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مجمع تش��خيص مصلحت نظام درباره تبصره ۱ قانون 
بودجه ۱۴۰۲ براي تامي��ن و توزيع قير تصريح كرد كه با 
توجه به مصوبه اخير مجمع در اين زمينه، مجلس نبايد به 

تصويب مصوبه جديد اقدام مي كرد.
نخستين موضوع، بررسي مجدد مصوبه شفافيت در اين 
جلسه بود. آيت الله آملي لاريجاني در توضيح چرايي بررسي 
مجدد اين مصوبه در جلسه امروز هيات عالي نظارت مجمع، 
اظهار كرد: اسفند ۱۴۰۱مي بايست در مهلت قانوني، براي 
سومين بار اصلاحات مجلس را در طرح شفافيت بررسي 
كنيم اما بودجه ۱۴۰۲ به دليل اهميت آن، در دستور كار 
قرار گرفت و با توجه به فوريت و فرصت كم رسيدگي به آن، 

فرصت رسيدگي به طرح شفافيت ممكن نشد.
رييس مجمع تش��خيص مصلحت نظام با اشاره به اعلام 
اشكالات اين مصوبه از س��وي اعضاي مجمع گفت: بعد 
از تصويب اين قان��ون، هيات دولت متوجه ش��د كه اين 
مصوبه در حوزه اجرا با مش��كلات فزاينده اي مواجه است 
و براي دولت موانع ايجاد مي كن��د. در واقع هيات دولت، 
مرجع رسيدگي به مشكلات و مسائل كشور است و انتشار 
مشروح مذاكراتش، هم ممكن و هم به صلاح نيست. براي 
رف��ع اين ايرادات راهكارهايي از س��وي دولت مطرح و در 
نهايت با كسب اجازه از محضر مقام معظم رهبري تصميم 
گرفته شد كه هيات عالي نظارت مجمع، مغايرت هاي اين 
مصوبه را با سياست هاي كلي، يك بار ديگر بررسي نمايد.  
محمدباقر ذوالقدر، دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام در 
اين جلسه با اشاره به اينكه مجلس در مورد ايراد هيات عالي 
نظارت و شوراي نگهبان به ماده۳ )شفافيت مذاكرات مجمع 
تشخيص مصلحت نظام(، بر نظر خود اصرار ورزيده است، 
اين موضوع به عنوان تشخيص مصلحت در صحن مجمع 
مطرح و رسيدگي شده است، پيش��نهاد كرد: به استناد 
ماده ۳۶ آيين نامه داخلي مجمع پيشنهادهاي اصلاحي 
در خصوص س��اير مواد مصوبه مجلس در صحن مجمع 
مطرح و تصميم گيري شود. آملي لاريجاني در اين رابطه 
تصريح كرد: اين پيشنهاد مسير ساده تري را براي اصلاح 
اشكالات اين مصوبه مطرح مي كند لكن با آيين نامه مجمع 
منطبق نيست و نياز به استجازه و اخذ مجوز از رهبر معظم 
انقلاب دارد. در ادامه جلسه اعضاي هيات عالي نظارت كه 
معاون حقوقي رياست جمهوري نيز در آن حضور داشت، 
در خصوص نحوه ورود قانوني هيات عالي نظارت و مجمع 
تشخيص مصلحت نظام به مصوبه »شفافيت قواي سه گانه و 
دستگاه هاي اجرايي و ساير نهادها« تبادل نظر كردند و پس 
از قرائت گزارش كميسيون نظارت دبيرخانه مجمع؛ به اتفاق 
آرا مشخص گرديد كه مغايرت هاي اعلام شده توسط هيات 
در جلس��ه ۳ آبان ۱۴۰۱ در مواد ۱ تا ۴ به قوت خود باقي 
است.  طبق گزارش كميسيون نظارت دبيرخانه مجمع، 
مصوبه »شفافيت قواي سه گانه و دستگاه هاي اجرايي و 
ساير نهادها« سال گذشته در هيات عالي نظارت مجمع 
بررسي شده اس��ت و ۵ ماده آن مغاير سياست هاي كلي 
نظام اعلام شده است كه در نهايت پس از اعلام نظر هيات و 
اصلاح توسط مجلس، ۴ مورد از مغايرت ها )مواد ۱تا۴( باقي 

مانده است اما پس از اصلاح مصوبه در اول اسفند۱۴۰۱، 
هيات عالي نظارت مجمع آن را به دليل همزماني با بررسي 
مغايرت هاي بودجه ۱۴۰۲ بررسي نكرده است. در ادامه 
جلس��ه موضوع »طرح ساماندهي كاركنان دستگاه هاي 
موضوع ماده ۲۹ برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران« مطرح شد. 
پس از قرائت گزارش كميس��يون نظارت مجمع در مورد 
اصلاحات صورت گرفته توسط مجلس در ۳۱مرداد۱۴۰۲ 
و توضيح رييس سازمان اداري و استخدامي كشور و نماينده 
كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي، اعضاي هيات 
عالي نظارت مجمع با پرداختن به مغايرت هاي متعدد طرح 
ساماندهي كاركنان دستگاه هاي موضوع ماده ۲۹ برنامه 
ششم توسعه، به اضافه شدن بار مالي صدها هزار نفر به دولت 
و فربه ش��دن دولت به جاي چابك سازي و آثار اجتماعي 
آن، اشاره كردند. با راي اعضاي هيات عالي نظارت مجمع، 
ماده واحده اين مصوبه و تبصره هاي ۱و۲ آن، پس از اصلاح 
مجلس، همچنان مغاير بند۱۰و۲سياست هاي كلي نظام 
اداري و بند۱۶سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي اعلام و 
تصريح ش��د: اصلاح صورت گرفته در مجلس، اشكالات 
پيشين هيات عالي نظارت بر اين مصوبه را تشديد كرده 
است. دستور كار بعدي هيات عالي نظارت بررسي »طرح 
دو فوريت��ي توقف اجراي م��اده ۵ قانون بيمه هاي تامين 
اجتماعي كارگران ساختماني )اصلاحي۱۴۰۱/۱۱/۵( بود 
كه در ۲۴مرداد ۱۴۰۲ مجددا در مجلس اصلاح شده بود. 
پس از ارايه گزارش كميسيون نظارت دبيرخانه مجلس در 
خصوص مغايرت هاي اين مصوبه با سياست هاي كلي نظام، 
دكتر عمران نعيمي مديركل امور حقوقي و دعاوي سازمان 
تامين اجتماعي درباره تعداد كارگران ساختماني و بار مالي 
بيمه شدن آنان، اطلاعاتي را ارايه داد و گفت: با اجراي اين 
مصوبه، سازمان تامين اجتماعي با كسري بودجه شديد 
مواجه خواهد شد. علي اصغر عنابستاني، نماينده كميسيون 
اجتماعي مجلس، دلايل، مباني و نحوه محاسبه منابع مالي و 
بودجه مورد نياز اجراي اين مصوبه را تشريح نمود و نوروزي، 
مشاور وزير راه و شهرسازي درباره افزايش هزينه ساخت 
مس��كن با اجراي اين مصوبه توضيح داد. تفاوت ارقام 
و آمار اعلامي و نگاه متفاوت و متعارض دس��تگاه هاي 
مرتبط با اين موضوع ب��راي اعضاي هيات عالي در رفع 
مغايرت ها، قانع كننده نبود. بنا بر اين مغايرت اين مصوبه 
با سياست هاي كلي تامين اجتماعي و نظام قانونگذاري، 
اعلام شد. بررسي اصلاح مصوبه»ساماندهي بازار زمين، 
مس��كن و اجاره بها« چهارمين دستور كار هيات عالي 
نظارت مجمع بود كه پس از ارايه گزارش كميس��يون 
نظ��ارت دبيرخانه مجمع و توضيح نماين��ده وزير راه و 
شهرسازي، اصلاح مجلس در ماده ۶ آن، مورد پذيرش 
اعضاي هيات عالي قرار گرفت. همچنين اصلاح »دعاوي 
راجع به اجاره« در بند ۲ تبصره۹ و اخذ جريمه ۵۰درصد 
از همه كساني كه قرارداد خود را در سامانه ثبت نكرده اند، 
داراي ابهام )بند۹ سياست هاي كلي قانونگذاري( اعلام 
ادامه در صفحه 6 شد.  

ن��اوگان حمل ونق��ل عمومي 
كشور شامل وسايل نقليه باري 
و مسافري دچار فرسودگي بالا 
و عمري بيش از ۲۰ سال است. 
با وجود محدوديت هايي كه بر 
واردات اي��ن خودروه��ا اعمال 
شده، روند توليد نيز در ۴ الي۵ 
سال گذشته، روند شتابنده اي 
نبود؛ نتيجه آنكه، اكنون ظرفيت توليد خودروهاي تجاري 
اعم از مسافري و باري پاسخگوي نياز كشور نيست. بنابراين، 
در چنين شرايطي يا ظرفيت توليد بايد افزايش پيدا كند يا 
خودروهاي نو وارد شود يا واردات خودروهاي كاركرده در 
دس��توركار قرار گيرد. البته ظرفيت توليد كشور در حوزه 
خودروهاي تجاري بيشتر به توليد خودروهاي باري معطوف 
بوده و توليد خودروهاي مسافري محدود بوده است. يعني 
با وجود آنكه، تنوع توليد در خودروهاي تجاري بالاست و 
بيش از ۲۰ شركت در اين زمينه فعال هستند اما عمدتاً به 
توليد خودروهاي باري مشغولند. از اين رو، كشور به ويژه در 
زمينه خودروهاي تجاري مسافري با كمبود مواجه است؛ 
به طوري كه اكنون در شهرهاي بزرگ فرسودگي اين ناوگان 

كاملًا مشهود است.
در چهارماهه ابتدايي سال جاري در مجموع ۴۱۰ دستگاه 
ميني بوس و ميدل باس در كش��ور توليد ش��ده است كه 
نسبت به سال گذشته ۲۵ درصد رشد داشته و تماماً توسط 
شركت هاي توليدكننده بخش خصوصي توليد شده است. 
همچنين در همين مدت در مجموع ۳۰۶ دستگاه اتوبوس 
در كشور توليد شده كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
با ۱7 درص��د افت توليد همراه بوده اس��ت. در چهارماهه 
اول س��ال ۱۴۰۲ در مجموع ۱۳هزار و 7۱۳ دستگاه انواع 
كاميونت، كاميون و كش��نده نيز در كشور توليد شده كه 
رش��د 77 درصدي نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته 
داشته است. تنها راه نوسازي سريع ناوگان، واردات است. در 
واقع، به دليل وجود تحريم ها، بخشي از شركت هاي بزرگ 
كه تامين كننده خودروهاي وارداتي نو بودند، ديگر با ايران 
همكاري نمي كنند. از طرفي قيمت تمام شده خودروهاي 
نو چيني و س��اير كش��ورهايي كه حاضر به همكاري با 
ايران هستند نيز بالاست. در چنين شرايطي، راه ميان بر 
نوسازي ناوگان، واردات خودروهاي دست دوم به خصوص 
از برندهاي معتبر است. البته اگر مساله تحريم مطرح نبود، 
واردات خودروهاي نو بايد در اولويت قرار مي گرفت. تجربه 
واردات خودرهاي كاركرده با سه سال عمر، تجربه نسبتاً 
موفقي بود. اين تجربه عملًا منجر به نوس��ازي بخشي از 
ناوگان فرسوده كشور شد و اكنون نيز مي توان اين تجربه 
را تكرار كرد. مش��روط بر اينكه خدم��ات پس از فروش و 
استانداردهاي آلايندگي نيز مورد توجه قرار گيرد. در پروژه 
قبلي، برندهايي كه سابقه عرضه و خدمات پس از فروش در 
كشور داشتند، وارد شدند و از اين نظر مشكلي ايجاد نشد؛ 
يعني، خودروهايي وارد كشور شد كه از قبل خدمات پس 
ادامه در صفحه 3 از فروش آن در كشور ارايه مي شد.  

اي��ن روزه��ا هم��ه چش��م 
انتظارند، چشم انتظار اينكه 
بازارس��رمايه كي ب��ه روند 
صع��ودي خ��ود برخواه��د 
گشت، همه چشم انتظار اين 
هستند كه چه زماني پرتفوي 
زيان ديده آنها با حداقل هاي 
اقتص��ادي و تورمي مملكت 
آپديت مي شود، در حالي مرداد ماه تمام شد كه ارزش 
معاملات به پايين ترين سطح خود رسيد و انواع اخبار 
منفي بر هيجان بازار اضافه كردند، منفي هاي اين برهه 
زماني با جو دهي از سوي حقوقي ها و با عمل حقيقي ها 
رخ داد، چ��را كه روزانه ش��اهد خ��روج پول حقيقي 
هستيم، ولي هيچگاه خروج پول حقيقي مهم نبوده، 
نيست و نخواهد بود، خروج پول حقيقي در كف هاي 
قيمتي است و ورود پول حقيقي در سقف هاي قيمتي؛ 
اما اين روز ها اخبار مثبت خوبي به بازار مخابره مي شود 
و بايد منتظر واكنش پول هاي بزرگ به اين اخبار بود.

ضمنا ص��ف خريد ي��ا صف ف��روش نباي��د ملاك 
تصميم گيري باش��د و با يك كن��دل مثبت تارگت 
فضايي ندهيد. براي شاخص كل تا زماني كه ارزش 
و حج��م معاملات به عدد مطل��وب )ميانگين هفته 
بالاي ۱۰ همت( نرسد مثبت ها فقط به جهت حفظ 
حمايت ها  هس��تند. فعلا اين اعداد با ش��رايط بازار 
مطل��وب فاصله زيادي دارند و از هيچ بهتر اس��ت، و 
براي بازار خوب است در جهت حفظ شدن حمايت ها. 
برخ��ي نماد هاي بازار ب��ه محدوده ه��اي حمايتي 
رسيده اند و همه چش��م انتظار برگشت بازار به روند 

مثبت هستند.
كمي به ابتداي امسال نگاه كنيم و عرضه هاي اوليه اي 
ك��ه در بازار صورت گرفته اند و ببينيم چه ش��رايطي 
دارند؟ مديران مي گويند كه اين كار ها در جهت عمق 
بخشي به بازار است. چرا سازمان بورس تقويم عرضه 
اوليه ندارد؟ ابتداي سال تمامي شركت هايي كه براي 
يك سال آينده يا حداقل ۶ ماهه آينده قرار است عرضه 
ش��وند با حجم و مقدار س��هامي كه قرار است عرضه 
شود را منتشر كنند تا سرمايه گذار ها بدانند كه عرضه 
اوليه ها در چه تاريخي قرار اس��ت باشند، نه اينكه هر 
روز كه بازار مثبت شد پشت سر هم عرضه هاي اوليه را 
قرار دهيم، هرچند كه گزارش هاي ارزش گذاري اكثر 
عرضه هاي اوليه اي كه امسال عرضه شده اند مشكل 
داشتند، ولي سازمان كجا بود؟ به صندوق ها سهم داده 
مي ش��ود و صندوق ها هم روز هاي بعد در بازار عرضه 
مي كنند ايرادي ندارد ولي در آخر هم سهامدار خرد 
هيجاني آموزش نديده  هميشه مقصر داستان است! به 
جرات مي گويم فعالين حقيقي بازار مخالف اين سبك 
عرضه اوليه ها هستند. الان در بازار باب شده است تا دو 
كندل مثبت در بازار ايجاد مي ش��ود عرضه هاي اوليه 

استارت مي خورد.

موضوع گراني مسكن اجاره اي 
و ناتواني بسياري از شهروندان 
ب��راي بهره مندي از مس��كن 
حداقلي، همچن��ان در فضاي 
عمومي كشورمان طنين انداز 
اس��ت. مس��وولان براي درك 
مصائب مردم در حوزه مسكن 
كافي اس��ت س��ري ب��ه دفتر 
مشاوران ملكي بزنند تا متوجه ش��وند طبقات محروم و 
متوسط ايران گرفتار چه هفت خوان پيچيده و دردناكي 
براي بهره مندي از مس��كن حداقلي ش��ده اند.آمارهاي 
رسمي نهادهاي دولتي، سهم مس��كن را در هزينه هاي 
خانواده حدود ۵۰درصد و آمارهاي غير رسمي اين رقم را 
بيش از 7۰درصد ارزيابي مي كنند. در اين ش��رايط دولت 
هم نتوانسته به وعده هايش در ساخت ۱ميليون مسكن در 
هر سال جامه عمل بپوشاند. روندي كه بر حجم مشكلات 
افزوده اس��ت و بازار عرضه و تقاضا در بخش مس��كن را با 
عدم تراز مواجه كرده اس��ت. راهكار دولت براي مواجهه 
با اي��ن ناترازي از يك طرف فش��ار به مال��كان خانه هاي 
اجاره اي ب��راي كاهش نرخ اجاره و از س��وي ديگر تهديد 
دفاتر مش��اوران املاك بوده است. اما موضوعي كه دولت 
به آن توجهي نمي كند آن اس��ت كه مش��كلات مسكن، 
تابعي از مشكلات كلان اقتصاد كشور است. معتقدم اينكه 
اجاره هاي مسكن در ايران با افزايش فراواني روبه رو بوده و 
اين روند استمرار دارد، غيرمنطقي نيست، چرا كه نرخ تورم 
حدودا۶۰درصدي كشور )و حتي اعدادي كه بالاتر از اين 
تورم را نشان مي دهند( مالكان را مجبور مي سازد كه براي 
حمايت از دارايي خود و تامين نيازهايش��ان اجاره و رهن 
خانه را بالاتر ببرند. كمترين ميزان افزايش اجاره مسكن 
بايد نيمي از تورم باشد؛ بنابراين افزايش ۲۵تا ۳۰درصدي 
اجاره خانه ها طبيعي اس��ت. اين روند مطابق تورم حتي 
مي تواند تا ۶۰درصد هم افزايش يابد. مش��كل در جايي 
برجسته مي شود كه ميزان افزايش حقوق و دستمزدها در 
كشور ايران مطابق تورم نيستند.توان پرداخت اجاره توسط 
مستاجران با توجه به حداقل دستمزدها آنها را با بحران هاي 
زيادي روبه رو مي سازد. در شرايطي كه اقتصاد ايران با تورم 
بالاي ۵۶۰درصدي روبه رو بود، افزايش دستمزدها براي 
۱۴۰۲، حدود ۲7درصد بوده است. نتيجه اين روند افزايش 
مهاجرت شهروندان از شهرهاي بزرگ به حاشيه شهرها و 
شهرهاي كوچك را در پي داشته است. اين روند در آينده 
هم استمرار خواهد داشت و نبايد در كوتاه مدت توقع بهبود 
داشت. تا زماني كه دولت فكري عاجل به حال تورم نكند 
و روند فزاينده آن را متوقف نسازد يا روند عرضه و تقاضاي 
مس��كن را تعادل نبخش��د اين روند ادامه خواهد داشت. 
فراموش نكنيد، ارزش پول اي��ران هر روز در حال كاهش 
و نقدينگي در افق بلندمدت در مسير رشد است. بنابراين 
مسكن هم در اثر شاخص هاي كلان اقتصادي ره به رشد 
مي گذارد. نمي توان از مالكي كه همه دارايي اش يك مسكن 
ادامه در صفحه 3 اجاره اي است خواست كه...  

هابيل خاوريسعيد تاجيك عباس اكبرپور

رهبر معظم انقلاب در ديدار با رئيس جمهور و  اعضاي هيات دولت مطرح كردند 

صفحه 5    

غبار مشكلات معيشتي مانع ديده شدن 
اقدامات اساسي دولت است

 سيگنالي كه وارداتي ها 
به بازار خودرو دادند

»تعادل« گزارش مي دهد

تع�ادل| قيمت خ��ودرو طي روزهاي گذش��ته 
روند خود را به صورت كاهش��ي آغاز كرد. در اكثر 
محصولات، افت قيمت به چش��م مي خ��ورد و در 
مواردي، باثبات گزارش مي شود. عمده دليل افت 
قيمت ها در بازار خودرو مي تواند به علت انتشار اخبار 
مربوط به تحويل خودروهاي وارداتي باشد. طبق اين 
خبر مهدي ضيغمي، معاون وزير صمت در بازديد 
از نمايشگاه روايت، وعده تحويل ۳۱ هزار خودروي 
صفحه 7 را بخوانيد وارداتي را...  

گروه بازارسرمايه|  بازار سهام اين هفته توانست 
روزهاي سبزي را پشت سر بگذارد و بازدهي مثبتي را 
براي سهامداران به ارمغان بياورد. اين درحالي است كه 
ساير بازارهاي موازي وضعيت چندان خوبي را تجربه 
نكردند. علت اين روند را مي توان در بازار جست وجو 
كرد؛ چراكه چند روزي مي ش��ود در بمباران خبري 
مثبت هس��تيم و اين اخبار باعث ش��ده كه بازار هم 
تا حدودي روي س��يگنال هاي مثبت معامله ش��ود 
و به نوعي وضعي��ت خوب به خود بگي��رد. برخي از 
صفحه 4 را بخوانيد كارشناسان عقيده دارند كه...  

 قيمت خودرو 
در مسير نزولي

 سيگنال مثبت 
براي بورس
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 گام جديد دولت براي ماليات ستاني 
از حساب هاي تجاري

 امريكا به ضرب الاجل خود براي تصميم گيري 
درباره راه اندازي ETF  بيت كوين نزديك مي شود

صفحه 6    صفحه 2    

 تفكيك نهايي شد
بانك ها به خط شدند

احياي برجام در گروي 
مقاوم سازي اقتصاد است

طي روزه��ا و هفته هاي 
اخي��ر اخب��ار ت��ازه اي 
در خص��وص مذاكرات 
و  ي��ران  ا هس��ته اي 
و   ۴ +۱ كش��ورهاي 
امريكا مطرح ش��ده كه 
به نظ��ر مي رس��د لازم 
خص��وص  در  اس��ت 
آنه��ا شفاف س��ازي ش��ود. از يك ط��رف مكرون، 
رييس جمهور فرانسه و رهبر يكي از كشورهاي مهم 
اتحاديه اروپا از پايبندي اروپا به مذاكرات و ضرورت 
دستيابي به توافق صحبت كرد. از سوي ديگر اخباري 
هم درباره تداوم مذاك��رات محرمانه ايران و امريكا 
رسانه اي ش��د.ضمن اينكه بر اساس اعلام اسلامي 
رييس س��ازمان انرژي اتمي، روند بهبود مناسبات 
ارتباطي ايران با آژانس بين المللي انرژي اتمي هم 
همچنان ادامه دارد. اما خروج��ي اين رخدادها در 
شمايل كلي مذاكرات هسته اي چه مي تواند باشد؟ 
به نظر مي رسد هر دو طرف پذيرفته اند كه مذاكرات 
خود را به صورت محرمانه و غير علني دنبال كنند؛ 
به اين دليل است كه خبرهاي شفافي درباره موضع 
مذاكرات و محتواي كلي آن منتش��ر نمي ش��ود. 
طرف امريكاي��ي البته اعلام مي كند ك��ه برجام را 
كنار گذاشته اس��ت؛ طرف ايراني هم به دنبال آن 
اس��ت كه اس��م مذاكرات را گفت وگوهاي »پايان 
تحريم ها« بگ��ذارد. در واقع اي��ران، مذاكراتي را به 
رسميت مي شناسد كه منجر به پايان تحريم ها شود. 
من به عنوان يك پژوهش��گر بايد اطلاعات كاملي 
داشته باش��م تا بتوانم تحليل درستي  از روند كلي 
مذاكرات داشته باش��م. اما چون دولت نگران است 
كه جنجال هاي رس��انه اي ايجاد شود، اطلاعاتي از 
محتواي مذاكرات را منتشر نمي كند. در اين شرايط 
تحليلگران نمي دانند مذاكرات تحت چه مكانيسم و 
بر سر چه موضوعاتي قرار است دنبال شود و مشخص 
نيست هدف از مذاكرات چيست؟ البته خواسته هاي 
طرف ايراني روشن است؛ ايران اعلام كرده به دنبال 
رفع همه تحريم هاس��ت؛ مي ماند طرف امريكايي 
كه برخي گزاره هاي مبهم در خصوص مطالباتش 
وج��ود دارد كه بايد آنها را اص��لاح كند. امريكا لغو 
تحريم ها را در گ��روي فراگيرتر كردن گفت وگوها 
بر س��ر مس��ائل منطقه اي و موش��كي مي داند. در 
اين ميان بررس��ي مطالبات دو طرف يك تناقض 
جدي را ش��كل مي دهد. ايران ب��ه دنبال رفع همه 
تحريم هاست اما غرب مي گويد، رفع همه تحريم ها، 
نيازمند مذاكراتي فراگيرتر اس��ت. اينجا تناقضي 
شكل مي گيرد كه خروج از آن به هشياري بسياري 
نياز دارد. بعيد مي دانم، ايران بپذيرد درباره مسائل 
منطقه اي و موش��كي با امريكا گفت وگويي داشته 
باشد. البته مذاكرات منطقه اي با عربستان و امارات 
و...در حال انجام اس��ت، اينكه آيا مطالبات امريكا 
هم توسط طرف عربس��تاني مطرح مي شود يا نه؟ 
هنوز روشن نيست.در عين حال، بحث هايي كه در 
خصوص موضوعات موشكي مطرح مي شود، مرتبط 
با دفاع مش��روع و قانوني كشور است. ضمن اينكه 
از مهرماه س��ال جاري هم تحريم هاي تسليحاتي 
ايران پايان مي يابد و بعيد اس��ت ايران بر س��ر اين 
موضوعات تن به مذاكره دهد. اين طرف امريكايي 
است كه منويات خود را اعلام مي کند اما بعيد است 
امريكا به خواس��ته هاي خود برسد. باز هم پرسش 
تازه اي ش��كل مي گيرد و آن اينكه در اين ش��رايط 
آيا مي توان تصويري از تفاه��م ميان ايران و امريكا 
داشت؟هرچند، بعيد است ايران مذاكرات منطقه اي 
و موشكي كه ذيل مطالبات امريكا قرار دارد را بپذيرد. 
اما اين به معناي عدم دستيابي به توافق نيست.اگر 
چهارچوب اصلي برجام در دس��تور كار قرار گيرد، 
اين تناقض حل مي شود. اگر امريكا به چهارچوب 
برجام باز گردد، مي توان نسبت به توافق خوش بين 
بود، اما اگر اراده اي براي بازگش��ت به برجام وجود 
نداشته باشد، ايران تجديدنظر خواهد كرد.فراموش 
نكنيد، بر اس��اس گزارش هاي آژانس انرژي اتمي، 
توان هسته اي ايران هر روز در حال افزايش است.از 
سوي ديگر ايران تلاش مي كند مشكلات اقتصادي 
خود را حل و فصل كند. اگر ايران بتواند اقتصاد خود 
را در زمان تحريم ه��ا مقاوم نگه دارد )من نمي دانم 
اين روند تا چه اندازه قابليت تحقق داش��ته( امريكا 
ناچار خواهد بود انعطاف نشان داده و زمينه احياي 
برجام را فراهم س��ازد. پيش از اي��ن در زمان بوش 
پسر در خصوص غني سازي ايران مطالباتي مطرح 
مي شد كه هر نوع گفت وگويي را با بن بست مواجه 
مي ساخت . در زمان بوش پسر، هرشكل غني سازي 
به هر اندازه از سوي ايران غير قابل قبول عنوان شده 
بود، اما اين سرسختي در زمان اوباما جاي خود را به 
نوع خاصي از انعطاف داد؛ بنابراين راه براي توافق باز 
ش��د. معتقدم امريكا امروز هم چاره اي جز انعطاف 
نخواهد داشت. البته اين ضرورت در گروي آن است 
كه ايران اثربخشي تحريم ها را كاهش دهد و اقتصاد 

خود را در زمان تحريم ها مقاوم سازد.

حسن بهشتي پور

يادداشت-1 محمد حسين شريف زادگان در يك نشست علمي و تخصصي تشريح كرد

پاشنه آشيل سياست هاي مسكن 



رهبر معظ��م انقاب اس��امي صب��ح دي��روز در ديدار 
رييس جمه��ور و اعضاي هيات دولت با تقدير و تمجيد از 
عملكرد خوب و قوي دول��ت در برخي بخش ها از جمله 
»كارهاي زيربنايي«، »رشد شاخص هاي كان اقتصادي« 
و »سياس��ت خارجي«، گفتند: با وجود كارهاي اساسي 
تحسين برانگيز دولت، متأسفانه مسائل معيشتي مانند غبار 
مانع ديدن كارهاي اساس��ي دولت است؛ لازم است تورم 
نامطلوب دو رقمي، هرچه ممكن است كاهش يابد و عدالت، 
كاهش فاصله طبقاتي، ثبات بازار، كاهش تورم، ثبات نرخ ارز 
ورشد توليد؛ به عنوان شاخص  هاي مهم در همه تصميمات 
و اقدامات دولت از جمله در برنامه هفتم توسعه، مورد توجه 
كامل قرار داشته باشد. حضرت آيت الله خامنه اي در اين 
ديدار كه در س��الروز شهادت شهيدان رجايي و باهنر و به 
مناسبت هفته دولت انجام شد، جلب رضاي الهي و كار براي 
مردم را دو ويژگي اساسي اين دو شهيد بزرگوار خواندند و 
گفتند: رجايي و باهنر با جهت گيري هاي الهي و انقابي، 
كار براي مردم را هم باعث جلب رضاي الهي مي دانستند و 
اين هدف اساسي بر همه فعاليت ها، انتصابات و كاركردهاي 
آنان سايه افكن بود؛ بنابراين، اسم رمز همه دولت هاي نظام 
اسامي بايد كسب رضاي الهي و كار براي مردم باشد. ايشان 
با اش��اره به حمايت رهبري از همه دولت ها با گرايش ها و 
توانمندي هاي مختلف، كمك به قوه مجريه را وظيفه اي 
همگاني برشمردند و افزودند: عملكرد دو ساله اين دولت، 
موجب تقدير و تمجيد است اما متأسفانه به علت نارسايي 
در زبان رسانه اي دولت، فعاليت هاي خوب آن، به اندازه لازم 
و شايسته به اذهان مردم منعكس نشده است. رهبر انقاب 
در تشريح برخي كارهاي قوي دولت در بخش اقتصاد به رشد 
شاخص هاي كان از جمله رشد اقتصادي به خصوص در 
بخش صنعت، افزايش رشد سرمايه گذاري، كاهش رشد 
نقدينگي، كاهش بيكاري، كاهش ضريب جيني و افزايش 
صادرات اشاره كردند و افزودند: تقويت نظام مالياتي، افزايش 
محصولات پتروشيمي و كارهاي ارزنده در زمينه نفت و گاز 
و راه اندازي چند هزار كارگاه تعطيل يا نيمه تعطيل از ديگر 
اقدامات قابل تقدير دولت است كه البته اثرگذاري افزايش 
شاخص هاي كان اقتصادي و اقدامات زيربنايي در زندگي 
مردم، نياز به گذشت زمان دارد. حضرت آيت الله خامنه اي 
در علت يابي انعكاس ضعيف اقدامات خوب دولت در جامعه، 
دو نكته را بيان كردند: اول؛ ضعف اطاع رساني هنرمندانه 
دولت و دوم؛ مشكات معيشتي از جمله گراني شديد برخي 
مواد غذايي و گراني مستأصل كننده در بخش مسكن كه 
باعث شده همچون غبار مانع ديدن كارهاي اساسي دولت 
شود. رهبر انقاب كارهاي دولت در بخش هاي مديريتي 
را هم مهم دانستند و گفتند: حضور در بين مردم و مواجهه 
مستقيم و صميمي و متواضعانه با آنها، بسيار با ارزش است. 
ايش��ان افزودند: ما حق نداريم از جايگاه بالا و متكبرانه با 
مردم حرف بزنيم؛ زيرا ما اصا كسي نيستيم و آنچه هست 
متعلق به مردم است و اگر مسووليتي هم به ما داده شده، 
اولا مردم داده اند و ثانيا براي خدمت به مردم اس��ت. رهبر 
انقاب،  ساده زيس��تي، مواضع انقابي، روحيه جهادي و 
به كارگيري جوانان در رده هاي گوناگون مديريتي را از ديگر 
كارهاي تحسين برانگيز دولت خواندند. حضرت آيت الله 
خامنه اي فعاليت هاي دولت در بخش سياست خارجي از 
جمله سياست ارتباط با همسايگان را بسيار خوب خواندند 
و گفتند: بايد با هيچ همسايه اي مناقشه اي نداشته باشيم 
و اگر مناقشه اي هم هس��ت، تبديل به همكاري شود كه 
گام هايي در اين زمينه برداشته ش��ده كه بايد ادامه يابد. 
ايشان ارتباط با همه دولت هايي كه مايل به ارتباط با ايران 

هستند )به جز استثنائاتي معدود( را از ديگر سياست هاي 
درست دولت س��يزدهم برشمردند و گفتند: عضويت در 
دو پيمان بين المللي نيز كار بس��يار مهمي بود كه نشان 
مي دهد كشور در وضعي قرار دارد كه موسسان پيمان هاي 
بين المللي راغب و گاهي مُصرّ به ارتباط با ايران هستند و بر 
اساس محاسبات خود و با توجه به واقعيات ايران، ارتباط با 
كشورمان را لازم مي دانند. ايشان با اشاره به ضرورت افزايش 
كمّي و كيف��ي كارهاي خوب دولت در بخش فرهنگي، با 
اشاره به يك نكته مهم گفتند: فاصله بين واقعيت هاي كشور 
و عملكرد دولت و تلقّي مردم از واقعيت ها، خيلي زياد است 
كه بايد با استفاده از كارشناسان خبره، اين فاصله را كم كنيد. 
بخش سوم سخنان رهبر انقاب در ديدار با رييس جمهور و 
هيات دولت به بيان تذكراتي مهم اختصاص داشت. ايشان 
بار ديگر اولويت اصلي كشور را اقتصاد و فرهنگ خواندند و 
درباره شعار سال گفتند: مهار تورم هم با رشد توليد حاصل 
مي شود بنابراين رشد توليد مهم ترين كار است و بايد در 
صدر توجهات باشد. حضرت آيت الله خامنه اي حمايت از 
توليد و برداشتن موانع سر راه توليدكنندگان را دو راهكار 
اساسي براي رشد توليد بيان كردند و افزودند: حمايت هاي 
قانوني، سهل شدن فعاليت هاي توليدي، حمايت هاي مالي 
و تأمين منابع در حدي كه وظيفه دولت اس��ت و حمايت 
فرهنگي يعن��ي ترغيب مردم به اس��تفاده از محصولات 
داخلي مهم ترين راه هاي رشد توليد است. ايشان افزودند: 
البته بايد مراقب بود كه بر خاف برخي دوره هاي گذشته، 
منابع ارزي و ريالي اختصاص داده ش��ده به توليد س��ر از 
كارهاي ديگر درنياورد و برخي اشخاص »بازيگر با مسائل و 
اطاعات اقتصادي« با استفاده از گريزگاه ها، سودهاي كان 
نامشروع به جيب نزنند. رهبر انقاب، پشتيباني تجارت 
خارجي از توليد داخلي را از ديگر راه هاي مهم رشد توليد 
دانس��تند و گفتند: يك بخش تجارت خارجي به تنظيم 
بازار مربوط مي شود اما در بخش ديگر بايد كاري كرد كه 
تفاهم ها و قراردادها با كش��ورها در نهايت، باعث صادرات 

توليدات داخلي و واردات س��رمايه يا كالاهاي اساسي به 
كشور سرمايه اي شود. ايشان تشخيص به موقع نيازهاي 
كش��ور را هم كاماً ضروري خواندن��د و گفتند: اگر نياز 
كشور به يك كالا به موقع تشخيص داده نشود و نزديك 
مرحله بحراني به ناچار و دستپاچه شروع به واردات كنيم، 
طبعاً دچار مشكل مي شويم. حضرت آيت الله خامنه اي 
با ابراز خرس��ندي از خريد بيش از ۱۰ ميليون تن گندم 
در سال جاري افزودند: اگر از توليدكنندگان ديگر اقام 
كشاورزي و توليدكنندگان صنعتي- معدني و خدماتي 
هم حمايت شود، قادرند نيازهاي كشور را تا حد فراواني 
تأمين كنند. رهبر انقاب در تذكر بعدي با اشاره به تكاليف 
دولت در برنامه هفتم، از دولت خواستند در همه كارها و 
تصميم هاي اقتصادي چند نقطه مهم و قابل س��نجش 
مانند عدالت، كاهش فاصله طبقاتي، ثبات بازار، كاهش 
تورم، ثبات نرخ ارز و رش��د توليد را مراقبت و رعايت كند 
و تصميم هاي اقتصادي با توجه به تأثير آنها بر روي اين 
شاخص ها گرفته شود. حضرت آيت الله خامنه اي مساله 
معيشت مردم را مساله اي بسيار مهم برشمردند و افزودند: 
مشكات معيشتي مانند گراني مسكن و اجاره خانه باعث 
مي شود همه كارهاي خوب و پر زحمت دولت تحت الشعاع 
قرار گرفته و از چش��م ها دور بماند. ايشان هدف اصلي از 
تحريم ها را معيشت مردم و گروگان گرفتن آن دانستند و 
گفتند: در زمينه رفع تحريم ها كارها و مذاكراتي در حال 
انجام است كه در جاي خود درست و محفوظ است اما به 
موازات آن بايد خط خنثي كردن تحريم ها دنبال شود كه 
مهم ترين ش��اخص آن، كاهش تورم است. رهبر انقاب 
اسامي با اشاره به آمارهاي مسوولان درباره كاهش تورم 
از ابتداي دولت، خاطرنش��ان كردند: اين كاهش خوب 
است اما كافي نيست چرا كه استمرار تورم دو رقمي براي 
چند سال پياپي نامطلوب است و بايد تاش كرد هر قدر 
ممكن است كم شود.ايشان، به سرانجام رساندن كارها 
و طرح هاي زياد نيمه تمام، حل مساله ناترازي بانك ها، 

مقابله با دلالي و واسطه گري را از جمله اقداماتي خواندند 
كه اجراي آنها تأثير سريعي در كاهش تورم خواهد داشت.

حضرت آيت الله خامنه اي در توصيه اي ديگر، شناخت 
فرصت هاي ارتباطي با كشورهاي مختلف و استفاده 

بهنگام از آنها را ضروري خواندند.
ايشان با اشاره به اسناد همكاري متعدد و طولاني مدت 
دولت با بعضي از كشورها، به نتيجه رساندن اين اسناد و 
توافقات را ضروري دانستند و گفتند: تفاهم ها و توافق ها 

نبايد صرفاً روي كاغذ باقي بماند.
رهبر انقاب با اشاره به تلقي برخي عناصر سياسي كه تعامل 
با دنيا را در ارتباط گرم و صميمي با چند كشور غربي محدود 
مي دانند، گفتند: اين نگاه، غلط، ارتجاعي و مربوط به ۱۰۰ 
سال پيش است كه چند كشور اروپايي همه كاره دنيا بودند 
اما امروز بايد آن نگاه كهنه و مرتجعانه را كنار گذاشت و درك 
كرد كه ارتباط با دنيا يعني ارتباط با آفريقا، امريكاي جنوبي 
و آسيا كه منابع عظيم ثروت هاي انساني و طبيعي هستند، 
ضمن اينكه ماك ارتباطات بين المللي، منافع و عزت ملي 
است و در ارتباطات، هم سلطه گري و هم سلطه پذيري نبايد 

وجود داشته باشد.
ايش��ان همچنين در بيان چند تذكر ديگر خطاب به 
دولتمردان گفتند: زي مردمي را كه بس��يار با ارزش 
است حفظ كنيد و همچنين هر چه مي توانيد گفت وگو 

با نخبگان و صاحب نظران را افزايش دهيد.
حضرت آيت الله خامنه اي حضور مسوولان در دانشگاه ها 
براي شنيدن حرف هاي دانشجويان و اساتيد و همچنين 
بيان و انتقال نكات لازم به آنها را ضروري دانستند و افزودند: 
دانشجويان و اساتيد و نخبگان افراد آگاهي هستند اما از 
كارهاي بسيار زياد انجام شده در كشور اطاع كافي ندارند 
كه مشاهده پيشرفت ها مي تواند اطاعات آنها را كامل كند.

ايشان زمينه سازي براي مشاهده پيشرفت هاي عمومي 
كش��ور را ضروري دانس��تند و گفتند: يكي از نقاط اميد 
دشمن براي س��تيزه گري با ايران، دانش��گاه ها است كه 

حضور مسوولان در دانشگاه، آن برنامه را خنثي مي كند. 
»كارآمدسازي فعاليت هاي رسانه اي دولت« تذكر بعدي 
رهبر انقاب بود كه در اين زمينه گفتند: براي هر اقدام مهم، 
يك پيوست تبليغاتي روشن لازم است مثاً در قضيه حذف 
ارز ترجيحي كه كار لازمي بود، بايد به صورت روشن، علت 

اين كار و فوايد و آثار آن براي مردم تبيين مي شد.
حضرت آيت الله خامنه اي با تأكيد بر استفاده از خرد جمعي 
در كارها، افزودند: س��خنان، آمارها و وعده هاي مسوولان 
دولتي بايد انسجام داشته باشد نه اينكه دستگاه ها آمارها و 

وعده هاي يكديگر را رد كنند يا غيرعملي بدانند.
ايشان در آخرين نكته، دولتمردان را به بي اعتنايي به 
جوسازي ها و حاشيه ها توصيه كردند و گفتند: ممكن 
است عده اي با فعاليت شديد در فضاي مجازي به دنبال 
جنجال براي جلوگيري از يك اقدام دولت يا تحميل 
اقدامي به دولت باشند اما اگر آن تصميم يا اقدام شما، 
سنجيده و انديشيده شده است نبايد به جنجال هاي 
گروه هاي فشار توجه كنيد بلكه با توكل به خدا گام ها 

را محكم و با پيگيري كامل برداريد.
حضرت آي��ت الله خامنه اي در پايان اب��راز اميدواري 
كردند به توفيق الهي موفقيت ه��اي دولت در مدت 

باقيمانده از مسووليت، مضاعف باشد.
در ابتداي اين دي��دار، رييس جمهور با بيان گزارش��ي 
از چالش ه��اي پي��ش روي دولت در زمان آغ��از به كار 
همچون كرونا، كسري بودجه و كمبود كالاهاي اساسي 
به برشمردن رويكردها و اقدامات دولت براي عبور از موانع 
اشاره كرد و گفت: رشد ۴ درصدي توليد در دو سال پياپي، 
كاهش نرخ بيكاري به ۸.۲ درصد، رونق بي سابقه تجارت 
كشور، افزايش توليد نفت و گاز و حل كامل مشكل باقي 
ماندن ۸۷ ميليون بشكه ميعانات روي آب، برنامه ريزي 
براي حل ۲۲ هزار مگاوات ناترازي برق، تدبير دولت براي 
رفع تنش آبي و حل مشكل ۳۵۰۰ روستا، افزايش توليد 
گاز براي كاهش ناترازي در بخش گاز، برنامه ريزي براي 
اصاح نظام بانكي، كاهش رش��د نقدينگي از ۴۰ درصد 
ب��ه ۲۷ درصد، تمركز ب��ر روي اصاح نظام و س��اختار 
بودج��ه، افزايش ۱۵ هزار تخت بيمارس��تاني از ابتداي 
دولت، پوشش فراگير بيمه سامت، رشد كمّي و كيفي 
شركت هاي دانش بنيان، افزايش ۵۹ درصدي مدال آوري 
جوانان ورزشكار كشور، فعال شدن سامانه هاي شفافيت 
براي پيشگيري از بروز فس��اد، ورود ۸ ميليون گردشگر 
خارجي به كشور، بيش از ۱۰ ميليون تن خريد تضميني 
گندم، هدف گذاري توليد ۱.۷ ميلي��ون خودرو تا پايان 
سال، پيگيري مذاكرات رفع تحريم و در عين حال دنبال 
كردن سياست همسايگي، حضور در ائتاف هاي بزرگ 
جهاني و بازگردان��دن اموال ملت ايران در كش��ورهاي 
مختلف از جمله اقدامات و برنامه هاي دولت در اين مدت 
بوده است. آقاي رييسي تمركز دولت بر كار بي وقفه و پرهيز 
از درگير شدن در حاشيه ها را سياست دولت خواند و گفت: 
با كمك و مشاركت و نقش آفريني خود مردم، پروژه دشمن 
براي منزوي كردن ايران در جهان و نااميد كردن مردم در 

داخل شكست خورد.
آقاي مخب��ر مع��اون اول رييس جمهور ني��ز در اين 
ديدارگزارشي از وضعيت شاخص هاي كان اقتصادي 
و اهتمام دولت به شعار سال در چارچوب برنامه منظم 

بيان كرد.
آقاي محرابيان وزير نيرو نيز به بيان آخرين وضعيت 
و ميزان پيش��رفت طرح هاي بزرگ و در حال اجرا در 

بخش آب و برق كشور پرداخت.
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رهبر معظم انقلاب در ديدار اعضاي هيات دولت: 

تفكيك نهايي شد، بانك ها به خط شدند

غبار مشكلات معيشتي مانع ديده شدن اقدامات اساسي دولت است

گام جديد دولت براي ماليات ستاني از حساب هاي تجاري
يكي از اصلي ترين دغدغه هايي كه در سال هاي گذشته 
در حوزه ماليات به وجود آمده و هنوز در ايران سرنوشت 
دقيقي ندارد، بحث ماليات ستاني از حساب هاي تجاري 
است. در واقع اين تجربه كه براي مدتي طولاني در بسياري 
از كشورهاي توسعه يافته عملياتي شده، در اقتصاد ايران 
فراموش ش��ده و همين موضوع كار را چه براي افزايش 
نظارت مالياتي و چه براي عدالت مالياتي دشوار كرده است. 
در واقع در بسياري از كشورهاي دنيا، روال كار به اين شكل 
است كه افراد با توجه به شرايط درآمدي كه دارند اطاعات 
اقتصادي خود را به دولت اعام مي كنند و به اين ترتيب 
معدلي براي وضعيت درآمدي آنها و حساب هاي بانكي شان 
به دست مي آيد. در چنين شرايطي اگر افراد بيش از ميزان 
درآمد خود وارد حساب هايشان كنند بايد نسبت به آن 
توضيحي قانع كننده داشته باشند و در غير اين صورت با 
افزايش ماليات و جريمه مواجه مي شوند. اين كار از سويي 
باعث مي شود كه راه بر فرار مالياتي بسته شود و از سوي 
ديگر جرايمي مانند پولشويي را نيز بسيار دشوار مي كند. 
در ايران اما با توجه به بي اعتمادي طولاني مدت جامعه به 
دولت ها و تبديل شدن فرار مالياتي به يك فرهنگ، همواره 
اين تابو وجود داشته كه دولت ها اجازه ورود به اطاعات 
حس��اب هاي بانكي افراد را ندارند و از اين رو هيچ يك از 

دولت ها در گذشته زيربار اجراي اين سياست نرفتند.
در چنين فضايي، دولت سيزدهم در ماه هاي گذشته اعام 
كرده كه بر اساس قانون، كار تفكيك حساب هاي تجاري 
از حساب هاي شخصي را پيگيري و اجرايي كرده و حالا 
امكان نظارت بر آنها وجود دارد. موضوعي كه معاون بانك 
مركزي در جديدترين صحبت هاي خود به آن پرداخته 
است. مهران محرميان در همايش اينوتكنيك گفت: در 
ريورس پيچ، سازمان  و نهادها مسائل و مشكات خود را 
بيان مي كنند و از نوآوران و كارشناسان براي حل چالش ها 
دعوت مي كنند. اين رويداد نيز از اين مدل است و بانك 
مركزي چالش هاي نظام بانكي را براي ارايه راه حل هاي 
نوآورانه با جامعه نخبگاني به اشتراك مي گذارد. وي افزود: 

اينكه يك نهاد جسارت اعام چالش هاي خود را داشته 
باشد در كشور زياد مرسوم نيست و براي اولين بار بانك 
مركزي اين روند را آغاز كرده است، اما به نظر مي رسد اين 
رويكرد اثر زيادي بر تسهيل كاركرد سازمان ها داشته باشد.

محرميان در ادامه با اشاره به اينكه استفاده از فناوري در 
بخش هاي مختلفي ارايه خدمات را تسهيل كرده است 
و اثر زيادي بر بهره وري دارد، گفت: طي روزهاي گذشته 
كه فروش ارز اربعين انجام شده است سرعت ارايه خدمات 
با اس��تفاده از ابزارهاي نوآورانه بسيار افزايش پيدا كرده 
است. در سال هاي گذش��ته اينكه چگونه ارز اربعين را 
به دست زائران برسانيم هميشه يك چالش بزرگ بوده 
است. اربعين حس��يني يكي از بزرگ ترين رويدادهاي 
معنوي جهان است و بايد در زمان كوتاهي حجم زيادي 
از خدمات ارايه ش��ود، به همين دليل نياز به استفاده از 
ابزارهاي نوآورانه در آن وجود دارد. وي افزود: سال گذشته 
با اينكه شعب زيادي خدمات را ارايه مي كردند؛ حدود ۲۵۰ 
هزار نفر از ۲ ميليون نفري كه عازم اين س��فر شدند، ارز 
اربعين دريافت كرده بودند كه بسياري از افراد نتوانستند 
ارز خود را دريافت كنند. در ايام اربعين امسال ۷۴۰ هزار 
نفر تا صبح ششم شهريور ارز اربعين را دريافت كردند و 
در سال جاري با استفاده از ظرفيت فناوري شبكه هاي 
اجتماعي و نرم ابزارهاي بانكي آمار دريافت كنندگان ارز 
اربعين به طور خيره كننده اي افزايش پيدا كرده است. در 
روزهاي اخير استفاده از نرم افزارهاي بله و روبيكا در ارايه 
ارز اربعين آغاز شده كه كمك زيادي به تسهيل دريافت 
ارز اربعين كرده است و در صورت همكاري ساير نهادها 
مي توانيم تمام خدمات ارز اربعين را به طور الكترونيكي 
ارايه دهيم تا از اجتماع و ازدحام در فضاي معنوي اربعين 
جلوگيري ش��ود و هيچ فردي در درياف��ت ارز اربعين با 
مشكل مواجه نش��ود. محرميان گفت: ارايه تسهيات 
خرد به صورت غيرحضوري در بانك تجارت و چند بانك 
ديگر آغاز شده است. بانك تجارت با استفاده از يك نرم 
افزار به نام باجت، تسهيات ازدواج را پرداخت مي كند و 

خدمت رساني بانك تجارت در اين حوزه با استفاده از ابزار 
فناوري تسهيل شده است. ارتقاي وضعيت تنظيم گري 
لندتك براي ارايه تسهيات خرد در مدت بسيار كوتاه 
نيز يكي از بخش هايي اس��ت كه ب��راي آن بايد راهكار 
فناورانه ارايه شود. بانك مركزي در حال حاضر سه مدل 
براي لندتك در نظر دارد. در مدل اول لندتك فروشنده 
خدمات تس��هيات را به صورت فروش اقس��اطي ارايه 
مي دهد. در مدل دوم ش��بكه بانكي تامين مالي را انجام 
مي دهد و لندتك هاي نوع سوم نيز سازوكاري همانند 
ليزينگ دارند و منابع مالي را از بخش هاي ديگر جذب 
مي كنند. با استفاده از لندتك ها افراد مي توانند در مدت 
كوتاهي خدمات اعتباري را دريافت كنن��د. وي افزود: 
بانك مركزي به دنبال اجراي مدل جديد اعتبارسنجي 
است. در حال حاضر ۳۰ درصد ايراني ها امتياز اعتباري 
دارند و با تداوم اجراي مدل جديد پوشش اعتبارسنجي 
در كش��ور به ۱۰۰ درصد مي رسد. دقت اعتبارسنجي 
نيز از ۶۰ درصد به ۸۸ درصد رس��يده اس��ت كه بسيار 
نزديك به سطح استاندارد جهاني و كشورهاي پيشرفته 
جهان است. اس��تفاده از فناوري موجب شده كه تعداد 
تراكنش هاي اينترنتي نيز افزايش پيدا كند. درصد تعداد 
و مبلغ چك هاي برگشتي نيز با اجراي قانون جديد چك 
بسيار كاهش يافته است و موظف هستيم ظرف مدت 
چهار سال چك هاي كاغذي را از بازار خارج كرده و فقط 
چك هاي الكترونيكي پذيرفته شود. البته همانطور كه 
مي دانيم و از قبل اعام شده از ابتداي مهر ماه چك هاي 
قديمي فق��ط در بانك صادركننده پذيرفته مي ش��ود. 
معاون فناوري هاي نوين بانك مركزي تاكيد كرد: ابزار 
استراتژيك معاونت فناوري هاي نوين در ارتباط با فعالان 
و خب��رگان اين صنعت آغاز ش��ده و دو هدف اصلي آن 
شفاف سازي و توسعه نوآوري در نظام پولي و بانكي است. 
در حوزه شفاف س��ازي طرح حكمراني ريال ۳۶ پروژه 
دنبال مي ش��ود. بانك هاي مركزي دني��ا چهار رويكرد 
مشاهده و نظاره گري، آزمون و يادگيري، تسهيل نوآوري 

و بازطراحي مق��ررات را در مواجهه با تكنولوژي در نظر 
مي گيرند. در كشور نيز بر اساس اين چهار رويكرد تحولات 
فناورانه در نظر گرفته شده است. حدود ۶۰ بانك مركزي 
در دنيا رويكرد سندباكس را در اين حوزه در نظر گرفته اند 
و در كشور نيز اين پروژه اجرا شده كه البته جاي پيشرفت 
زيادي دارد. وي افزود: كاركردهاي بانك مركزي از ديد 
فعالان صنعت هنوز ناشناخته است و فعالان اين حوزه 
شناخت كافي نسبت به ساختارها و وظايف بانك مركزي 
ندارند. وظايف بانك مركزي در حوزه هاي سياست هاي 
پولي و ارزي، نظارتي )ثبات مالي(، نظام هاي پرداخت، 
بانكداري دولت، حسابداري ملي و مديريت ذخاير ارزي 
خاصه مي شود. محرميان بيان كرد: در گذشته چند صد 
هزار حساب دولتي در بانك هاي تجاري داشتيم كه در 
چند سال گذشته اين حساب ها به بانك مركزي منتقل 
شده اند و اين اقدام ابزار مناسبي براي مديريت منابع مالي 
دولت فراهم كرده اس��ت. زيرا آمار منابع مالي دولت در 
هر لحظه از اين طريق در دس��ترس خواهد بود. معاون 
فناوري هاي نوي��ن بانك مركزي گفت: اتصال ابزارهاي 
پرداخت ب��ه پرونده هاي مالياتي اقدام مهمي بود كه در 
اين دوره انجام و باعث افزايش شفافيت شد. وي با اشاره 
به اينكه از مرداد ۱۴۰۱ هيچگونه ابزار پرداختي نداشتيم 
كه به پرونده مالياتي متصل نباش��د، گفت: جداسازي 
حساب هاي تجاري از غيرتجاري نيز انجام گرفت و تمام 
بانك ها در اين زمينه فعال ش��دند. محرمي��ان در ادامه 
عنوان كرد: مشوق هايي نيز براي فعالاني كه با شفافيت 
كار مي كنند در نظر گرفتيم كه با آسودگي خيال، بيش 
از پيش از ابزارهاي پرداخت بهره ببرند. آنچه كه از سوي 
معاون بانك مركزي مطرح شده مربوط به قوانيني است 
كه از چند سال قبل مطرح بوده و اجراي آنها بنا به دلايل 
مختلف با تاخير مواجه شده است. در راستاي اجراي قانون 
پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان، بانك مركزي در 
شهريور سال قبل دستورالعمل ناظر بر حساب  سپرده 
تجاري و خدمات بانكي مرتبط با آن را براي اجرا به شبكه 

بانكي اباغ كرد كه بر اس��اس آن تمامي حس��اب هاي 
سپرده بانكي اشخاص حقوقي، حساب تجاري محسوب 
مي شوند. البته صاحبان بيش از ۸ ميليون حساب  تجاري 
كه تجاري بودن حساب خود را به سازمان امور مالياتي 
اعام كرده باشند، نه تنها مشمول ماليات نمي شوند بلكه از 
مشوق هاي بانكي و تجاري همچون افزايش سقف انتقال 
وجه روزانه و ماهانه غيرحضوري به ترتيب به ۵۰۰ ميليون 
و ۳ ميليارد تومان، ضمن اينكه شرايط صدور دسته چك 
جديد نيز براي اين افراد تسهيل شده است. در اين بين، اگر 
حسابي به عنوان تجاري شناخته شود، بايد براي تراكنش 
مربوطه ماليات بدهد كه طبق مصوبه شوراي پول و اعتبار، 
اگر حس��ابي بيش از ۱۰۰ تراكنش در ماه داشته باشد و 
۳۵ ميليون تومان در تراكنش ها جابه جا شود، تراكنش 
تجاري تلقي مي شود. البته، بانك مركزي توضيح داده كه 
داشتن ۱۰۰ تراكنش واريزي در ماه فقط ماك تجاري 
تلقي شدن يك حساب نيست بلكه بايد به طور همزمان 
در يك ماه بيش از ۱۰۰ تراكن��ش و ۳۵ ميليون تومان 
جابه جا ش��ود كه صرفا تعداد واريزي به حساب ماك 
است نه هر تراكنش. رييس كل سابق بانك مركزي گفته 
بود كه ممكن است فردي هزار تراكنش واريز به حساب 
داشته باشد، اما حساب وي تجاري محسوب نشود زيرا 
امكان دارد فردي روزانه صدها تراكنش خريد داشته باشد 
كه اين قبيل موارد به هيچ وجه مشمول ماليات نيست. 
صالح آبادي در ادامه بيان كرده كه فردي در بورس معامله 
مي كند به هيچ وجه مشمول ماليات حساب تجاري نيست 
زيرا فعالان بورس، ني��م درصد ماليات را بابت معامات 
پرداخ��ت مي كنند يا مثا فردي اق��دام به فروش خانه 
مسكوني مي كند و ۵  ميليارد تومان به حساب وي واريز 
مي شود به هيچ وجه اين فرد مشمول نيست. هرچند هنوز 
جزييات اجرايي اين طرح اعام نشده و مشخص نيست 
كه چه زماني به فاز نهايي اجرا خواهد رسيد اما تفكيك 
ميان حساب هاي تجاري و شخصي مي تواند گامي مهم در 
مسير اصاحات سياست هاي بانكي و مالياتي ايران باشد. 

وزارت اطلاعات اعلام كرد

وزارت اطاعات در اطاعيه اي از افش��اي هويت دو تن 
از سركردگان عمليات تروريستي مستقر در دانمارك و 
هلند خبر داد.در اين اطاعيه آمده است: با گرامي داشت 
ياد و خاطره شهيدان رجايي و باهنر، و در روز مبارزه با 
تروريسم، پيرو اطاعيه هاي مورخ دوم و بيست و هفتم 
مردادماه اين وزارتخانه در خصوص شناس��ايي شبكه 
گس��ترده تروريستي � صهيونيس��تي در چند استان 
كشور و بازداشت ۱۴ تروريس��ت و كشف و ضبط ۴۳ 
بمب قوي آماده انفجار، به استحضار ملت شريف ايران 
مي رس��اند كه با ادامه و گسترش تحقيقات اطاعاتي 
و امنيتي با همكاري نيروه��اي اطاعاتي و امنيتي در 
سازمان اطاعات سپاه پاسداران و فرماندهي انتظامي 
كشور، هس��ته هاي خرابكار ديگري وابسته به همان 
كانونِ تروريس��تي، در ۴ استان ديگر كشور، شناسايي 

ومورد ضربه قرار گرفتند.
خاصه  اين پرونده ها به شرح ذيل  است: 

۱. در تاريخ ۲۸ مردادماه گذش��ته، دو تروريست كاماً 
مسلح و مجهز، توسط سربازان گمنام امام زمان )عجل الله 
تعالي فرجه الش��ريف( در اداره كل اطاعات اس��تان 
خوزستان دستگير شدند. از اين افراد، تعداد ۳۸۲ قلم 
انواع بمب هاي دست س��از، ابزارآلات و مواد شيميايي 
پيش س��از بمب و ۶۵ بمب آتش زاي آماده، كش��ف و 

ضبط شد.
۲. در تاريخ اول شهريور ماه جاري، عنصر عملياتي آن 
كانون تروريستي با سابقه چندين عمليات خرابكارانه، 
توس��ط جان بركفان گمنام اداره كل اطاعات استان 
مازندران، بازداش��ت ش��د. اين متهم مدت��ي پيش از 
دستگيري، تعداد دو بمب صوتي آماده انفجار، همراه با 
دستگاه هاي كنترل از راه دور، از سرپل كانون تروريستي 

مستقر در كشور هلند دريافت كرده بود.
۳. همچني��ن در تاريخ اول ش��هريور، دو نفر از عوامل 
عملياتي تروريس��ت ها، با شناس��ايي قبلي و اقدامات 
هوشمندانه اداره كل اطاعات استان كرمانشاه، شناسايي 
و بازداشت ش��دند. اين متهمان، عمليات هاي ايذايي 
متعددي در سطح آن استان انجام و ضمن فيلم برداري 
از اقدامات مذكور، فيلم ها را براي س��ركردگان كانون 
تروريستي مستقر در دانمارك و هلند ارسال مي كردند.

اما از كشفيات بسيار قابل تأمل در اين پرونده، طراحي 
»سناريوي كشته سازي« براي قتل برادر، توسط خواهر 
و ديگر برادران مي باشد! در خال تحقيقات امنيتي � 
اطاعاتي، مشخص ش��د كه يكي از عناصر بازداشت 
شده، به دليل اعتياد شديد، مشكات اخاقي و اختافات 
خانوادگي، مورد نفرت و غضب ساير اعضاي خانواده قرار 
داش��ته و آنها درصدد قتل وي بوده ان��د. از آنجا كه اين 
فرد س��ابقه دو نوبت دستگيري به اتهام اوباش گري در 
پاييز سال گذشته داشته است، خواهر وي )ديگر متهم 
بازداش��تي( با برآورد بودجه لازم در حال فراهم آوردن 
مقدماتي براي اجراي س��ناريوي كشتن او در سالگرد 
وقايع سال گذشته و انتساب قتل فرد معتاد به مامورين 
حفظ نظم و امنيت و سپس، انجام تجليل از وي تحت 
عنوان »يك مبارز قهرمان« بود! مستندات اطاعاتي 
ذي ربط و اعتراف��ات صريح هر دو متهم اين پرونده، به 

آگاهي مرجع محترم قضايي رسيده است.
۴. در تاريخ سوم شهريور ماه جاري، دلاورمردان گمنام 
اداره كل اطاعات استان سيستان و بلوچستان با يورش 
به محل نگهداري تجهيزات نظامي يك گروه خرابكار در 
توابع شهرستان تفتان، تسليحات و تجهيزات دپو شده 
براي انجام عمليات ايذايي و تروريستي در روزهاي آتي را 
كشف و ضبط كردند. در اين پرونده نيز، برخي تجهيزات 
مكشوفه حكايت از در جريان بودن سناريو انجام عمليات 
تروريستي و انتساب آنها به نيروهاي امنيتي، نظامي و 

انتظامي بوده است. اقام مكشوفه عبارتنداز: 
۱/۴-دو قبضه تيربار گرينوف همراه با ۵۵۹ فش��نگ 

مربوطه
۲/۴-يك قبضه مسلسل ام � ۱۶ همراه با ۴ تيغه خشاب 

و فشنگ هاي ذي ربط
۳/۴-چهارده عدد نارنجك تفنگي ۴۰ ميلي

۴/۴-لباس هاي نيروهاي نظامي و انتظامي كش��ور، ۳ 
دستگاه بي سيم، چراغ گردان مورد استفاده نيروهاي 

امنيتي و انتظامي و اقام ديگري از اين قبيل 
۵. در تجزي��ه و تحلي��ل ابع��اد مختلف كش��فيات و 
دستگيري هاي پيش گفته و نيز نگاهي به پروژه وسيع 
آماده سازي ۴۳ بمب )موضوع اطاعيه دوم خردادماه اين 

وزارتخانه( نتايج بسيار قابل تأملي رخ مي نمايند: 
۱/۵-تمامي متهمان و ۴۳ بمب مندرج در اطاعيه 
پيش��ين و كليه تجهيزات و متهمان درج ش��ده در 
بندهاي اول تا سوم بيانيه حاضر، متصل به يك كانون 
تروريستي به سركردگي فردي با نام اصلي شاهين 
زحمتكش فرزند مهدي به كد ملي ۰۰۷۴۸۰۶۰۶۸ 
و نام مستعار شاهين لو، مس��تقر در كشور دانمارك 
مي باشد. پدر و مادر وي سابقه عضويت در گروهك 
تروريستي منافقين را دارند و پدر او به اتهام عمليات 
تروريستي در سال ۱۳۶۱ محاكمه و محكوم به اعدام 
شده است. شاهين زحمتكش در سن ۱۷ سالگي به 
دانمارك مهاجرت كرده و بدليل فقدان اس��تعداد، 
از تحصيل بازمانده و به خوانندگي در رس��توران ها 
و بارهاي پايتخت دانمارك مش��غول ش��ده است. 
همكار تروريس��ت ياد ش��ده به نام س��يامك تدين 
طهماس��بي فرزند اصغر و معروف ب��ه »مگس« به 
كد ملّي ۰۹۳۹۷۳۱۹۱۶، مس��تقر در كش��ور هلند 
مي باش��د. اين فرد، قباً نقاش و گرافيست بوده كه 
پس از مدتي به انتشار آثار موهن نسبت به مقدسات 
اسامي و پس از آن و به تدريج، ارتباطات وي با محافل 
صهيونيستي نمايان مي شود. تا جايي كه به انتشار 
مطالب��ي در حمايت از رژيم صهيونيس��تي و نهايتاً 
انجام ماموريت هاي اباغ شده توسط سرويس هاي 
جاسوس��ي آن رژيم كودك كش، مبادرت مي ورزد. 
ديگر عناصر و عوامل اصلي اين كانون تروريس��تي، 
بيش��ترين استقرار و تردد را در كش��ورهاي آلمان و 

تركيه دارا هستند.

افشاي هويت دو سركرده 
عمليات تروريستي 



س��خنگوي صنعت برق گفت: وزارت نيرو به منظور 
كاهش شاخص شدت انرژي در كشور چند برنامه را 
در دست اقدام دارد كه ارتقای استانداردها و تعويض 

تجهيزات كم بازده بخشي از آنهاست.
به گزارش »تعادل« به نق��ل از وزارت نيرو، مصطفي 
رجبي مشهدي با اشاره به موضوع بهينه سازي مصرف 
گفت: شرايط فعلي به گونه اي است كه بايد جلوي اتلاف 
انرژي را بگيريم و وضعيت كشور هم به گونه اي است كه 

شاخص شدت انرژي نگران كننده است.
وي ادامه داد: ارتقای استانداردها در وسايل سرمايشي 
و گرمايش��ي تاثير زيادي در كاهش اوج بار و كاهش 
مصرف شبانه و روزانه دارد. دومين اقدام هم مي تواند 
تعويض تجهيزات كم بازده خانگي باشد كه اگر اتفاق 
بيفتد مي تواند تا حد زيادي به افزايش بازدهي در توليد 
و مصرف برق كمك كند .همچنين گواهي صرفه جويي 
انرژي كه در آن سيستم هاي اندازه گيري صحه سنجي 
را انجام مي دهند و با نصب كنتورهاي هوشمند به معيار 

خوبي خواهيم رسيد .
رجبي مشهدي همچنين با اشاره به رشد 7/5 درصدي 
مصرف برق در كشور نس��بت به سال گذشته گفت: 
امس��ال ركوردهاي متعدد جدي��دي در دوره اوج بار 
ثبت شد كه آخرين ركورد نياز مصرف 7۳ هزار و ۴۶۳ 
مگاوات بود . مديرعامل ش��ركت مديريت شبكه برق 
ايران با بيان اينكه امسال ۳۶ روز پيك سال گذشته را 
پشت سر گذاشتيم گفت: اين شاخص در سال قبل ۱7 
روز بوده؛ يعني تقريباً دو برابر سال قبل كه اميدواريم با 

كاهش دما مصرف برق نيز كاهش پيدا كند.
رجبي مشهدي در پاسخ به اين س��وال كه در برنامه 
هفتم مقرر شده راندمان توليد نيروگاه هاي برق از ۳۹ 
درصد به ۴5 درصد برسد، گفت: نيروگاه هايي كه در 
كشور ساخته مي شود عمدتاً شركت مپنا سازنده آن 
است و راندمان 55 درصد تا حدود ۶۰ درصد را دارند 
و نيروگاه هاي س��يكل تركيب��ي كلاس اف و آخرين 

نسخه هايي هستند كه در دنيا ساخته شده اند.
سخنگوي صنعت برق تصريح كرد: متوسط راندمان 

توليد نيروگاه هاي كش��ور ۳۹ درصد است و در دنيا 
رتب��ه نهم تا ده��م را در بين نيروگاه ه��اي حرارتي 
داريم و براي رس��اندن راندمان تولي��د نيروگاه ها به 
۴5 درصد نياز ب��ه س��رمايه گذاري و هزينه زيادي 
اس��ت و در اين بين بايد نيروگاه هاي فرسوده را نيز 
از مدار خارج كنيم، اما چيزي كه امكان پذير باشد و 
بر اساس محاس��بات به آن رسيده ايم راندمان توليد 

۴۲ درصد است.
وي افزود: نيروگاه هاي تجديد پذير كه مجوز ساخت 
۶ تا 7 هزار مگاوات آن را از شوراي اقتصاد گرفتيم در 

رفع ناترازي بس��يار كمك خواهند ك��رد، زيرا نياز به 
سوخت ندارند و در واقع به رفع ناترازي سوخت كشور 
درزمس��تان هم كمك خواهند كرد. رجبي مشهدي 
درباره ميزان صرفه جويي در مص��رف برق با كاهش 
ساعات اداري، گفت: از ۱5 خرداد تاكنون كه ساعت 
كاري ادارات از ۶ صب��ح تا ۱ ظهر ش��د، هدف گذاري 
كاه��ش ۱۰۰۰ مگاواتي مصرف برق را داش��تيم كه 
۸5۰ مگاوات صرفه جويي محقق ش��د. علاوه بر اين 
كاهش مصرف برق بعد از اتمام ساعت كاري فوق العاده 
چش��مگير بود و كمك بسياري در گذر از ساعات اوج 

مصرف روزانه داشت و بايد اين كار را براي سال آينده 
با گستردگي بيشتري دنبال كنيم. سخنگوي صنعت 
برق در پايان و در پاسخ به اين سوال كه آيا محدوديت 
برق شهرك هاي صنعتي همچنان ادامه خواهد داشت، 
گفت: هفته بعد دماي هوا مخصوصاً در تهران به ۳5 تا 
۳۶ درجه مي رسد و برنامه مديريت مصرف شهرك هاي 
صنعتي مطابق برنامه در حال انجام است ولي فرصت 
جبران در روزهاي تعطيل و جمعه را دارند و قطعا در 
هفته هاي آتي شاهد كاهش برنامه مديريت مصرف 

حوزه شهرك هاي صنعتي خواهيم بود .

تحليل

ادامه از صفحه  اول
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واردات ال ان جي اروپا
از روسيه ركورد مي زند

اتحادي��ه اروپا ب��ا وجود هدف��ش ب��راي خودكفايي از 
سوخت هاي فسيلي روسيه تا سال ۲۰۲7، امسال حجم 
بالاي كم سابقه اي گاز طبيعي مايع )ال ان جي( را از روسيه 
وارد خواهد كرد. بررسي و تحليل داده هاي صنعتي توسط 
سازمان غيردولتي »گلوبال ويتنس« حاكي از آن است 
كه در هفت ماه اول سال ميلادي جاري، بلژيك و اسپانيا، 
دومين و سومين خريدار بزرگ ال ان جي روسيه بوده و 
پس از چين ب��ه عنوان بزرگ ترين خريدار قرار گرفتند. 
در مجم��وع، واردات ال ان جي به اتحاديه اروپا در فاصله 
ژانويه تا ژوئيه امسال در مقايسه با مدت مشابه در سال 
۲۰۲۱ ك��ه هنوز جنگ در اوكراين آغاز نش��ده بود، ۴۰ 
درصد افزايش يافته است. دليل اين رشد چشمگير آن 
است كه اتحاديه اروپا قبل از جنگ در اوكراين، به دليل 
وابستگي به واردات گاز روسيه از طريق خط لوله، حجم 
چنداني واردات ال ان جي نداشت. طبق گزارش »گلوبال 
ويتنس«، اين رشد بسيار بالاتر از افزايش ميانگين جهاني 
واردات ال ان جي روسيه بوده و شش درصد بالاتر از مدت 
مشابه است. بررسي اين سازمان غيردولتي بر اساس آمار 
شركت كپلر بوده كه نشان داد: اتحاديه اروپا حدود ۱.7 
درصد ال ان جي بيشتري از روسيه نسبت به سال ميلادي 
گذشته وارد مي كند. هزينه ال ان جي وارداتي از ژانويه تا 
ژوئيه بر اساس قيمت هاي بازار معاملات نقدي، بالغ بر 
5.۲۹ ميليارد يورو بوده است. جاناتان نورونها گانت، فعال 
ارشد سوخت هاي فسيلي در »گلوبال ويتنس« در اين 
خصوص گفت: شوكه كننده است كه كشورهاي اتحاديه 
اروپا آنقدر سخت تلاش كرده اند تا خود را از واردات خط 
لوله اي گاز روسيه رها كنند و به جاي آن، ال ان جي از اين 
كشور وارد مي كنند. مهم نيست كه گاز از خط لوله مي آيد 
يا يك كشتي و همچنان به معناي آن است كه شركت هاي 
اروپايي، ميلياردها يورو به صندوق پوتين مي فرستند. 
حجم عمده ال ان جي وارداتي از روسيه مربوط به جوينت 
ونچر »يامال ال ان جي« اس��ت كه س��هامدار اصلي آن 
شركت روسي نواتك است و شركت توتال انرژي فرانسه، 
CNPC چين و يك صندوق دولتي چين در آن سهامدار 
هستند. سياس��ت گذاران اتحاديه اروپا از شركت هاي 
اروپايي خواسته اند كه ال ان جي روسيه را خريداري نكنند. 
ترزا ريبرا، وزير انرژي اسپانيا كه رياست شش ماهه اتحاديه 
اروپ��ا را بر عهده دارد، در مارس گفت��ه بود كه ال ان جي 
روسيه بايد هدف تحريم قرار بگيرد و اين وضعيت، پوچ 
است. كادري سيمسون، كميس��ر انرژي اتحاديه اروپا، 
اظهار كرده است كه اتحاديه اروپا مي تواند و بايد هر چه 
سريع تر، از وابستگي به گاز روسيه به طور كامل رهايي پيدا 
كند و همزمان، امنيت عرضه خود را به خاطر داشته باشد. 
مقامات اتحاديه اروپا به تلاش كلي براي حذف تدريجي 
سوخت هاي فسيلي روسيه تا سال ۲۰۲7 اشاره كرده اند 
اما هشدار داده اند كه ممنوعيت كامل واردات ال ان جي، 
خطر بروز بحران انرژي مشابه بحران سال گذشته را ايجاد 
مي كند كه قيمت گاز اتحاديه اروپا به ركورد بيش از ۳۰۰ 

يورو در هر مگاوات ساعت رسيده بود. 

دورنماي آب نگران كننده است
ريي��س هيات مديره فدراس��يون صنع��ت آب گفت: 
طبق آمار رس��مي وزارت نيرو اكنون ۹۴ درصد ذخاير 
و بر پايه آمار محافل پژوهش��ي بالاي صددرصد از آب 
تجديدپذير را استفاده مي كنيم كه مابه التفاوت را هم از 
ذخاير تجديدناپذير برداشت مي كنيم. رضا حاجي كريم 
در گفت وگو با ايلنا، درباره سرانجام برنامه تعادل بخشي 
آب هاي زيرزميني باتوجه به برداشت هايي كه از چاه ها 
صورت مي گيرد، اظهار داشت: در ديدگاه كلان اينكه 
بنا بر آمار رسمي وزارت نيرو ذخاير تجديدپذير كشور 
۱۰۳ ميليارد متر مكعب در س��ال و بنا بر آمار بسياري 
اماكن پژوهشي و تحقيقاتي اين عدد ۸۹ ميليارد متر 
مكعب در سال است، از آن س��وي ماجرا ما حدود ۹۴ 
ميليارد متر مكعب در س��ال مصرف آب داريم، يعني 
طبق آمار رس��مي وزارت نيرو اكنون ۹۴ درصد ذخاير 
و بر پايه آمار محافل پژوهش��ي بالاي صددرصد از آب 
تجديدپذير را استفاده مي كنيم كه مابه التفاوت را هم 
از ذخاير تجديدناپذير برداشت مي كنيم.  وي ادامه داد: 
در حال حاضر از ذخاير تجديدناپذير هم كه ميزان آن 
۴۰۰ ميليارد متر مكعب برآورد مي شود، حدود يك سوم 
يعني ۱۴۰ ميليارد متر مكعب را برداشت كرده ايم، بنا 
به گزارش اخير فرهنگستان علوم ما سالي ۱۶ ميليارد 
متر مكعب از اين ذخاير تجديدناپذير استفاده مي كنيم 
كه براي تجديد آن نيازمند ميليون ها سال زمان است.  
رييس هيات مديره فدراسيون صنعت آب تاكيد كرد: 
اگر حسابرسي اين اعداد و وضعيت منابع آبي را در نظر 
بگيريم مي بينيم نه تنها آستانه تنش را رد كرديم بلكه در 
جايي هستيم كه هيچ تعريفي براي استاندارد، مرجع و 
رفرنس ها وجود ندارد، يعني بر اساس شاخص تنش آبي، 
شاخص WTA، شاخص فالكوما و يا پايداري آب؛ يا در 
وضعيت بسيار بد و يا در وضعيت بدي هستيم يعني در 
هيچ شاخصي متوسط هم نيستيم و اگر به اين مساله 
موضوع تالاب ها و ظرفيت محدود شيرين سازي آب در 
سواحل جنوبي را هم اضافه كنيم؛ مشاهده مي كنيم كه 
نيازمند بازنگري كلان در سياست هاي آمايشي، نظام 
مصرف و تخصيص هستيم وقتي وضعيت اينگونه است 
طبيعتا اقدامات مقطعي مثل حفر چاه در تهران و تعادل 
بخشي پاسخگو نيس��ت. وي بيان داشت: در جايي كه 
اكنون هستيم نشان مي دهد كه چقدر در تعادل بخشي 
موفق عمل كرده ايم با وضعيت فعلي در سال ۱۴۳5 ما 
۱.۳ ميليون فرصت شغلي را از دست مي دهيم و تامين 
آب شرب ۱۸.5 ميليون نفر با مخاطره مواجه مي شود و از 
سمت ديگر ماجرا دورنما بسيار هولناك است، تصور افكار 
عمومي اين است كه يكي از گزينه ها براي حل مشكل آب 
شيرين سازي آب در سواحل جنوبي است اما واقعيت اين 
است كه براي استفاده از اين ظرفيت اگر تمام طرح هاي 
در حال توسعه، طراحي و احداث به بهره برداري برسد 
فقط يك ميليارد متر مكعب در سال را شامل مي شود كه 
كمترين هزينه اين آب يك يورو به ازاي هر متر مكعب 
است كه نه ميزان آن جوابگوي نياز ما بوده و نه قيمت 

آن به صرفه است.  

بنا بر اعلام سخنگوي صنعت برق

شاخص شدت انرژي در كشور نگران كننده است

قبض ۲۰۰ مشترك پرمصرف، ماهي ۱۵ ميليون تومان صادر شد

يارانه هاي سوخت در جهان از ۷ تريليون دلار عبور كرد

مديرعامل شركت توزيع نيروي برق تهران بزرگ اظهار 
كرد: قبض برق ۲۰۰ مشترك پرمصرف به صورت ماهانه 
۱5 ميليون تومان صادر ش��ده اس��ت. به گزارش ايسنا، 
كامبيز ناظريان درباره صدور قبض و جريمه مشتركان 
پرمصرف گفت: سياست ها با اولويت تشويق برنامه ريزي 
شده است اما براي مشتركان پرمصرف نيز برنامه هايي را 
در نظر گرفتيم، به طوري كه هزينه قبض برق براي اين 
دسته از مشتركان به صورت پلكاني محاسبه مي شود. وي 
ادامه داد: مش��تركاني كه بالاي دو برابر الگو برق مصرف 
مي كنند يعني مي��زان مصرف برق آنها بي��ش از ۶۰۰ 
كيلووات ساعت است، با ۳.5 برابر قيمت تمام شده قبض 
برق براي آنها محاسبه مي شود. مديرعامل شركت توزيع 
نيروي برق تهران بزرگ با بيان اينكه مشتركاني كه مصرف 
غيرمتعارف داشته باشند، هزينه هاي غيريارانه اي پرداخت 
مي كنند، تصريح كرد: در شهر تهران سه درصد مشتركان 
بيش از دو برابر الگو برق مصرف كرده اند. مشتركاني كه 
بيش از ۱۰۰۰ كيلووات س��اعت مصرف برق داشتند در 
اين دس��ته قرار گرفته اند كه نيم درصد كل مشتركان را 
شامل مي ش��ود و عمدتا در واحدهاي بزرگ و يا ويلايي 
سكونت دارند. به گفته ناظريان ماهانه به طور متوسط دو 
ميليون تومان قبض براي اين دس��ته از مشتركان صادر 
شده است اما در اين بين مشتركاني را داشتيم كه معادل 
۲۰ مش��ترك برق مصرف كرده اند كه تع��داد آنها ۲۰۰ 
مشترك بوده و ماهانه ۱5 ميليون تومان قبض براي اين 
افراد صادر شده اس��ت. وي اظهار كرد: براي مشتركاني 
كه بيش از ۶۰۰ كيلووات س��اعت برق مصرف مي كنند 
۱55۰ تومان به ازاي هر كيلووات ساعت محاسبه شده 
است. او با بيان اينكه ميزان صرفه جويي انجام شده تا اين 
تاريخ ۲۲5 ميليون كيلووات ساعت است، اظهار كرد: ۴۱ 
درصد مشتركان مشمول پاداش صرفه جويي و تعدادي 
نيز بستانكار شدند به گفته وي تعداد صورت حساب ها و 
قبوض صادره در تهران كه مشمول پاداش صرفه جويي 
شدند، ۲ ميليون و ۶5۰ مورد بوده كه ۲5۰ ميليارد تومان 
را به خود اختصاص داده است مدير عامل شركت توزيع 
نيروي برق تهران بزرگ با بيان اينكه از هر دو مش��ترك 

خانگي، يك مشترك مشمول پاداش صرفه جويي شد 
گفت: متوسط پاداش صرفه جويي در هر صورت حساب 
بالغ بر ۱۰۰ هزار تومان است. مدير عامل شركت توزيع برق 
تهران بزرگ با بيان اينكه امسال به لحاظ وضعيت پيك 
و نياز مصرف با ويژگي خاصي مواجه بوديم، افزايش يك 
تا دو درجه دما را داشتيم كه به ازاي هر يك درجه ۲۰۰ 
مگاوات به مصرف كه ناش��ي از سيستم هاي سرمايشي 
است، اضافه مي شود، اظهار كرد: ۴5 درصد پيك مصرف 
شهر تهران، ناشي از سيستم هاي سرمايشي است و رقم 
مصرف سيستم هاي سرمايش��ي ۲5۰۰ مگاوات است. 
ناظريان نياز مصرف پيك امس��ال ته��ران را كه مربوط 
به ۱۶ مردادم��اه بود، 55۹5 مگاوات عنوان و اظهار كرد: 
ميزان مصرف نسبت به مدت مشابه پارسال 5.۳ درصد 
رشد داشته اس��ت، همچنين ميزان انرژي تحويل داده 
ش��ده در س��ال جاري ۱۱ هزار و ۶۹۶ ميليون كيلو وات 
ساعت بوده كه ۶.۲ درصد رشد داشته و نسبت به پارسال 
۶۰۰ كيلووات ساعت رشد داشته است. وي با بيان اينكه 
مديريت مصرف باعث شده كه تامين برق پايدار و مستمر 

داشته باشيم، گفت: باتوجه به افزايش دما و ناترازي توليد 
و مصرف شبكه تامين پايدار بوده و رقم مصرف در زمان 
پيك ۴۸5۰ مگاوات بوده كه فاصله آن تا نياز مصرف 7۰۰ 
مگاوات بوده است. مدير عامل شركت توزيع برق تهران 
بزرگ با بيان اينكه نرخ تشويقي براي صرفه جويي در سال 
گذشته 5۰۰ تومان بابت هر كيلووات ساعت بوده كه در 
سال جاري اين رقم ۲۰۰۰ تومان در هر كيلووات ساعت 
ذكر شده است، اظهار كرد: مشتركاني كه 75۰ كيلووات 
س��اعت در ماه مصرف داش��ته باشند مش��مول پاداش 
صرفه جويي مي شوند. ناظريان با بيان اينكه الگوي مصرف 
در ماه هاي گرم س��ال در مناطق ع��ادي ۳۰۰ كيلووات 
ساعت است، گفت: ۶5 درصد مشتركان شهر تهران زير 
الگو، ۳5درصد بالاي الگو و از اين تعداد ۱5 درصد نزديك 
به الگو مصرف دارند، س��ه درصد از مشتركان نيز كه ۱۰ 
درصد مص��رف را به خود اختصاص مي دهند بيش از دو 

بربر الگو مصرف مي كنند.
وي با بيان اينكه مصرف خانگي براي مشتركان زير الگو 
تا اين لحظه ۱75 كيلوات ساعت در ماه بوده و هزينه برق 

ماهانه به ازاي هر ماه براي هر مشترك ۴5 هزار تومان بوده 
است، گفت: در تهران ۴ ميليون و ۶۰۰ هزار مشترك برق 
داريم كه اكنون ۴5 درصد مصرف را به صورت هوشمند 
رص��د مي كنيم و باتوجه به برداش��ت مص��رف هرگونه 
تغييرات غير متعارف را محاسبه و بررسي مي كنيم. مدير 
عامل ش��ركت توزيع برق تهران بزرگ با تاكيد بر اينكه 
عدد انشعاب هاي غير مجاز قابل توجه نيست، اظهار كرد: 
ميزان تلفات ش��بكه تهران در قياس با ساير استان ها به 
لحاظ كم بودن ركورددار و تنها 5.7 درصد است كه بخش 
عمده آن مربوط به ذات فني ش��بكه مي ش��ود و تنها دو 

درصد تلفات غير فني است.
ناظريان با اش��اره به ميزان صرفه جويي در بخش ادارات 
گفت: طبق مصوبه دولت از ۱5 خرداد تا ۱5 شهريور برنامه 
كاهش مصرف ادارات تدوين شد كه بايد نسبت به سال 
۱۴۰۰ معادل ۳۰ درصد در ساعت اداري و ۶۰ درصد بعد 

از ساعت اداري مصرف را كاهش دهند.
به گفته وي ۱۴۲ برنامه، ۸ محور و ۲۶ سرفصل و ۱۰۰۰ 
برنامه عملياتي براي كنترل مصرف ادارات با اعتبار ۱5۰۰ 
ميليارد تومان تدوين شد، گفت: با اقداماتي كه انجام شد، 
۱۸5 مگاوات شاهد صرفه جويي در مصرف برق ادارات 
بوديم و ميزان همكاري ادارات به ۹۰ درصد رسيده است.
مدير عامل شركت توزيع برق تهران بزرگ با بيان اينكه 
از ابتداي طرح 5 درصد ادارات معادل 5۰۰ اداره مشمول 
قطع برق شدند، گفت: در سال جاري از ظرفيت مولدهاي 
اضطراري نيز استفاده كرديم، به گونه اي كه ۱۲۰۰ مولد 
در تهران شناسايي شدند و با آنها تفاهمنامه امضا كرديم و 
به اين ترتيب هم مصرف مديريت شد و هم اين مشتركان 
مش��مول پاداش ش��دند و صرفه جويي صورت گرفته از 
طريق مولدها ۱5۰ مگاوات و معادل احداث يك نيروگاه 
۲5۰ مگاواتي بوده اس��ت. ناظريان با اش��اره به مصرف 
رمزارزها در تهران گفت: از سال گذشته ۱۰ هزار رمزارز 
شناسايي و جمع آوري شده است، در حال حاضر كنترل 
ويژه اي انجام مي شود و سامانه اي نيز در اين خصوص براي 
كنترل و رصد طراحي ش��ده و ميزان مصرف ماينرها در 

سطح شهر تهران ۳۰ تا ۳5 مگاوات است.

گزارش جديد صندوق بين المللي پول )IMF( نشان داد 
سال ۲۰۲۲، هفت تريليون دلار يارانه  در جهان براي نفت 
و گاز پرداخت شده است. برنارد لوني، مديرعامل شركت 
»بريتيش پتروليوم« )BP(، اواخر هفته گذشته اعلام 
كرد كه جهان به س��رمايه گذاري بيشتر در توليد نفت 
و گاز نياز دارد. تا همين دو سال پيش، شنيدن چنين 
اظهاراتي از جانب لوني، شوكه كننده بود. مديرعامل اين 
غول نفتي در آن زمان، صميمانه از گذار انرژي استقبال 
كرده بود و برنامه هاي بزرگي براي توس��عه »بريتيش 
پتروليوم« تقريب��ا در همه جنبه هاي آن داش��ت. اما 
اوضاع تغيير كرده است. اكنون لوني مي گويد: ما بايد در 
سيستم انرژي امروزي، مسوولانه سرمايه گذاري كرده 
و در عين حال، به عبور به سوي انرژي پاك ادامه  دهيم. 
مديرعامل »بريتيش پتروليوم« تنها كسي نيست كه 
معتقد است س��رمايه گذاري در تامين نيازهاي انرژي 
فوري جمعيت جهاني، يك سرمايه گذاري هوشمندانه 
است. در واقع، حتي دولت هاي پر و پا قرص گذار انرژي، 
هم چنين ب��اوري را دارند و به همين دليل اس��ت كه 

يارانه نفت و گاز در سال ۲۰۲۲ ركورد زد. طبق گزارش 
جديد صندوق بين المللي پول، يارانه هاي جهاني براي 
نفت و گاز در سال ۲۰۲۲، به هفت تريليون دلار رسيد 
كه بالاترين ميزان بوده اس��ت. از اين مقدار، ۱۸ درصد 
يارانه ها به صورت يارانه مس��تقيم بوده كه افزايش دو 
برابري در مقايسه با سال ۲۰۱۲ نشان مي دهد. با اين 
حال، بخش عمده اي از آنچه صندوق بين المللي پول 
آن را يارانه سوخت فسيلي ناميده است، درواقع دريافت 
هزينه اندك براي گرمايش جهاني و آلودگي هواي محلي 
بود و ش��امل حمايت واقعي دولتي از نفت و گاز نبوده 
است. جالب است كه گزارش صندوق بين المللي پول 
تنها چند روز پس از آن منتشر شده كه انديشكده آب و 
هوايي »موسسه بين المللي توسعه پايدار«، گروه ۲۰ را 
به دليل كوتاهي در پايان دادن به يارانه هاي نفت و گاز 
با وجود تعهداتي كه دو سال پيش در كنفرانس اقليمي 
COP۲۶ داشت، به باد انتقاد گرفت. طبق محاسبات 
اين انديشكده، ۲۰ اقتصاد بزرگ جهان در سال ۲۰۲۲، 
حدود ۱.۴ تريليون دلار براي حمايت دولتي از صنعت 

زغال س��نگ، نفت و گاز، هزينه كرده اند. اگر بخواهيم 
منصف باشيم، رشد چشمگير يارانه هاي مستقيم براي 
نفت و گاز در سال ميلادي گذشته، در واكنش به بحران 
انرژي اروپا پس از حمله روسيه به اوكراين و تحريم هاي 
ناشي از آن روي داد. در اين سال، حتي آلمان كه مدافع 
سرسخت گذار انرژي بود، دادن يارانه سوخت را براي 
اجتناب از وقوع بدترين بحران زندگي، آغاز كرد. همه 
دولت ه��اي اروپايي همين كار را انج��ام دادند و به اين 
ترتيب بود ك��ه يارانه هاي جهاني براي زغال س��نگ، 
نفت و گاز، به بالاترين حد خود رس��يد. با اين حال، در 
گزارش صندوق بين المللي پول، نتيجه گيري ش��ده 
اس��ت كه حدود پنج تريليون دلار از كل مبلغ تخمين 
زده ش��ده براي يارانه هاي جهان��ي هيدروكربن ها، به 
شكل خسارت پرداخت نشده براي آسيب هاي ناشي 
از اس��تفاده از هيدروكربن بوده اس��ت. طبق گزارش 
اين وام دهنده جهاني، مشكل اصلي، مقرون به صرفه 
بودن هيدروكربن هاست و اين مقرون به صرفه بودن، 
با يارانه هاي مستقيم پشتيباني شده است. راه حل اين 

مشكل، اصلاحات قيمت است. اصلاحات كامل قيمت 
سوخت هاي فسيلي، باعث كاهش انتشار دي اكسيد 
كربن در جهان به حدود ۴۳ درصد پايين س��طح پايه 
در سال ۲۰۳۰ مي شود و همزمان، درآمدها را به ارزش 
۳.۶ درصد از توليد ناخالص جهاني افزايش داده و از ۱.۶ 
ميليون مرگ محلي ناش��ي از آلودگي هواي در سال، 
جلوگيري مي كند. به عبارت ديگر، صندوق بين المللي 
پول پيش��نهاد مي كند كه دولت ها، هيدروكربن ها را 
براي جبران آس��يب هايي كه به محيط  زيست و مردم 
وارد مي كنند و براي دس��تيابي به اهداف توافق  آب و 
هوايي پاريس، بس��يار گران  كنن��د. در واقع، صندوق 
بين المللي پول بر اين باور اس��ت كه همه انواع يارانه ها 
براي اين صنعت، بايد حذف ش��وند. بر اساس گزارش 
اويل پرايس، اين يك وضعيت دشوار است و همه قبول 
ندارن��د كه راه حل در كاهش عرضه نفت و گاز از طريق 
گران تر كردن آنها است. در واقع برخي بر اين باورند كه 
موضوع اصلي مورد توجه دولت ها، بايد سمت تقاضاي 

معادله انرژي باشد.

قيمت نفت صعودي شد

قيمت نفت پس از انتش��ار آماري كه برداشت بزرگ از 
ذخاير نفت در امريكا را نش��ان داد و نگراني از وقوع يك 
توفند در خليج مكزيكو، در معاملات روز چهارشنبه بازار 
آسيا، به روند افزايشي روز گذشته ادامه داد. بهاي معاملات 
نفت برنت براي تحويل در اكتبر با ۳۱ سنت معادل ۰.۳۶ 
درصد افزايش، به ۸5 دلار و ۸۰ سنت در هر بشكه رسيد. 
قرارداد اكتبر روز پنجش��نبه منقضي مي شود و قرارداد 
نوامبر با ۳۲ سنت افزايش، به ۸5 دلار و ۲۳ سنت در هر 
بشكه رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۳۸ سنت معادل ۰.۴7 درصد افزايش، به ۸۱ دلار 
و 5۴ سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص روز سه شنبه 
تحت تاثير افت ارزش دلار امريكا كه در پي ضعيف شدن 
چشم انداز افزايش بيشتر نرخ هاي بهره روي داد، بيش از 
يك دلار در هر بشكه افزايش داشتند. منابع بازار با استناد 
به آمار موسسه امريكن پتروليوم اعلام كردند: ذخاير نفت 
امريكا در هفته منتهي به ۲5 اوت، حدود ۱۱.5 ميليون 
بشكه كاهش پيدا كرده است. تحليلگران در نظرسنجي 
هفتگي رويترز، كاهش ۳.۳ ميليون بشكه اي ذخاير نفت 
امريكا را پيش بيني كرده بودند. توشيتاكا تازاوا، تحليلگر 
شركت »فوجيتومي سكيوريتيز« در اين باره اظهار كرد: 
كاهش بيش از حد انتظار سطح ذخاير نفت امريكا، براي 
بازار نفت مثبت است زيرا تقاضاي قوي را نشان مي دهد. 
همزمان، سرمايه گذاران به دليل نگراني ها پيرامون وقوع 
توفان ايداليا در اطراف خليج مكزيكو در شرق پايگاه هاي 
اصلي توليد نفت و گاز طبيعي امريكا، قراردادهاي آتي 
را خريدن��د. به گفته تازاوا، نگراني درب��اره توفان ايداليا، 
باعث خريد جديد ش��د. طبق آمار اداره اطلاعات انرژي 
امريكا )EIA(، خليج مكزيكو در حدود ۱5 درصد از توليد 
نفت و حدود پنج درصد از توليد گاز طبيعي امريكا سهم 
دارد. غول نفتي ش��ورون، تعدادي از كاركنان خود را از 
منطقه خارج كرده است اما توليد در پايگاه هايي كه در 
خليج مكزيكو اداره مي كند، ادام��ه دارد. انتظار مي رود 
عرضه نفت همچنان محدود بماند زيرا تحليلگران انتظار 
دارند عربستان سعودي كه بزرگ ترين صادركننده نفت 
جهان اس��ت، كاهش توليد داوطلبانه خود را در اكتبر 
هم ادامه دهد. بر اس��اس اين انتظارات، منابع پالايشي 
در نظرس��نجي رويترز، پيش بيني كردند كه عربستان 
سعودي، قيمت هاي رسمي فروش نفت به آسيا را تحت 
قراردادهاي بلندمدت در اكتبر به بالاترين ميزان در سال 
ميلادي ج��اري، افزايش خواهد داد. با اين حال، نگراني 
نسبت به تقاضا براي س��وخت و وضعيت اقتصاد كلان 
در چين كه بزرگ ترين واردكننده نفت جهان اس��ت، 
رشد قيمت نفت را محدود نگه داشت. بر اساس گزارش 
رويترز، تحليلگر شركت »كپيتال اكونوميكس« اظهار 
كرد: هر چند اقتصاد چين پس از رشد منفي در ژوئن، تا 
حدودي در ژوئيه بهبود پيدا كرد اما تصوير بزرگ اين است 
كه شاخص هاي مختلف توليد اخيرا از رشد بازمانده اند و 
اقتصاد اين كشور ممكن است سير نزولي پيدا كند مگر 

اينكه به زودي، سياست ها حمايتي تقويت شوند.

حذف كالري روزانه براي 
پرداخت اجاره خانه

 خود را با تورم هماهنگ نسازد و دارايي خود را به كمتر 
از ارزش واقعي اش ارايه كند.دولت اما به جاي استفاده 
از راهكارهاي معقول اقتص��ادي و به كارگيري مديران 
كاربلد، صورت مس��اله را پاك كرده و بخش��نامه هاي 
دس��توري صادر مي كند ك��ه» مالك نبايد بيش��تر از 
۲5درصد افزايش اجاره بها طلب كند.« اما تجربه ثابت 
كرده كه اين روند به هيچ وجه منتج به نتيجه نشده و دو 
طرف )مالك و مستاجر( سرانجام راه ميانه اي براي تامين 
منافع خود پيدا مي كنند. راهكار معقول براي دولت آن 
است كه از يك طرف زمينه مشاركت بخش خصوصی 
در صنعت ساخت و ساز را فراهم ساخته و از سوي ديگر، 
زمينه بهبود و احياي بافت هاي فرسوده را ايجاد كند. اما 
از آنجا كه افراد متخصص در كارگروه هاي مسكن دولت 
حضور فعالي ندارند، يك چنين راهكارهايي به ندرت در 
دولت، محلي از اعراب دارد. به همين دليل است كه مردم 
در دهك هاي محروم و متوس��ط جامعه هر روز فقيرتر 
شده و بيش��تر در چاه ويل فقر فرو مي روند. اين روند به 
اندازه اي بحراني شده كه بسياري از خانواده ها براي تامين 
مسكن حداقلي، پس از حذف هزينه هاي آموزش، تفريح، 
بهداشت و درمان و... از كالري روزانه خود هم مي زنند تا 
بتوانند اجاره ماهانه صاحبخانه را فراهم سازند. اينگونه 
است كه كالاهايي چون ماهي، گوشت، مرغ، مواد لبني 
و...از سبد مصرفي خانواده هاي ايراني حذف مي شود تا 
سرپناهي براي خانواده باقي بماند.تداوم اين روند باعث 
گسترش آسيب هاي اجتماعي و افزايش نارضايتي هاي 

عمومي خواهد شد.

نگاهي به واردات خودروهاي 
كاركرده

بنابراي��ن، اين تجرب��ه مي تواند در م��ورد خودروهاي 
مس��افري هم اج��را ش��ود. واردات اي��ن خودروها در 
ازاي اس��قاط خودروهاي فرس��وده به نوسازي ناوگان 
كمك مي كند. در عين حال، براي واردات خودروهاي 
دست دوم، ارز كمتري مورد نياز خواهد بود؛ در مجموع 
برآيند اين طرح براي كشور از جنبه كاهش مصرف بنزين 
و آلايندگي و همچنين ايمني بيشتر مثبت خواهد بود.



گروه بازارسرمايه|
 بازار سهام اين هفته توانست روزهاي سبزي را پشت سر 
بگذارد و بازدهي مثبتي را براي سهامداران به ارمغان بياورد. 
اين درحالي است كه ساير بازارهاي موازي وضعيت چندان 
خوبي را تجربه نكردند. علت اي��ن روند را مي توان در بازار 
جس��ت وجو كرد؛ چراكه چند روزي مي شود در بمباران 
خبري مثبت هستيم و اين اخبار باعث شده كه بازار هم تا 
حدودي روي سيگنال هاي مثبت معامله شود و به نوعي 
وضعيت خوب به خود بگيرد. برخي از كارشناسان عقيده 
دارند كه اگر دخالت هاي ادامه دار را در بازار سرمايه نداشته 
باشيم ش��اهد روزهاي بهتري در بازار خواهيم بود. به طور 
كلي بازار س��رمايه نيازمند س��يگنال هاي مثبت و اخبار 
خوب است و اگر دخالت و دستكاري در بازار نداشته باشيم 
همچنان روند مثبت خواهد بود اما ممكن است در برخي از 
روزها بازار كمي واكنش منفي نشان دهد كه آن هم عادي و 
جزو شرايط بازار است. به طور كلي در هر روند صعودي بازار 
بايد تا حدودي نياز به روند نزولي است كه ميزان عرضه و 
تقاضاي بازار به حد تعادل برسد در نتيجه اگر شرايط همين 
گونه ماند، دخالت و دستكاري در بازار نداشته  باشيم و روند 
طبيعي عرضه و تقاضا پيش برود احتمالا روزهاي خوبي و 

پر سودي در انتظار سهامداران باشد.

   چرا بورس صعودي شد؟
رضا رشوند، كارشناس بازار سرمايه با اشاره به اين موضوع كه 
در چند روز گذشته شايعاتي در خصوص تغيير نرخ خوراك 
پتروشيمي مطرح شده است كه نرخ ثابت هفت هزار توماني 
تغيير و خوراك پتروشيمي ها فرموله خواهد شد، عنوان كرد: 
اينگونه شايعات توانسته اند موجب افزايش تقاضا و همچنين 
شكل گيري روند صعودي در بازارسرمايه شوند. او همچنين 
در ادامه بيان كرد: مسوولان از جمله احسان خاندوزي، وزير 
اقتصاد در خصوص اصلاح مصوبه نرخ خوراك پتروشيمي ها 
صحبت هايي كرده ان��د، اما تا زماني كه ابلاغيه نهايي اين 
مصوبه و همچنين سازوكار و فرمول اصلي اين نرخ مشخص 
نشود، كارشناسان به واسطه تجربه هاي قبلي كه يادآور تاييد 
و تكذيب هاي بسيار بوده، نمي توانند به اينگونه اخبار اعتماد 
كنند و منتظر اخبار رسمي تر خواهند ماند؛ از سويي ديگر 
سالگرد اتفاقات سال گذشته نزديك بوده و در نتيجه فعالين 
بازار نيم نگاهي به روزهاي پيش رو نيز دارند. وي با اشاره به 
شايعه اي مبني بر تغيير نرخ تسعير ارز پتروشيمي ها به نرخ 
مركز مبادله، كه اين روزها در بازار دست به دست مي شود، 
اظهار كرد: تغيير نرخ تسعير ارز پتروشيمي ها به بازار دوم 
نيما )مبادله اي( سبب خواهد شد تا شركت هاي پتروشيمي 
كه سهم صادرات كم يا رقابت محدود محصولات در بورس 
كالا دارند، كمتر دچار ضرر و زيان شوند. مدير تحليل شركت 
سبدگردان داناك، اضافه كرد: بهتر است اينگونه به اين تغيير 
نرخ نگاه كرد كه پتروشيمي هايي كه از نرخ ۲۸۵۰۰ توماني 
ضرر ديده اند، به روند منطقي و طبيعي خود باز مي گردند. 
رشوند با بيان اين موضوع كه سياست بانك  مركزي در ۶ 
ماهه نخست امسال كاملا انقباضي بوده است، تشريح كرد: 
اين سياست به گونه اي بوده كه بانك مركزي براي كاهش 
روند رو به رشد نقدينگي سعي بر كاهش اعطاي تسهيلات 
در نظام بانكي كرده كه اين امر عملا مشكلات اساسي در 
ساختار سرمايه  در گردش بنگاه هاي اقتصادي ايجاد كرده 
است و به عنوان مثال چرخه تبديل وجه نقد در صنعت دارو 
از ۲۵۰ روز فراتر رفته كه اين بدين معنا است كه داروسازان 
بدون دريافت تسهيلات توان تامين وجه نقد مورد نياز براي 
ادامه فعاليت را ندارند. اين كارشناس بازارسرمايه با يادآوري 
صحبت هاي فرزين، رييس كل بانك مركزي در خصوص 
تلاش براي انتش��ار ۱۵۰ همت اوراق گام تا پايان س��ال، 
خاطرنشان كرد: بانك مركزي به منظور رفع نياز بنگاه ها، 
به دنبال انتشار اوراق گام در جهت تامين مالي اين بنگاه ها 

است و از سويي به دليل ساختار اوراق گام و ريسك هايي 
كه به دنبال دارد، نرخ بازدهي تا سر رسيد اين اوراق بيش 
از ۳۰ درصد است و در صورتي كه نرخ ارز ثابت باشد و تورم 
رفته رفته كاهش يابد، نرخ بازدهي جذابي براي فعالين بازار 

رقم خواهد زد.

   نفت صعودی شد
قيمت نفت پس از انتشار آماري كه برداشت بزرگ از ذخاير 
نفت در امريكا را نش��ان داد و نگراني از وقوع يك توفند در 
خليج مكزيكو، در معاملات روز چهارشنبه بازار آسيا، به 

روند افزايشي روز گذشته ادامه داد.
بهاي معاملات نفت برنت براي تحويل در اكتبر با ۳۱ 
س��نت معادل ۰.۳۶ درصد افزايش، به ۸۵ دلار و ۸۰ 
سنت در هر بشكه رسيد. قرارداد اكتبر روز پنجشنبه 
منقضي مي شود و قرارداد نوامبر با ۳۲ سنت افزايش، 
به ۸۵ دلار و ۲۳ س��نت در هر بش��كه رس��يد. بهاي 
معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۳۸ سنت 
معادل ۰.۴۷ درصد افزايش، به ۸۱ دلار و ۵۴ س��نت 
در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص روز سه شنبه تحت 
تاثير افت ارزش دلار امريكا كه در پي ضعيف ش��دن 
چشم انداز افزايش بيشتر نرخ هاي بهره روي داد، بيش 

از يك دلار در هر بشكه افزايش داشتند.
منابع بازار با استناد به آمار موسسه امريكن پتروليوم اعلام 
كردند: ذخاير نفت امريكا در هفته منتهي به ۲۵ اوت، حدود 
۱۱.۵ ميليون بشكه كاهش پيدا كرده است. تحليلگران در 
نظرسنجي هفتگي رويترز، كاهش ۳.۳ ميليون بشكه اي 
ذخاير نفت امريكا را پيش بيني كرده بودند.توشيتاكا تازاوا، 
تحليلگر شركت »فوجيتومي سكيوريتيز« در اين باره اظهار 
كرد: كاهش بيش از حد انتظار سطح ذخاير نفت امريكا، براي 

بازار نفت مثبت است زيرا تقاضاي قوي را نشان مي دهد.
همزمان، سرمايه گذاران به دليل نگراني ها پيرامون وقوع 
توفان ايداليا در اطراف خليج مكزيكو در شرق پايگاه هاي 
اصلي توليد نفت و گاز طبيعي امريكا، قراردادهاي آتي را 
خريدند. به گفته تازاوا، نگراني درباره توفان ايداليا، باعث 
خريد جديد ش��د. طبق آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا 
)EIA(، خليج مكزيكو در حدود ۱۵ درصد از توليد نفت و 

حدود پنج درصد از توليد گاز طبيعي امريكا سهم دارد.غول 
نفتي شورون، تعدادي از كاركنان خود را از منطقه خارج 
كرده اس��ت اما توليد در پايگاه هايي كه در خليج مكزيكو 
اداره مي كند، ادامه دارد. انتظار مي رود عرضه نفت همچنان 
محدود بماند زيرا تحليلگران انتظار دارند عربستان سعودي 
كه بزرگ ترين صادركننده نفت جهان است، كاهش توليد 
داوطلبانه خ��ود را در اكتبر هم ادامه دهد. بر اس��اس اين 
انتظارات، منابع پالايشي در نظرسنجي رويترز، پيش بيني 
كردند كه عربستان سعودي، قيمت هاي رسمي فروش نفت 
به آسيا را تحت قراردادهاي بلندمدت در اكتبر به بالاترين 
ميزان در س��ال ميلادي جاري، افزايش خواهد داد. با اين 
حال، نگراني نسبت به تقاضا براي سوخت و وضعيت اقتصاد 
كلان در چين كه بزرگ ترين واردكننده نفت جهان است، 
رش��د قيمت نفت را محدود نگه داشت. بر اساس گزارش 
رويترز، تحليلگران شركت »كپيتال اكونوميكس« اظهار 
كرد: هر چند اقتصاد چين پس از رش��د منفي در ژوئن، تا 
حدودي در جولای بهبود پي��دا كرد اما تصوير بزرگ اين 
است كه شاخص هاي مختلف توليد اخيرا از رشد بازمانده اند 
و اقتصاد اين كشور ممكن است سير نزولي پيدا كند مگر 

اينكه به زودي، سياست ها حمايتي تقويت شوند.

   بازار از دريچه معاملات
در آخرين روز كاري هفته چهارشنبه ۸ شهريور ماه شاخص 
كل بورس تهران 9 هزار و ۷۷۱ واحد نس��بت به روز كاري 
گذشته بالاتر ايستاد و به سطح ۲ ميليون و ۱۰۴ هزار و ۸۲۰ 
واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با افزايش ۳ هزار 

و ۵۵۲ واحدي در رقم ۷۱۰ هزار و ۵۶۰ واحدي ايستاد.
ش��اخص كل فرابورس نيز با رش��د ۱۲۳ واحدي به رقم 
۲۶ هزار و ۳9۶ واحد رس��يد. همچنين شاخص هم وزن 
فرابورس با افزايش ۸۵۲ واحد به سطح ۱۲۸ هزار و ۵۳۷ 
واحد رسيد. روز چهارشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي 
به حقيقي بازار سهام مثبت شد و ۸9 ميليارد تومان پول 
حقيقي به بازار سهام وارد ش��د. در اين روز نماد وتجارت 
بيشترين ورود را داش��ت كه ارزش آن ۸9 ميليارد تومان 
بود. پس از بانك تجارت، نمادهاي گلديرا، شستا، اخابر و 
ثفارس بيشترين ورود پول حقيقي را داشتند.در سوي ديگر، 

بيشترين خروج پول حقيقي به نمادهاي سامان، فملي 
و تاپيكو اختصاص داشت. در آخرين روز كاري نمادهاي 
اخابر، وتجارت و فارس نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه 
بيشترين اثر را در رشد شاخص كل بورس داشتند. در مقابل 
پارسان، وتوصا و شستا از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي 
بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي وسپهر، آريا و 
هرمز بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
زاگرس، خديزل و ساوه بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
كل فرابورس داشتند.در بين نمادهاي پرتراكنش بورس 
نماد شهر بيشترين تراكنش را داشت و شستا و خگستر در 
رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز بمولد، فن افزار 
و نيان بيشترين تراكنش را داشتند. طي معاملات آخرين 
روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به ۱۳ هزار و 
۶۴9 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه ۲ هزار و ۸۰۷ ميليارد تومان بود كه ۲۱ درصد 
از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز ش��امل مي شود.

ارزش معاملات خرد نيز با افزايش ۸ درصدي به نسبت روز 
معاملاتي قبل به رقم ۶ هزار و ۶۰۵ ميليارد تومان رسيد.

در معاملات اين روز نماد وتجارت بيش��ترين ارزش 
معاملات بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش 
معاملات آن ۱۸۲ ميليارد تومان بود. پس از وتجارت، 
شستا بيشترين ارزش معاملات را داشت و ثشاهد رتبه 
سوم بيش��ترين ارزش معاملات را به خود اختصاص 
داد و پس از آن، دو نماد خگستر و خزاميا در رتبه هاي 
بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند. در حجم 
معاملات نيز سهام شس��تا با تعداد يك ميليارد و 9۱ 
ميليون و ۴۷۴ هزار و ۶۸۵ س��هم در صدر قرار گرفته 
است. وتجارت در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات 
بازار قرار گرفت و رتبه سوم به دي تعلق داشت. دو نماد 
خودرو و وبصادر نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار داش��تند. در معاملات چهارشنبه، 
۸۲ نماد صف خريد داشتند و ۴9 نماد با صف  فروش 
مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد با رش��د 
۳۰ درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۳۶9 ميليارد 
تومان افزايش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش 
نيز با كاهش ۲ درصدي به ۴۰۵ ميليارد تومان رسيد.
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چالش هاي تأمين مالي 
شركت هاي دانش بنيان

اكوايران| ۳۰مرداد نشس��تي در خصوص چالش ها 
و فرصت هاي تأمين مالي ش��ركت هاي دانش بنيان با 
حضور ندا بشيري معاون خدمات مالي تأمين سرمايه 
تمدن، سيد مهدي المهدي سرپرست معاونت توسعه 
بازار شركت فرابورس و مهسا قرباني مديرعامل شركت 
دانش بنيان سپهربوم راد برگزار شد. در اين نشست مهسا 
قرباني، مديرعامل شركت دانش بنيان سپهربوم راد با 
اشاره به چالش هاي تأمين مالي شركت هاي دانش بنيان 
توضيح داد: شركت هاي دانش بنيان مي تواند اقتصاد 
كشور را از وابستگي به درآمدهاي غيرمولد نجات بدهند و 
مي توانند ما را از وابستگي به انواع فناوري ها نيز رها كنند.

 قرباني ادامه داد: اقتص��اد دانش بنيان با خلق دانش و 
تسهيل و انتشار و كاربردي سازي آن شناخته مي شود، 
وقتي مي گوييم يك شركت دانش بنيان است بايد آن را 
بر مبناي توليد ناخالص داخلي كشور تقسيم بندي كرد. 
ما در حال حركت به اين سمت هستيم كه شركت هاي 
دانش بنيان نيم تا دودرصد در اقتصاد در آينده اي نزديك 
س��هيم باش��ند. يكي از معيارهاي مهم اين شركت ها 
افزايش فروش ناخالص است. تاكنون شركتي نداشته ايم 
كه بتواند س��هم يك تا دودرص��دي در توليد ناخالص 
داخلي كشور داشته باشد. اما اين مهم نيازمند تأمين 
به موقع و در دس��ترس منابع مالي، راهنمايي و ارشاد 
صحيح مالي شركت هاي دانش بنيان، ابزارسازي هاي 
متناسب با ش��رايط ش��ركت ها، اصلاح ساختار مالي 
ش��ركت هاي دانش بنيان و بزرگ كردن شركت هاي 
دانش بنيان كوچك اس��ت.  وي بيان ك��رد: ۷۵ درصد 
توليد ناخالص كشور انگليس توسط شركت هاي فناوري 
محور صورت مي گيرد. همچنين بيش از شصت درصد 
شركت هاي پذيرش ش��ده در بورس سنگاپور فناوري 
محور هستند. مديرعامل شركت دانش بنيان سپهربوم 
راد با اشاره به دارايي هاي شركت هاي دانش بنيان گفت: 
مهم ترين دارايي، دارايي فكري در دانش بنيان ها است. 
بيش��ترين دارايي اين ش��ركت ها دارايي غيرمشهود 
)فكري( اس��ت و بايد تمهيدات لازم براي تأمين مالي 
مبتني بر دارايي نامشهود در كشور ديده شود.  وي افزود: 
اخيراً دستورالعملي را تصويب كردند كه كارشناسان 
رس��مي دادگس��تري حوزه ارزش گذاري، با گرايش 
دارايي هايي نامش��هود مي توان��د دارايي هاي فكري 
شركت هاي دانش بنيان را ارزش گذاري كنند و بر مبناي 
آن مي توان به عنوان وثيقه جهت تأمين مالي حتي نزد 

بانك ها بهره گيرند.  
قربان��ي ضمن تأكيد ب��ا تأكيد ب��ر چالش هاي پيش 
روي تأمين مالي شركت هاي دانش بنيان اظهار كرد: 
از چالش ه��اي تأمي��ن مالي اين ش��ركت ها مي توان 
به وابس��تگي آنها به منابع مالي داخل��ي عدم توانايي 
پاس��خگوي دولت و سيس��تم بانكي به نيازهاي اين 
شركت ها، دسترس��ي سخت به اطلاعات شفاف مالي 
و غيرمالي ش��ركت هاي دانش بنيان، عدم ش��ناخت 
نهادهاي مالي و ناش��ران از پتانسيل هاي شركت هاي 
دانش بنيان، كمبود عدم وجود صندوق هاي ضمانتي 
جهت تأمين مالي شركت هاي دانش بنيان كوچك و.... 
اشاره كرد. مديرعامل شركت دانش بنيان سپهربوم راد 
تصريح كرد: دارايي هاي شركت هاي دانش بنيان به دليل 
نامشهود بودن، ارزيابي آنها دشوار است و از نقدشوندگي 
پاييني برخوردار هستند و مسلماً كار تأمين مالي را سخت 

خواهد كرد.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| شركت توليدي قند شيروان قوچان بجنورد 
با نماد قش��ير از پيش فروش ۱۰۰۰ تن ش��كر سفيد 
توليدي در بهره برداري نيمه دوم سال جاري به شركت 
زمزم خبر داد. شركت خميرمايه رضوي )غمايه( اعلام 
كرد: قيمت م��لاس از ۶ هزار ۷۰۰ توم��ان به ۱۰ هزار 
و ۶۰۰ توم��ان افزايش يافته و علي رغم افزايش قيمت 
ملاس، سود خالص اعلامي در بودجه سالانه باتوجه به 
افزاي��ش حجم توليد و فروش تغيي��ري نخواهد كرد. 
شركت كود شيميايي اوره لردگان )شلرد( پيرو اطلاعيه 
در خصوص علت قطعي برق ورودي مجتمع، ناشي از 
اشكال برقي در خط انتقال برق از پست برق منطقه اي 
اصفهان، توليد محصول هاي اوره و آمونياك متوقف شده 
بودند، به اطلاع مي رساند كه با پيگيري هاي انجام شده 
و اقدامات اصلاح��ي لازم، ضمن وصل برق، تزريق گاز 
انجام و مراح��ل راه اندازي و وارم آپ تجهيزات، در حال 
انجام است. شركت گروه توليدي مهرام )غمهرا( عنوان 
ك��رد: افزايش نرخ هاي فروش محصولات به تناس��ب 
افزايش نرخ مواد اوليه بوده است. بديهي است فروش رب 
توليدي شركت كمتر از ۲ درصد فروش كل را تشكيل 
مي دهد. سود خالص برآوردي براي فروش رب در سال 
۱۴۰۲ حدود ۲ ميليارد تومان است.  شركت توليدي 
قند شيروان قوچان بجنورد با نماد قشير از پيش فروش 
۱۰۰۰ تن شكر سفيد توليدي در بهره برداري نيمه دوم 
سال جاري به شركت زمزم خبر داد. شركت بيمه سامان 
اعلام كرد: حق بيمه صادر شده رشته درمان عمدتاً به 
دليل صدور بيمه نامه درمان گروهي افزايش يافته است.

شركت بيمه كارآفرين از فروش يك واحد آپارتمان با 
كاربري مختلط از طريق مزايده به مبلغ ۱۱9 ميليارد 
تومان خبر داده اس��ت.  ش��ركت تأمين آتيه كاركنان 
صنعت برق خراسان )آتيه( در خصوص افزايش سود 
عملياتي بيان كرد: افزايش در معاملات بورسي و سود 
حاصل از معاملات، عمدتاً مربوط به سود فروش تعداد 
۱۵9۵۴۰ س��هم بورس انرژي كه بهاي تمام شده هر 
سهم ۳۳ تومان بوده است. شركت تأمين سرمايه نوين 
)تنوين( از پذيرش تعهد پذيره نويس��ي و بازارگرداني 
اوراق مرابحه شركت تحقيقاتي و توليدي واريان فارمد به 
مبلغ ۱۰۰ ميليارد تومان خبر داده است.  شركت تأمين 
سرمايه كاردان نيز از ثبت افزايش سرمايه از مبلغ ۲۰۰ 
ميليارد تومان به 9۰۰ ميليارد تومان از محل سود انباشته 
خب��ر داد. در خصوص آگهي دعوت به مجامع نيز نماد 
كروي سهام داران خود را به مجمع عمومي فوق العاده 

دعوت كرده است.

فرصت عرضه اوليه
براي صندوق هاي بورسي

محمد عربلو مدير سرمايه گذاري تامين سرمايه لوتوس 
پارسيان معتقد است، هنوز مشكلات در بازار سهام مرتفع 
نشده، هر چند در حوزه نرخ خوراك پتروشيمي ها درباره 
بازگشت به فرمول صحبت شد اما ابهامات در اين زمينه 
زياد اس��ت. وي خاطرنش��ان كرد: نرخ دلاري كه براي 
فرمول در نظر مي گيرند در ابهام است، مشخص نيست 
نرخ آتي ۲۸ هزار و ۵۰۰ توماني، ۳۸ هزار و ۵۰۰ توماني 
يا تلفيقي از اين دو نرخ خواهد بود. اين كارشناس بازار 
س��رمايه گفت: وزن هاب ه��اي اروپايي نيز نكته حائز 
اهميتي است. برخي معتقدند اين معيار كاهش و برخي 
ديگر افزايش را براي آن متصورند. به گفته عربلو، برخي 
از فعالان بازار بر اين باورند كه س��قف نرخي بر اساس 
ن��رخ گاز صادراتي خواهيم داش��ت. ميانگين نرخ گاز 
صادراتي به تركمنستان و عراق حدود ۳۰ سنت است. 
انتظار مي رود نرخي در محدوده ۶ هزار تومان در نهايت 
از فرمول استخراج ش��ود. مدير سرمايه گذاري تامين 
سرمايه لوتوس پارسيان با فرض چنين سناريويي درباره 
پيام هاي كاهش يك ه��زار توماني نرخ خوراك گفت: 
كاهش يك هزار توماني نرخ خوراك تقريبا ۱۰ تا ۱۵ به 
سودآوري شركت هاي اوره اي كمك مي كند. اين رويداد 
طبعا در تغيير P/E اين بخش اثرگذار اس��ت. موضوع 
اينجاست كه هنوز با عدم شفافيت همراه هستيم. وي با 
اشاره به ساير موضوعات اثرگذار در بازار ادامه داد: دولت 
براي كنترل تورم سياستي را در پيش گرفته است مبني 
بر اينكه با ايجاد ركود در اقتصاد به اين مهم دست پيدا 
كند. تثبيت نرخ دلار موضوع ديگري بوده كه انتظارات 
تورمي را در سطح جامعه كاهش داده است. عربلو افزود: 
نرخ سود در بازار بين بانكي در حال افزايش است. موارد 
مطرح شده بر ضد حركت شارپ بورس عمل مي كنند. 
اين تحليلگر بازار سرمايه به تامين مالي دولت از محل 
اوراق اش��اره كرد و گفت: بايد جذابيتي ايجاد شود كه 
منابع از صندوق ها، بانك ها و پولي كه در جامعه است به 
اين سمت حركت كند. ديگر محرك بازار سرمايه نرخ 
دلار است. كاماديتي ها در كوتاه مدت با توجه به شرايط 
موجود در چين بهبودي نخواهند داشت. عربلو درباره 
عرضه اوليه نيز گفت: پيش از عرضه اوليه، سهام به طور 
مجدد ارزش گذاري مي شود. در چنين شرايطي عمدتا 
روي قيمت هاي بالا ريسك نمي شود و قيمت گذاري بر 
اساس محاسبات صورت مي گيرد. صندوق ثروت آفرين 
پارسيان براي سرمايه گذاراني كه حتي قصد تزريق پول 
بزرگي دارند شرايط را مهيا كرده است. سرمايه گذار بايد 
در بازه هاي مختلف عملكرد صندوق ها را مورد سنجش 
قرار بدهد. ورود و خروج از صندوق هاي سرمايه گذاري 
نيز حائز اهميت است، بازارگرداني مي تواند نقدشوندگي 
را حفظ كند. موم��ن احمدي مدير س��رمايه گذاري 
سبدگردان هامرز عنوان كرد: نرخ خوراك پتروشيمي ها 
همچنان مبهم است و مشخص نيست تكليف سقف 
صادراتي، نرخ ارز و موضوع هاب  چه مي شود. نمي توان 
به راحتي عنوان كرد كه نرخ خوراك چه سرنوشتي دارد. 
اگر نرخ دلار نيما در نظر گرفته شود به رقم ۶ هزار تومان 
خواهيم رسيد. وي گفت: كاهش يك هزار تومان براي 
اوره اي ها حدود ۱۰ درصد تفاوت سود ايجاد مي كند. 
تفاوت سود براي شركت هاي متانولي بيشتر است چرا كه 
متانولي ها اكنون هم درگير كاهش حاشيه سود هستند.

احمدي ادام��ه داد: اكثريت ترجيح مي دهند ابهامات 
مرتفع ش��ده و بعد اقدام به ورود كنن��د.  به گفته اين 
كارش��ناس بازار س��رمايه فرض نرخ ۶ ه��زار توماني 
بدترين س��ناريو نيس��ت. به طور معمول دولت ها هر 
زماني كه تحت فشار قرار مي گيرند )كسري بودجه( 
با اس��تفاده از ابزارها اقدام به كنترل شرايط مي كنند. 
مدير سرمايه گذاري سبدگردان هامرز معتقد است، 
اظهارات وزير اقتصاد مبني بر تثبيت نرخ تا پايان برنامه 
هفتم توسعه اقتصادي غير قابل باور است. ممكن است 
با روي كار آمدن وزير جديد شرايط تغيير كند. دقيقا 
مش��ابه اتفاقي كه براي نرخ قبلي افتاد. وي با اشاره به 
صندوق ها تصريح كرد: مديري��ت صندوقي با دارايي 
يك همت با صندوق هاي كوچك متفاوت است. عرضه 
اوليه هايي كه به صندوق ها ارايه مي شود در روند حركتي 
صندوق اثرگذار اس��ت. احمدي عنوان كرد: در عرضه 
اوليه اي كه ۴ ميليارد تومان به صندوق اختصاص پيدا 
مي كند طبعا ۲ برابر شدن آن مي تواند NAV صندوق 
را جابه جا كند. طبيعتا اين اتفاق در صندوق يك هزار 
ميليارد توماني نمي تواند رخ دهد. با توجه به اسكيل 
صندوق ثروت هامرز، فرآيند تامين اعتبار راحت است. 
سهامي انتخاب شدند كه در گروه سهام ارزشمند جاي 
مي گيرند به عبارتي P/E، P/Dهاي پاييني دارند و سود 

توليدي پايداري دارند.

صدور ۳ موافقت اصولي براي 
صندوق هاي بازنشستگي تكميلي

ايرنا| عليرضا ناصرپور درب��اره ماهيت صندوق هاي 
بازنشس��تگي تكميلي، اظهار داش��ت: صندوق هاي 
بازنشستگي تكميلي ذيل بند ۱9 ماده يك بازار اوراق 

بهادار تشكيل شده است.
وي به اهداف راه اندازي اين صندوق اشاره كرد و افزود: 
از جمله اهداف تش��كيل صندوق هاي بازنشس��تگي 
تكميلي، مي توان به ايجاد مزاياي بازنشستگي تكميلي 
براي كاركنان مجموعه هاي مختلف، ورود منابع باثبات 
و قابل برنامه ريزي به بازار سرمايه و تقويت ديد بلندمدت 

اشاره كرد.
ناصرپور همچنين درباره انواع صندوق هاي بازنشستگي 
تكميلي، گفت: اين صندوق ها در س��ه نوع س��هامي، 
سهامي ش��اخصي و صندوق در صندوق طبقه بندي 

شده است.
نايب رييس سازمان بورس تاكيد كرد: اكنون سه موافقت 
اصولي در حوزه صندوق هاي بازنشستگي تكميلي براي 

برخي مجموعه هاي بزرگ صادر شده است.
وي ادامه داد: باتوجه به اقدامات انجام شده، برخي از اين 
صندوق ها به مرحله تاسيس رسيده و برخي ديگر نيز 

در حال طي كردن فرآيند تاسيس است.

»تعادل«گزارشميدهد

سيگنال مثبت براي بورس

تكليف ۵ ميليون جامانده سهام عدالت مشخص نشد؟
چندي پيش در هيات دولت با تخصيص سهام فولاد مباركه 
و هلدينگ خليج فارس به جاماندگان سهام عدالت مخالفت 
شد و حالا وزير اقتصاد هم تاييد كرده كه مشكل تخصيص 
سهام وجود ندارد. از يك سال پيش كه تدوين لايحه بودجه 
۱۴۰۲ در حال تدوين بود پيش بيني تخصيص سهام عدالت 
به جاماندگان مطرح شده بود اما هر سري به نحوي اجراي 
آن به تاخير مي افتد. يك بار وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي 
اعلام كرده بود كه ۳ ميليون نفر بيشتر جامانده سهام عدالت 
نداريم كه حدود يك و نيم ميليون نفر آنها جزو سه دهك 
پايين و مشمول دريافت سهام عدالت هستند. جاماندگان 
عدالت دوباره مورد توج��ه دولت قرار گرفتند در حالي كه 
س��ال گذش��ته دولت يك بلوك ۱۲ درصدي از هلدينگ 
خليج فارس را واگ��ذار كرده بود كه همان براي تخصيص 
به سهامداران عدالت كافي بود. قرار بود كه دهك هاي زير 
پوشش كميته امداد و بهزيستي در مرحله نخست سهام 
عدالت دريافت كنند و بعد مابق��ي جاماندگان در اولويت 
قرار گيرند. اما بعد از مدتي موضوع تخصيص سهام عدالت 
به ساير جاماندگان عدالت به فراموشي سپرده شد در حالي 
كه سال گذشته دولت يك بلوك ۱۲ درصدي از هلدينگ 
خليج فارس را واگذار كرده بود كه همان براي تخصيص به 
سهامداران عدالت كافي بود. حتي در يك مرحله موضوع 
واگذاري سهام شركت چند رشته اي اميد مطرح بود كه زير 
مجموعه بانك سپه است. به عبارت ديگر زيان ده بودن بانك 
سپه باعث شده واگذاري دارايي هاي زيرمجموعه اين بانك 
در دستور كار قرار بگيرد كه پيش بيني شده حدود ۱۰ هزار 

ميليارد تومان دارايي قابل واگذاري دارد.

   واگذاري دارايي هاي زيرمجموعه هاي 
دولت

البته واگذاري دارايي هاي زير مجموعه هاي وابسته به بانك 
ملي هم از ديگر گزينه هاي است كه دولت در دستور كار 

دارد و مي تواند بخشي از آن را به جاماندگان سهام عدالت 
تخصيص دهد، به همين دليل مي توان ادعا كرد كه دولت 
براي تخصيص س��هام به جاماندگان مشكلي ندارد. وزير 
اقتصاد تاكيد كرده كه دولت منابع كافي براي اختصاص 
سهام عدالت به جاماندگان دارد، فقط اينكه دستگاه هاي 
مالك س��هام بايد در اين خصوص همكاري لازم را داشته 
باشند در همين رابطه احس��ان خاندوزي وزير اقتصاد در 
پاسخ به سوالي درباره جاماندگان سهام عدالت، »از ارسال 
نامه جديد براي معاون اول رييس جمهور براي اختصاص 
س��هام عدالت به حدود ۴.۵ تا ۵ ميليون نفر از جاماندگان 
سهام عدالت خبر داده است. خاندوزي تاكيد كرده كه دولت 
منابع كافي براي اختصاص سهام عدالت به جاماندگان دارد، 
فقط اينكه دستگاه هاي مالك سهام بايد در اين خصوص 
همكاري لازم را داش��ته باشند.« با توجه به اينكه دولت از 

زمان مصوبه جواني جمعيت تخصيص س��هام عدالت به 
نوزادان تازه متولد شده هم اجرا نكرده و سالانه دولت بايد 
منابعي را براي اجراي آن در نظر بگيريد، به همين دليل بايد 

سياست هاي پايداري در اين بخش وضع كند.

   تخصيص سهام عدالت به همه اقشار جامعه
همچنين يك نماينده مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو 
با بازار با اش��اره به اهميت تخصيص سهام عدالت به همه 
اقشار جامعه گفت: در زماني كه موضوع تخصيص سهام 
عدالت مطرح شده بود هيچ تبعيضي وجود نداشت و مقرر 
شده بود كه به هر ايراني سهام عدالت داده شود. به گفته 
محمد حس��ن آصفري دولت مش��كلي براي تخصيص 
 سهام عدالت به همه جاماندگان ندارد و در شرايط كنوني 
پيش بيني هاي لازم بايد براي تخصيص سهام عدالت در 

لايحه بودجه سال آينده انجام شود. محمد حسن آصفري 
با بيان اينكه هم اكنون هم دولت مشكلي براي تخصيص 
س��هام عدالت به همه جاماندگان ندارد، تصريح كرد: در 
شرايط كنوني پيش بيني هاي لازم بايد براي تخصيص 
سهام عدالت در لايحه بودجه س��ال آينده انجام شود. او 
با تاكيد بر اينكه سياست كلان كشور در مسير واگذاري 
دارايي هاي دولت به مردم بايد باشد، اظهار كرد: هرچند 
يكي از مواردي كه بايد به ش��دن مراقبت كرد آسيب به 
اعتماد مردم در س��رمايه گذاري هاي بورسي است كه با 
نوسانات زياد دچار تلاطم شده است. در حال حاضر برخي 
كارشناس��ان معتقدند كه اجراي طرح تخصيص سهام 
عدالت به چند موضوع مرتبط است، نخست اينكه هنوز 
وضعيت شركت هاي استاني سهام عدالت روشن نيست و 
بيش از يك ساله سازمان خصوصي سازي قرار شده درباره 
تعيين تكليف برگزاري مجام��ع و همچنين تخصيص 
سود سهام اين شركت ها و حتي انتخاب هيات مديره اين 
شركت ها مقرراتي اعلام كند اما هنوز اتفاق خاصي نيفتاده 
است. از طرف ديگر دولت هميشه با كسري بودجه مواجه 
اس��ت و همين موضوع منجر مي ش��ود در زمان اجراي 
بودجه برخ��ي از رديف هاي بودجه را حذف كند يا منابع 
آن را در جاي ديگري هزين��ه كند. البته در برخي مواقع 
هم اين موضوع وجود دارد كه دولت براي تامين اعتبارات 
چنين طرح هايي از محل هايي اعتبار پيش بيني مي كند 
كه احتمال تحقق آن صد درصد نيست و در زمان اجراي 
بودجه وقتي منابع پيش بيني شده محقق نمي شود عملا 
طرح هم اجرا نمي شود. براساس اين گزارش مي توان پيش 
بيني كرد كه دولت در لايحه بودجه سال آينده منابع لازم 
براي تخصيص س��هام عدالت را پيش بيني خواهد كرد، 
اما با توجه به اينكه هم اكنون معاملات سهام عدالت براي 
دارندگان آن ممكن نيس��ت عملا تاثير چنداني بر سهام 

شركت هاي مورد نظر نخواهد داشت.



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه محمد  حس��ين ش��ريف زادگان، اس��تاد 
دانشگاه شهيد بهش��تي و اولين وزير رفاه و تأمين 
اجتماعي در دوره پس از انقلاب اسلامي گفته است، 
طي 44 سال گذشته 17 سياست مختلف مسكني 
در كشور اجرا شده يعني به طور متوسط هر 2 و نيم 
س��ال يك سياس��ت، اين در حالي است كه اجراي 
هر سياست دست كم به 10 س��ال زمان نياز دارد. 
شريف زادگان كه مسكن را »جزيي« از اقتصاد كلان 
كش��ور مي داند، تنوع و ناكارآمدي اين سياست ها 
را ناش��ي از نبود يك تئوري رفاه اجتماعي عمومي 
در كش��ور مي داند. وزير رف��اه دولت اصلاحات اين 
اظهارات را در يكصد و سي و پنجمين نشست علمي 
تخصصي با عنوان »راهكاره��اي مواجهه با بحران 
تأمين مسكن« مطرح كرده است، جايي كه روح الله 
اكبري، دس��تيار ويژه وزير راه و شهرسازي حضور 
داشته، سخنراني كرده و گفته است كه »روش هاي 

قبلي در حل مساله مسكن ديگر پاسخگو نيست«

   مسكن جزيي از اقتصاد كلان
محمّدحسين شريف زادگان، استاد دانشگاه شهيد 
بهشتي و وزير اسبق رفاه و تأمين اجتماعي به عنوان 
سخنران ابتدايي نشست ضمن بيان زواياي مختلف 
مساله مسكن، گفت: بايد بدانيم مساله مسكن هم 
جزئي از اقتصاد كلان به ش��مار مي رود، از اين رو، 
بايد مقوله مسكن را در افق هاي اجتماعي، فرهنگي 

و… نيز لحاظ كنيم.
به گزارش مهر، اين محقق حوزه مسكن ارايه خود 
را تحت عنوان »تحليل تأمين مس��كن، گروه هاي 
اجتماعي در ايران« اينچنين آغاز كرد: بايد بدانيم 
هدف سياس��ت اجتماعي بهبود رفاه ش��هروندان 

است.
وي با اشاره به اينكه ممكن است برخي تصميمات 
اقتصادي آسيب هايي به اقشار ضعيف جامعه وارد 
مي كند گفت: بايد شكاف ها و مشكلات ايجاد شده 
را باسياس��ت هاي حمايت اجتماعي تدبير كرد. در 
همين ارتباط، بر اس��اس اصول 2۸، 2۹، ۳0 و ۳1 
قانون اساس��ي بايد به مس��اله رفاه اجتماعي توجه 

ويژه داشت.
شريف زادگان با اش��اره به اينكه بيش از ۶0 درصد 
از درآمدهاي دولت از منابع نفتي حاصل مي ش��ود 
گف��ت: در ادبيات عموم��ي چني��ن دولت هايي را 
ارزان تر مي دانند به اين معنا كه منابع درآمدي آن 
حاصل كار مستقيم نيست و به همين علت دولت ها 
به شدت به سمت دولت هاي رفاه حركت مي كنند 
و مردم هم دائم چشم ش��ان به دولت است. مسكن، 

آموزش و بهداشت را از دولت انتظار دارند.

   فراز و فرود خط فقر در 45 سال گذشته
اين محقق با اش��اره به مفهوم فضاه��اي ناكارآمد 
شهري و آمارهاي فقر در ايران گفت: در سال 1۳۵7 
چهل درصد مردم زير خط فقر بودند. در مقطعي اين 
عدد زير 10 درصد آمده است و در سال 1۳۹۹ سي 
و هفت درصد زير خط فق��ر بوده اند كه اين آمارها 

به صورت رسمي منتشر شده است.
وي با تحليل مفهوم شكست بازار ادامه داد: زماني كه 
گروه هايي نمي توانند در بازار شركت كنند عرضه و 
تقاضا شكست مي خورد. يعني برخي از اقشار مردم 
توانايي ش��ركت در بازار خريد و فروش مس��كن را 
ندارند و اين شكس��ت بازار به دولت اجازه مداخله 

در بازار را مي دهد.
ش��ريف زادگان با اش��اره ب��ه تجربه مس��كن مهر، 
خاطرنش��ان كرد: بر اس��اس مطالعات انجام شده 
مس��كن مهر به دهك ه��اي ۳ تا ۵ تعل��ق گرفت. 
بايد توجه داش��ته باش��يم برخي از دهك ها اساساً 
نمي توانن��د از بانك ه��ا وام بگيرن��د و تواناي��ي باز 

پرداخت وام را ندارند.
وي با اش��اره به دلايل شكل گيري سكونت گاه هاي 
غيررس��مي، افزود: پديده اعيان سازي، ناكارآمدي 
اقتصادي، فقر، فرسايش هاي روستايي، شهري و… 

اين پديده را رقم مي زند.

  اجراي 17 سياست در 44 سال!
اين محقق دانشگاه ضمن انتقاد از تعدد سياست ها 
در حوزه س��اخت مسكن ادامه داد: ما در كشور 17 
سياست مس��كن را در عرض 44 سال اجرا كرديم. 
به گون��ه اي ك��ه به ص��ورت ميانگين ه��ر 2.۵ يك 
سياست اجرا شد درحالي كه سياست هاي مسكن 
به منظ��ور اجرا به بازه بالاي 10 س��ال ني��از دارند. 
براي مثال تأس��يس بنياد مس��كن توسط آيت الله 
خسروش��اهي كه در آن س��ال و در پ��ي اجراي آن 
سياس��ت قيمت زمين را تا حد صفر تقليل داد كه 
يكي از تأثيرگذارترين نوع سياست ها بود. همچنين 
از جمله اين سياس��ت ها مي توان به سياست هاي: 
تعاوني مس��كن، ش��هرهاي جديد، مس��كن مهر، 
آماده سازي زمين، فروش تراكم در تهران، مسكن 

اجتماعي و جهش مسكن اشاره كرد.
وي با اش��اره به سياس��ت هاي دولت ه��ا در بخش 
مس��كن در دوره ه��اي مختلف افزود: چ��را ما 17 
سياست را در 44 سال بايد پيگيري كنيم؟ در واقع 
هر دول��ت فكر مي كند بايد اقدامي جديد در زمينه 
مسكن ارايه كند، لذا از پيگيري سياست هاي قبلي 
امتناع مي كنند. مثلًا دولت گذشته در انتقاد نسبت 
به مس��كن مهر زي��اده روي ك��رد و درعين حال در 
اجراي طرح مسكن اجتماعي نيز عملكرد مثبتي را 
مشاهده نكرديم؛ لذا بر اين باورم تمام اين موارد به ما 

مي گويد نداشتن يك تئوري رفاه اجتماعي عمومي 
مشكل اصلي اين تنوع سياست هاست.

اين اس��تاد دانش��گاه با بيان تجربي��ات جهاني در 
عرصه مس��كن، افزود: دولت ها در ديگر نقاط دنيا 
معمولًا سياستگذاري مي كنند و در ساخت مسكن 

به صورت مستقيم دخالت نمي كنند.

    حركت به سمت مدل هاي حرفه اي
مسكن استيجاري

وي با اشاره به اينكه ما در ايران نمي توانيم هر آنكه 
مس��كن ندارد را صاحب مسكن كنيم؛ بلكه بايد به 
مسكن اس��تيجاري توجه كنيم، گفت: اين مفهوم 
مي تواند به عنوان يك پارادايم شيفت مطرح شود؛ 
به اين دليل كه مس��اله مس��كن ملكي به س��ادگي 
حل نخواهد ش��د. در اين راس��تا، دولت مي تواند با 
سياستگذاري درست به سمت مدل هاي حرفه اي 

مسكن استيجاري حركت كند.
ش��ريف زادگان در بخش راهكارهاي نهايي مبتني 
ب��ر تجربي��ات بين الملل��ي، تجربي��ات داخل��ي و 
اهميت تغيير سياست هاي مسكن افزود: تأسيس 
صندوق هاي: ذخيره ش��هري، پس انداز مس��كن، 
موسسات مالي مسكن، تخصيص زمين هاي مناسب 
به دولت و ش��هرداري ها، تنوع بخشي به روش هاي 
نوين بانكي، استفاده از ظرفيت بافت هاي فرسوده، 
برنامه ريزي و طراحي نظام اس��تيجاري در ايران، 
برنامه ريزي جامع براي حماي��ت مالي، اختصاص 
زمين براي گروه هاي درآمدي دهك يك تا س��ه و 
تنوع بخش��يدن به گونه هاي س��اخت ارزان قيمت 
مسكن از جمله راهكارهاي مديريت مساله مسكن 

به شمار مي رود.
وي خاطرنشان كرد: موضوع مسكن يك امر پيچيده 
اقتصادي، مهندسي، مالي، اجتماعي، فرهنگي و… 
اس��ت و بايد به مسائل پيچيده آن توجه شود و بايد 
نيك بدانيم مسكن يكي از مهم ترين مسائل سياسي 
و اجتماعي به شمار مي رود كه متأسفانه ما در ايران 
اي��ن مقوله مهم را زياد ج��دي نگرفته ايم و به همه 

ابعاد آن توجه نكرده ايم.

    روش هاي قبلي ديگر پاسخگو نيست
روح الله اكبري، دس��تيار ويژة وزي��ر و دبير قرارگاه 
مس��كن وزارت راه و شهرس��ازي نيز در اين نشست 
علم��ي ضمن بيان اهميت موضوع نشس��ت، گفت: 
مساله مسكن در كشور داراي ابعاد مختلفي همچون 
فرهنگ، آمايش س��رزمين، مهاجرت و... اس��ت. در 
واقع اين موضوع ش��امل نظرات سياستي در بخش 
و همچنين سياس��ت هاي كلان كش��ور است و اين 
قضيه كه فعاليت در پي سكونت حركت مي كند و يا 
سكونت در پي فعاليت خواهد بود موضوعي است كه 
بايد بدان توجه كرد. وي ادامه داد: اگر سياست هاي 
بخشي با سياست هاي كلان همراه نباشد در شرايط 
انفعالي قرار مي گيريم؛ لذا بايد توجه داشت اگر يك 
مساله با راه حل آن مساله فاصله زيادي بگيرد بايد به 
سمت نوسازي راه حل مس��اله روي بياوريم در واقع 

در اين شرايط نيازمند شيفت پارادايم خواهيم بود.
اين مقام مسوول گفت: به زبان ساده روش هاي قبلي 
در حل مساله مسكن ديگر پاسخگو نيست. دولت بايد 
از ايجاد انحصار در توليد و توزيع مسكن جلوگيري 
كند و از سوي ديگر طبق قانون دولت بايد پاسخگوي 

اقشار خاص در مساله مسكن باشد.
اكبري ادامه داد: كش��ور هم اكنون بر اساس صدور 
پروانه هاي ساخت، توانايي س��اخت 400 الي 4۵0 
هزار واحد مسكوني را دارد؛ از اين رو، اگر فرض ساخت 
سالي يك ميليون مسكن را داشته باشيم دولت راهي 
ندارد مگر اينكه با توانمندسازي بخش خصوصي اين 

توازن عرضه و تقاضا را ايجاد كند.
وي با اشاره به وضعيت اقتصادي كشور گفت: در اين 
شرايط خاص اقتصادي دولت نمي تواند منتظر نقش 
آفريني بازار باشد؛ بلكه بايد مستقيم بر اساس قانون 
براي مسكن اقشار خاص اقدام كند و شكست ايجاد 
شده در بازار را در عرضه و تقاضا به نحوي جبران كند.

دس��تيار ويژة وزير راه و شهرس��ازي، ادام��ه داد: در 
خصوص مس��اله مس��كن بايد به بحث تأمين زمين 
اشاره كرد، از يك سو زمين هاي موجود كافي نيستند 
و درعين ح��ال همين زمين هاي موج��ود نيز دچار 

وضعيت احتكار شده است.

وي با اشاره به وقوع پديده مهاجرت به روستاها، افزود: 
متناسب با انقلاب چهارم صنعتي، تمايل به زندگي در 
روستاهايي كه ظرفيت خوبي دارند در حال افزايش 
اس��ت؛ اين در حالي اس��ت كه در طرح هاي هادي 
روستايي تدبيري در خصوص توسعه متوازن روستاها 
انديشيده نشده اس��ت. اكثر طرح هاي مشاوره اي و 
طرح هاي هادي روستايي كش��ور با رويكرد انقلاب 
صنعتي دوم تدوين مي ش��ود؛ نظامات مش��اوره اي 
كه اكن��ون در پيش بيني طرح هاي توس��عه داريم 
بايد ببينيم تا چه ميزان با اس��تقبال مواجه مي شود 
و اين عدم اس��تقبال مردم منجر به طولاني تر شدن 
صفوف كميسيون ماده پنج مي شود؛ لذا بايد بدانيم 
اگر طرح درستي داشته باشيم تقاضاي طرح موارد 
در كميسيون هاي ماده پنج كاهش پيدا مي كند. با 
عنايت به مباحث مطرح ش��ده، در زمينه طرح هاي 
مشاوره و طرح هاي هادي نيازمند يك شيفت پارادايم 

اساسي هستيم.

    به توليد انبوه هم نيازمنديم
دبير ق��رارگاه مس��كن وزارت راه و شهرس��ازي با 
اش��اره به مفهوم توليد انبوه در عين منحصربه فرد 
بودن مسكن در ايران گفت: اين نياز واقعي جامعه 
است كه هم توليد انبوه مس��كن داشته باشد و هم 

منحصربه فرد طراحي و اجرا شود.
وي با اشاره به طرح نهضت ملي مسكن خاطرنشان 
كرد: اين ط��رح مبتني ب��ر منابع بانك��ي طراحي 
ش��ده اس��ت و در طراحي آن با تنوع منابع مواجه 
نيس��تيم و ازآنجاكه مسكن در كش��ور ما تبديل به 
يك كالاي سرمايه اي شده است معمولًا تسهيلات 
در نهايت به س��مت نفع دلال ها حركت مي كند؛ از 
اين رو، بايد بدانيم در مساله مسكن با يك موضوع 
پيچيده مواجه هس��تيم. اين مقام مسوول وزارت 
راه و شهرس��ازي با اش��اره به فاصل��ه منطقي نگاه 
عرفي جامعه با قوانين موجود، گفت: اگر اين فاصله 
منطقي زياد شود قانون در عمل اجرايي نمي شود؛ 
لذا در حوزه مسكن ش��يوه مداخله بايد به گونه اي 

باشد كه بتوانيم نيازهاي مردم را پوشش دهيم.
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 افزايش دماي هواي تهران 
از جمعه

بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، براي 
امروز )۹ شهريورماه( روند كاهش نس��بي دما و از روز 
جمعه )10 شهريورماه( روند افزايش تدريجي دما در 
سطح استان پيش بيني مي شود. به گزارش فارس، بر 
اساس بررسي نقشه هاي پيش يابي و تحليل الگوهاي 
همديدي، وضعيت جوي اس��تان تهران در ارتفاعات 
استان تا روز يكشنبه )12 شهريورماه( گاهي رگبار باران 
با احتمال رعد و برق، گاهي وزش باد شديد همچنين 
براي روز پنجشنبه )۹ شهريورماه( در ارتفاعات شمال 
شرق با احتمال تگرگ پيش بيني مي ش��ود. براي )۹ 
شهريورماه( روند كاهش نسبي دما و از روز جمعه )10 
شهريورماه( روند افزايش تدريجي دما در سطح استان 

پيش بيني مي شود.

 تاب آوري سازه ها 
در برابر زلزله نيازمند تحول

دبير كارگروه افزايش تاب آوري سازه ها در برابر زلزله گفت: 
تحولي جدي در حوزه شهرس��ازي و افزايش تاب آوري 
سازه ها در برابر زلزله در پايتخت نياز دارد. به گزارش ايرنا، 
اميركيوان صالحي در نشست جامع بررسي راهكارهاي 
افزايش تاب آوري شهر تهران با حضور جمعي از اساتيد 
دانشگاه و نخبگان مهندسي زلزله در محل شوراي شهر 
پايتخت، اظهار كرد: افزايش تاب آوري به مفهوم افزايش 
سطوح آمادگي، هماهنگي، پايداري و در نهايت بازيابي 
سريع پس از ايجاد خرابي ها اس��ت. وي افزود: هدف از 
برگزاري اين نشس��ت، ارايه راهكارهايي در حوزه هاي 
مختلف درباره ارتقاي وضعيت سازه ها و افزايش تاب آوري 
پايتخت هنگام وقوع زلزله است. اين استاد دانشگاه گفت: 
تاكنون تحقيقات و پژوهش هاي زيادي درباره اين مساله 
در سازمان هاي مختلف انجام شده است و يكي از وظايف 
كارگروه افزايش تاب آوري تهران در برابر زلزله تجميع 
و بررس��ي اين مطالب و تهيه برنامه  جامع براي اجراي 

طرح هايي است كه تاكنون عملي نشده است.

آغاز تحقيقات جنايي درباره مرگ 
در حوضچه آب پارك زيتون 

در پي غرق ش��دن دو پسر بچه ۸ س��اله در استخر آب 
ذخيره در غرب تهران، تحقيقات تيم جنايي آغاز شد. به 
گفته پليس ادعاي شهرداري درباره ايمن بودن فنس ها 
كذب اس��ت. به گزارش تسنيم، ش��هريور ماه جاري، 
رس��يدگي به پرونده مرگ 2 كودك ۸ و 11 ساله براثر 
غرق شدگي در پارك زيتون منطقه 21 تهران در دستور 
كار قاضي محمدمهدي براعه؛ بازپرس ويژه قتل شعبه 
سوم دادسراي امورجنايي، قرار گرفت. تحقيقات ابتدايي 
حكايت از آن دارد، 2 كودك كه با يكديگر پس��رخاله 
بودند به همراه اعضاي خانواده خود از ش��هرك قدس 
براي تفريح به پارك زيتون رفته و مشغول بازي شدند 
در اين ميان توپ آنها داخل مخزن آب واقع در انتهاي 
پارك افتاده و يكي از كودكان براي برداش��تن توپ به 
داخل مخزن مي رود و غرق مي شود همچنين احتمالًا 
كودك دوم هم براي نجات پسرخاله اش به داخل مخزن 
رفته بوده كه او هم غرق شده است. بازپرس پرونده پس 
از تحقيقات ميداني در پارك زيتون، دستور داد تا نظر 
كارشناسي سازمان آتش نشاني، »HSE « شهرداري 
و ماموران تيم تش��خيص هويت پليس آگاهي تهران 
بزرگ به همراه تعيين علت تامه فوت كودكان از سوي 
متخصصان پزشكي قانوني، گزارش داده شود. بازپرس 
شعبه س��وم دادس��راي امور جنايي تهران در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينكه آيا اظهارات شهردار منطقه 21 در 
صحن شوراي  شهر تهران درباره ايمن بودن فنس هاي 
دور حوضچه  آب پارك زيتون صحيح بوده است، گفت: بر 
اساس بازديد ميداني از محل وقوع حادثه و بررسي ايمني 
فنس هاي دور حوضچه، اعلام مي كنم چنانچه شهرداري 
ادعايي درباره ايمن بودن فنس ها داشته، اين ادعا كذب 
است. اين مقام قضايي در پاسخ به اينكه نظر شما درباره 
اظهارات شهردار منطقه 21 مبني بر اينكه شهرداري به 
عنوان مقصر اين حادثه اعلام نخواهد شد و پيمانكار به 
عنوان مقصر معرفي مي شود، گفت: فقط پيمانكار مقصر 
نيست و طبق قوانين و شرايط عمومي پيمان، شهرداري 
نيز مي تواند به عنوان مقصر اعلام شود البته اين موضوع 

نيازمند بررسي هاي تخصصي است.

كاهش 1۳ درصدي
مصرف كيسه هاي پلاستيكي 

مديركل محيط زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران با 
اشاره به اجراي آزمايشي طرح »صندوق سبز« گفت: اين 
طرح از نيمه دوم امسال در تعداد بيشتري از فروشگاه هاي 
شهروند و ميادين ميوه و تره بار شهرداري اجرا خواهد شد. 
حليا حسيني در گفت وگو با ايسنا افزود: طرح »صندوق 
سبز« پيرو مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران مبني بر 
كاهش تدريجي اس��تفاده از كيسه هاي پلاستيكي در 
ش��هرداري تهران در ش��ش ميدان ميوه تره و بار و پنج 
فروش��گاه شهروند در پنج پهنه ش��هر تهران به صورت 
آزمايش��ي اجرا ش��د. مدير كل محيط زيست و توسعه 
پايدار شهرداري تهران درباره مبناي انتخاب ميادين و 
فروشگاه هاي شهروند براي اجراي پايلوت طرح صندوق 
سبز گفت: در هر پنج پهنه شمال، جنوب، شرق، غرب و 
مركز تهران يك فروشگاه شهروند و ميدان ميوه و تره بار 
را پايلوت و تلاش كرديم بزرگ ترين و پرمراجعه كننده 
فروشگاه  و ميدان هر كدام از اين مناطق باشد تا بتوانيم 
نتيجه را به كل شهر تهران تعميم دهيم. به عنوان مثال در 
منطقه 1 ميدان ميوه و تره بار لواساني را اننخاب كرديم. در 
واقع تعداد مراجعه كننده براي ما اهميت داشت. حسيني 
درباره نتايج به دست آمده از اجراي طرح صندوق سبز 
گفت: آماري كه از فروشگاه هاي شهروند به دست ما رسيد، 
بسيار خوب بود. مصرف كيسه هاي پلاستيكي در ميادين 
ميوه و تره بار حدود 1۳ درصد كاهش يافته بود البته اين 

نتايج نيازمند بررسي بيشتري است.

اجاره اشتراكي
خانه هاي دربستي 

نايب رييس اتحاديه مش��اوران ام��لاك تهران گفت: 
پش��ت بام خوابي و اجاره اش��تراكي آپارتمان حتي در 
مناطق پايين ش��هر تهران ديده نش��ده است و به طور 
قطع اين مورد در نقاط بالا ش��هر  تقاضايي ندارد. داود 
بيگي ن��ژاد در گفت وگو ب��ا ايلنا درباره گ��زارش مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي مبني بر شيوع ۸ 
شكل بي خانماني به عنوان پديده »بديل اجاره نشيني« 
در شهرها از جمله پشت بام خوابي، موتورخانه خوابي، 
ماشين خوابي، گورخوابي، شغل گزيني سرپناه جويانه، 
هم خانگي دو يا چند خانواده در يك واحد مسكوني و خانه 
به دوشي اظهار كرد: در بين اين موارد اعلام شده، مورد 
خانه هاي اشتراكي از قديم بوده و موضوع جديدي نيست 
و بايد توجه داشت خانه هاي اشتراكي در آپارتمان اتفاق 
نمي افتد. وي با تاكيد بر اينكه تاكنون گزارش��ي درباره 
اجاره اشتراكي در آپارتمان گزارش نشده  است، ادامه داد: 
اجاره اشتراكي خانه هاي مستغلاتي و دربستي موضوع 
رايجي است و از گذشته اين تقاضا وجود داشت و امروز هم 
اين تقاضا وجود دارد و شاهد زندگي اشتراكي خانوار در 
خانه هاي دربستي هستيم و در آينده هم اين درخواست 
حذف نمي شود.  نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك 
تهران با تكذيب موارد اعلام شده در اين گزارش گفت: 
پشت بام خوابي و اجاره اشتراكي در آپارتمان حتي در 
مناطق پايين شهر تهران ديده نشده است و به طور قطع 
اين مورد در نقاط بالا شهر  تقاضايي ندارد.  بيگي نژاد تاكيد 
كرد: اجاره اش��تراكي دو شخص در يك واحد آپارتمان 
وجود دارد اما تقاضايي براي اجاره اشتراكي دو خانوار در 
يك واحد آپارتمان نداشتيم و اگر اين موضوع ديده شود 

سريعا اين مورد را گزارش مي دهند.

ادعاي كاهش 15 درصدي 
اجاربها در كشور

در حالي كه مراجع رس��مي، طي ۸ ماهه گذش��ته هر 
گونه آمار مربوط به تحولات بازار مسكن تهران و كشور 
را حبس كرده و از ش��هروندان پنهان كرده اند، اما عضو 
كميسيون عمران مجلس اظهاركرد: طبق گزارش هاي 
ارايه ش��ده از س��وي دولت اجاره بها از اوسط مرداد ماه 
كاهش��ي بوده و به طور كلي در سراس��ر كشور به طور 

ميانگين تا 1۵ درصد اجاره بها كاهش پيدا كرده  است.
اقبال شاكري در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به گزارش دولت 
به مجلس درباره روند اجاره بها در تابستان امسال تاكيد 
كرد: طبق گزارش هاي ارايه شده از سوي دولت اجاره بها 
از اوس��ط مرداد ماه كاهشي بوده است و به طور كلي در 
سراسر كش��ور به طور ميانگين تا 1۵ درصد اجاره بها 
كاهش پيدا كرده است. شاكري تاكيد كرد: مهم ترين 
عامل در كاهش اجاره بها برخورد با مش��اوران املاك 
متخلف و قيمت ساز بوده و همين برخورد با متخلفين و 
تشديد نظارت از نظر رواني در كاهش قيمت ها در بازار 
مسكن اثرگذار بوده و اين اثرگذاري در مناطق و محلاتي 

از جمله پرديس مشهود است.

ورود نخستين قطار ترانزيتي 
روسيه- عربستان به بندرعباس

سرپرس��ت اداره كل راه آه��ن هرم��زگان گفت: براي 
نخستين بار يك رام قطار باري ترانزيت محموله روسي 
به عربستان به بندر شهيد رجايي بندرعباس وارد شد 
كه مي توان آن را يك مسير ريلي جديد و پايدار ترانزيت 
با منافع اقتصادي و راهبردي چندجانبه دانست. عليرضا 
نصيري برازنده در گفت وگو با ايرنا افزود: گفت: نخستين 
قطار باري ترانزيت ب��ا 2۸ واگن و ۳۶ كانتينر 40 فوت 
حامل كالا، از مرز اينچه برون در اس��تان گلستان وارد 
كشور شد و طبق برنامه زمان بندي دقيق، در محوطه 
اعلامي از س��وي صاحب كالا جهت تخليه واگذار شد. 
وي اضاف��ه كرد: اين محموله پس از انجام تش��ريفات 
گمركي تخليه و به جده عربس��تان منتقل مي ش��ود. 
سرپرست راه آهن هرمزگان خاطرنشان كرد: انتخاب 
مسير بندرعباس براي ترانزيت كالا از روسيه به عربستان 
سعودي موجب افزايش درآمد گمركي كشور و استان، 
فعال تر ش��دن محوطه هاي تخلي��ه و بارگيري، رونق 
حمل و نقل ريلي و افزايش س��هم راه آهن در ترانزيت 
كالا و كاهش خطرات ناش��ي از حم��ل و نقل جاده اي 
مي شود. نصيري برازنده تصريح كرد: علاوه بر اهميت 
و منافع اقتصادي، تداوم برنامه اي اين مسير ترانزيتي 
نشان دهنده جهت گيري درست اقتصادي و اقتدار در 
سياست خارجي دولت س��يزدهم است و پيام امنيت 
همه جانبه و پيوند منافع مشترك كشورهاي مختلف از 

خزر تا خليج فارس را تبيين مي كند.

 75۰ هكتار رفع تعرض فوري 
از زمين هاي دولتي

مديرعامل س��ازمان ملي زمين و مسكن گفت: يگان 
حفاظت سازمان ملي زمين و مس��كن در پنج ماهه 
امسال از حدود 2 هزار فقره تعرض به زمين هاي دولتي 
با مس��احت بيش از 7۵0 هكتار به صورت فوري رفع 
تعرض كرده است. به گزارش ايرنا، ارسلان مالكي با با 
بيان اينكه تنها در مردادماه بيش از ۳۶0 مورد تعرض 
به اراضي دولتي به صورت فوري رفع شده است، افزود: 
مس��احت اين اراضي بيش از 142 هكتار است كه با 
تلاش نيروهاي يگان حفاظت س��ازمان در سراس��ر 
كشور به طور فوري رفع تعرض شده است. معاون وزير 
راه و شهرسازي افزود: از فروردين تا پايان مرداد امسال، 
حدود 200 مورد حكم قطعي به نفع دولت توسط يگان 
حفاظت سازمان ملي زمين و مسكن در كشور اجرا شده 
است كه براساس آن حدود 1۶0 هكتار زمين دولتي به 
بيت المال بازگشته است. وي در مورد ارايه آمار اجراي 
احكام قطعي به نفع دولت در بخش زمين هاي تصرفي 
اعلام ك��رد: از اين ميان تنها در مردادماه امس��ال 44 
مورد حكم قطعي در كشور اجرا شده كه مساحت اين 

زمين ها آن بيش از 4۶ هكتار بوده است.

محمد حسين شريف زادگان در يك نشست علمي و تخصصي تشريح كرد

پاشنه آشيل سياست هاي مسكن

ابوالفضل نوروزي، مش��اور وزي��ر و مديركل دفتر 
اقتصاد مس��كن وزارت راه و شهرسازي نيز يكصد 
و سي و پنجمين نشست علمي تخصصي با عنوان 
»راهكارهاي مواجهه با بحران تأمين مسكن« گفت: 
از سال 1۳71 تاكنون بر اساس ميانگين كشوري 
هزينه مسكن از 17 درصد سبد خانوار به ۳۵ درصد 
هزينه س��بد خانوار رسيده است كه اين عدد براي 
برخي از اقش��ار تا بالاي 70 درصد هم مي رسد. در 
شهر تهران نسبت مس��تأجرين به مالكين به ۵1 

درصد رسيده است.
وي ضمن بيان اينكه با توجه به وضعيت اقتصادي، 
مردم با پس انداز گذشته نمي توانند مالك باشند؛ 
بلكه بايد با مدل پس انداز آين��ده مثل وام بتوانند 
مالك ش��وند، ادامه داد: عمر مفيد ساختمان ها در 
ايران زير ۳0 س��ال اس��ت و اين يك آسيب است. 
همچنين معماري ما مبتني ب��ر الگوهاي انقلاب 
اسلامي صورت نگرفته است و مدلي براي معماري 

ملي تاكنون نداشته ايم.
نوروزي با اشاره به مطالعات طرح جامع مسكن كه 
در دولت قبل اتفاق افتاد گفت: بر اساس آن مطالعه 
بايد در سال بالاي ۹00 هزار مسكن از سال 1۳۹۵ 

تا سال 140۵ به صورت سالانه ساخته شود.
اين در صورتي اس��ت كه در دولت قبل، ميانگين 
س��اخت مس��كن 400 هزار واحد بوده است. لذا 
در همان دولت س��الانه ۶00 هزار مسكن كمبود 
داش��ته ايم و عرضه و تقاضا اص��لًا با هم هماهنگ 

نبوده است.
نوروزي با بيان اينك��ه بايد بدانيم در چه وضعيتي 
قرار داريم، ادامه داد: سياستگذاري با چشمان باز 

اتفاق مي افتد. در واقع بايد سامانه برخط نفوس و 
مسكن شكل بگيرد؛ لذا بايد در ابتدا به صورت برخط 
داده ها را داشته باشيم. همچنين بايد اسناد رسمي 
و غيررسمي به صورت دقيق مشخص شود و با ابزار 
ماليات مي ت��وان كاري كرد كه خانه هاي خالي در 
بازار عرضه شود. اخذ ماليات از زمين هاي مسكوني 
خالي در كنار اين سياس��ت و ايجاد شفافيت بايد 

پيگيري شود.
وي با اش��اره به نرخ طبيعي ۵ درصدي خانه هاي 
خالي گفت: اين عدد در كشور ما 10 درصد است. 
فقط در اردبيل ۶00 هكتار زمين مسكوني داريم 
كه عرضه نش��ده است؛ يعني ۶00 هكتار زمين در 
يك ش��هر مثل اردبيل احتكار شده است كه اكثراً 

متعلق به تعاوني هاي خصوصي است.
اين محقق افزود: بحث ماليات بر عايدي سرمايه و 
ماليات بر معاملات مكرر مي تواند س��وداگران را از 
بازار مسكن دور كند. اگر توليد را تسهيل كنيم و در 
مقابل نگهداري بدون اس��تفاده را گران كنيم و در 
واقع ماليات را به بعد از فرآيند ساخت موكول كنيم، 
چرخه توليد مس��كن قدرت مي گيرد؛ لذا توليد را 
بايد به ساده ترين نحو و حداقل شرايط، رونق دهيم 
و در مقاب��ل احتكار را با وضع قوانين س��ختگيرانه 

غيراقتصادي كنيم.
وي با اشاره به سامانه ملي املاك و اسكان در كشور، 
گفت: اين سامانه احيا شده است. ما هم اكنون 400 
ميليون ركورد اطلاعاتي از مبادي مختلف داريم و 
تاكنون به عدد 7۵ ميليون جمعيت مش��خص كه 
در كجا زندگي مي كنند و سكونت دارند دست پيدا 
كرده ايم و از اين بين بيش از ۶ ميليون سرپرس��ت 

خانواده، اطلاعات سامانه را تأييد كرده اند. اكنون 
هر معامله رسمي مس��كن و هر اجاره نامه رسمي 
به ص��ورت برخط اجرا ش��ده و داده هاي آن در اين 
سامانه مس��تقر اس��ت. به عنوان مثال در ثبت نام 
مدارس امسال از ظرفيت اين سامانه استفاده شد. 
هم اكنون بيش از 10 ميليون نفر ثبت نام مدارس 
به صورت برخط و با استفاده از ظرفيت اين سامانه 

اتفاق افتاده است.
وي با بيان دستاوردهاي اين سامانه در همين مدت 
كوتاه ادامه داد: بر اساس داده هاي اين سامانه، بيش 
از 700 هزار ملك لوكس شناسايي شد. همچنين 
با افرادي كه مثلًا بالاي 100 خانه خالي داشته اند، 
مكاتبه و اخطار ارسال ش��د. همچنين براي بيش 
از ۶0 هزار ملك برگه تشخيص مالياتي صادر شد 
و بيش از 10 ميليون پيامك براي مالكين ارس��ال 

شده است. 
شناس��ايي بيش از ۵00 هزار خان��ه خالي از ديگر 
دستاوردهاي اين سامانه اس��ت و از سوي ديگر با 
ارس��ال پيام هاي مختلف، به سمت مورد استفاده 
ق��رار گرفتن اي��ن ام��لاك حرك��ت كرده ايم. در 
حقيقت ما تمايلي به اخذ ماليات نداريم؛ ولي از اين 
ابزار به منظور جلوگيري از احتكار ملك اس��تفاده 

مي كنيم.
وي با اشاره به پديده احتكار زمين هاي مسكوني، 
خاطرنش��ان كرد: مثلًا در ش��هر اردبيل 1۵ تا 20 
درص��د از زمين هاي مس��كوني خالي هس��تند. 
همچنين در شاهرود و كاشان زمين هاي مسكوني 
با متراژهاي بالا وجود دارند كه عرضه نشده است و 

با پديده احتكار زمين مواجه هستيم.

سياستگذاري با چشمان باز
زير ذره بين



بيت كوين بر اس��اس حكم جديد در م��ورد صندوق قابل 
معامله در بورس بيت كوين به ميزان ۶ درصد جهش كرد 
و توانس��ت بار ديگر به محدوده ۲۸ هزار دلار صعود كند؛ 
اگرچه كميسيون بورس و اوراق بهادار ايالات متحده به اولين 
ضرب الاجل خود براي تصميم گيري درباره ۷ درخواست 
براي راه اندازي ETF اس��پات  بيت كوين نزديك مي شود و 
برخي تحليلگران عقيده دارند كه بهترين سناريو ممكن 
براي شروع روند صعودي در بازار ارزهاي ديجيتال اين است 
كه كميسيون بورس و اوراق بهادار بخشي از درخواست ها  
براي راه اندازي ETF اسپات  بيت كوين را تأييد كند.  پس 
از آنكه دادگاهي در ايالات متحده به كميس��يون بورس و 
 اوراق بهادار دس��تور داد تا عدم پذيرش پيشنهاد شركت 

گري اس��كيل مبني بر تبديل صندوق بيت كوين خود به 
صندوق قابل معامله در بورس را بررس��ي كن��د، ارزهاي 
ديجيتال بزرگ جهان افزايش يافتند. ش��ركت مديريت 
دارايي ارزهاي ديجيتال گري اسكيل به پيروزي بزرگي در 
برابر كميسيون بورس و اوراق بهادار ايالات متحده دست 
يافته است. قاضي نئومي رائو از دادگاه استيناف منطقه دي 
سي در يك حكم مهم اظهار داشت كه »رد كردن پيشنهاد 
گري اسكيل خودسرانه و دمدمي مزاجانه بود زيرا كميسيون 
در توضيح رفتار متفاوت خود با محصولات مش��ابه ناكام 
ماند.« پس از اين اتفاق قيمت بيت كوين توانست به ۲۸ هزار 
دلار برسد. پس از اين تصميم، سهام شركت هاي بزرگ ارز 
ديجيتال مانند كوين بيس نيز در حال افزايش است. اخبار 
حاكي از آن است كه ايالات متحده مي تواند اولين جايگاه 
 )ETF( خود را در صندوق قابل معامله در بورس بيت كوين
داشته باشد. از سوي ديگر، حاميان استدلال كرده اند كه فعال 
كردن اين نوع محصول به بخش وسيع تري از عموم مردم 
اجازه مي دهد تا در حوزه بيت كوين سرمايه گذاري كنند. 
مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتال در حال حاضر 
۱.۰۹ تريليون دلار برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز 
قبل ۳.۹۵ درصد بيشتر شده است. در حال حاضر ۴۸.۸۲ 
درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال در اختيار بيت كوين بوده 

كه در يك روز ۰.۵۳ درصد افزايش داشته است.

   تصميم سرنوشت ساز كميسيون بورس 
امريكا درباره ETFهاي نقدي  بيت كوين

برخي تحليلگران عقيده دارند كه بهترين سناريو ممكن 
براي شروع روند صعودي در بازار ارزهاي ديجيتال اين است 
كه كميسيون بورس و اوراق بهادار بخشي از درخواست ها  
براي راه اندازي ETF اسپات  بيت كوين را تأييد كند. با اين 
حال، اين احتمال ني��ز وجود دارد كه اي��ن آژانس از حق 

تجديدنظر خود براي تعويق تصميم گيري تا مارس آينده 
استفاده كند. كميسيون بورس و اوراق بهادار ايالات متحده 
به اولين ضرب الاج��ل خود براي تصميم گيري در مورد ۷ 
درخواست براي راه اندازي ETF اسپات  بيت كوين نزديك 
مي شود. آن هم در شرايطي كه در دادگاه تجديدنظر فدرال 
ايالات متحده به گري اسكيل اينوستمنس باخت. شركت 
سرمايه گذاري بيت وايز در ۱ سپتامبر )۱۰ شهريور( منتظر 
تأييد يا رد مجوز راه اندازي ETF  بيت كوين خود از س��وي 
كميسيون بورس خواهد بود. نتيجه تصميم گيري درباره 
درخواس��ت  ش��ركت هاي بلك راك، اينوسكو، فيدليتي، 
ون اك و ويزدم تري نيز در ۲ سپتامبر )۱۱ شهريور( اعلام 
خواهد شد. والكري نيز در ۴ سپتامبر )۱۳ شهريور( منتظر 
پاس��خ كميس��يون بورس خواهد بود. دادگاه اس��تيناف 
ايالات متح��ده در ۲۹ اوت )۷ ش��هريور( اعلام كرد كه رد 
درخواست گري اس��كيل از سوي كميسيون بورس براي 
تبديل »گري اسكيل بيت كوين تراست« )GBTC( به يك 
ETF اسپات  بيت كوين، خودسرانه و بي قاعده است. با اين 
 ETF تحليلگر ،)James Seyffart( حال، جيمز سيفارت
در بلومبرگ خاطرنشان كرد: »پيروزي در دادگاه بدان معنا 
نيست كه كميسيون بورس بايد درخواست گري اسكيل 
يا ديگر ش��ركت ها را در آينده تأييد كند.«س��يفارت در 
مصاحبه اي با بلومبرگ توضيح داد كه پيروزي گري اسكيل 
قطعا شانس موفقيت موج بعدي متقاضيان را افزايش خواهد 
داد. او مطمئن نيست كه اين درخواست ها چه زماني تأييد 
شوند؛ زيرا كميسيون بورس مي تواند تصميمات خود را به 

تعويق بيندازد. اين آژانس پيش از اينكه مجبور شود تا ۲۴۰ 
روز پس از تشكيل پرونده تصميم نهايي خود را اعلام كند، 
مي تواند دو ضرب الاجل ديگر براي هر صندوق تعيين كند. با 
اين همه، آخرين مهلت كميسيون بورس براي تصميم گيري 

نهايي، اواسط مارس آينده )اسفند( خواهد بود.

   كميسيون بورس پس از پيروزي 
گري اسكيل چه انتخاب هايي خواهد داشت؟

پس از پيروزي گري اسكيل در دادگاه، اين نهاد نظارتي ۹۰ 
روز فرصت دارد تا در دادگاه عالي ايالات متحده درخواست 
تجديدنظر كند يا براي تشكيل جلسه هيأت عمومي قضات 
درخواست دهد؛ دادگاهي كه حكم صادر شده توسط هيات 
متشكل از سه قاضي آن مي تواند حكم پيشين را لغو كند. 
با اين حال، كميس��يون بورس و اوراق بهادار هنوز درباره 
تصميم بعدي خود اظهارنظري نكرده است. اگر اين آژانس 
درخواست تجديدنظر نكند، دادگاه بايد نحوه اجراي حكم 
خود را مشخص كند كه مي تواند شامل دستور  به كميسيون 
بورس براي تأييد درخواست گري اسكيل يا حداقل بازبيني 
مجدد آن باشد. اولين مورد اين است كه كميسيون بورس 
شكس��ت خود را بپذي��رد و درخواس��ت تبديل صندوق 
گري اس��كيل بيت كوين تراس��ت را به يك ETF اسپات 
 بيت كوين تأييد كند. در حالت دوم، كميسيون بورس بايد 
روند فهرست كردن ETFهاي فيوچرز  بيت كوين را به طور 
كامل لغو كند يا با استدلال جديدي درخواست گري اسكيل 
 ETF را رد كند. با اين همه، اريك بالچوناس، يك تحليلگر
ديگر در بلومبرگ، احتمال لغو ETF هاي فيوچرز  بيت كوين 
را به دليل پذيرش ETFهاي فيوچرز اتريوم توس��ط اين 

كميسيون نامحتمل مي داند.

   روند انباشت بيت كوين
بدون تغيير بوده است

دارندگان بلندمدت  بيت كوين علي رغم تغيير يك ميليارد 

دلاري اخير، انباش��ت توكن ها را ادامه داده اند كه نش��ان 
مي دهد چش��م انداز صعودي در بلندمدت بدون توجه به 
آرامش فعلي بازار، دست نخورده باقي مي ماند. تحليلگران 
صرافي بيت فينكس مي گويند كه اين دارندگان بلندمدت 
نيز ظاهراً موقعيت هاي خود را حفظ مي كنند و از معامله 
مس��تقيم يا اس��تفاده از بيت كوين خود به عنوان وثيقه 
خودداري مي كنند. داده هاي ذكر شده توسط بيت فينكس 
بيان مي كند كه دارندگان طولاني مدت به انباشت بيت كوين 
ادامه مي دهند. تحليلگران گفتند: »در تغييرات بلندمدت 
روند انباش��ت ثابتي وجود دارد«. اين رفتار نشان دهنده 
خوش بيني و انعطاف پذيري احتمالي در برابر نوس��انات 
بازار اس��ت. با وجود اين، مايك مك گلون، استراتژيست 
ارش��د كالا در بلومبرگ اينتليجنس، معتقد اس��ت كه 
قيمت  بيت كوين به طور بالقوه مي تواند روندي مشابه بازار 
س��هام در دوران ركود بزرگ در دهه ۱۹۳۰ را دنبال كند. 
مك گلون خاطرنشان مي كند كه نرخ بهره بالا شرايطي را 
به يادآوري مي كند كه منجر به فروپاشي بازار سهام در سال 
۱۹۳۰ شد. به گفته اين تحليلگر بلومبرگ، تولد  بيت كوين 
يادآوري ظهور فناوري هاي انقلابي در حدود ۱۰۰ س��ال 
پيش اس��ت. او همچنين مي گويد ك��ه عليرغم حركت 
صعودي ساير دارايي هاي پرخطر، بيت كوين روندي نزولي 
را نشان مي دهد. مك گلون در مصاحبه اي گفت كه بهبود 
اقتصادي احتمالاً منجر به ادامه روند نزولي اخير بيت كوين 
خواهد شد و پيش بيني هاي مبني بر اينكه ارز ديجيتال 
پرچمدار به ارزش شش رقمي خواهد رسيد، ممكن است 
دورتر به نظر برسند. »من فكر مي كنم بيت كوين در نهايت 
به ۱۰۰ هزار دلار خواهد رسيد اما اگر بهبود اقتصاد جهاني 
اتفاق بيفتد، فكر مي كنم با يك ركود و كاهش تورم مواجه 
خواهيم شد، مسكن دوباره كاهش مي يابد، بازار سهام مشابه 
س��ال ۲۰۰۸ كاهش مي يابد.« در مقابل جي پي مورگان 
مي گويد كه اصلاحات عميق بيت كوين تا حد زيادي به 
پايان رسيده است. تحليلگران مي گويند كه فعالان بازار در 
حال حاضر منتظر تصميم در مورد ETF بيت كوين هستند. 
همچنين وضعيت پرونده كميسيون بورس و اوراق بهادار 
ايالات متحده )SEC( عليه شركت پرداخت ريپل نيز در 
روند بازار تاثيرگذار است. همچنين شركت سرمايه گذاري 
بلاك چين »پنترا كپيتال« مي گويد كه در صورت تكرار 
تاريخ، قيمت  بيت كوين پيش از هاوينگ به ۳۵،۰۰۰ دلار 
و پس از به ۱۴۸،۰۰۰ دلار خواهد رسيد. اين شركت انتظار 
دارد كه هاوينگ بعدي  بيت كوين در ۲۰ آپريل ۲۰۲۴ )۵ 
ارديبهش��ت ۱۴۰۳( اتفاق بيفتد. پنترا كپيتال استدلال 
مي كند كه عملكرد قيمت  بيت كوين به شدت به چرخه هاي 
هاوينگ وابسته است و اين شركت عقيده دارد كه اين روند 
تاريخي ادامه خواهد داشت. اين شركت توضيح داد: »از نظر 
تاريخي، قيمت  بيت كوين ۴۷۷ روز پيش از هاوينگ به كف 
چرخه مي رسد و سپس با شروع روند صعودي به بالاترين 
سطح خود خواهد رسيد. دوره پس از هاوينگ تا رسيدن 
اوج چرخه صعودي بعدي ني��ز به طور ميانگين ۴۸۰ روز 

طول خواهد كشيد«.

اخباردنياي فناوري
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شبكه رايانه هاي تحت كنترل 
هكرها متلاشي شد

ش��بكه اي از رايانه هاي هك ش��ده كه در اخاذي ده ها 
ميليون دلاري از قربانيان در سرتاسر جهان استفاده شده 
بودند، به دست اف بي آي امريكا متلاشي شد. به گزارش 
ايسنا، مقامات امريكايي شبكه معروف به Qakbot را 
يكي از شوم ترين بات نت ها در جهان توصيف كردند كه 
شامل شبكه هاي متشكل از رايانه هاي آلوده به بدافزار 
هستند و بدون اطلاع صاحبشان، از راه دور كنترل شده 
و اغلب از آنها براي ارس��ال ايميل ه��اي كلاهبرداري 
فيشينگ استفاده مي ش��ود. اين ايميل ها به نوبه خود 
مي توانند براي هك كردن سيستم هاي رايانه اي قربانيان 
و سرقت اطلاعات آنها براي دريافت باج استفاده شوند. 
به گفته مقامات امريكايي، شبكه Qakbot در فراهم 
كردن زمينه حملات سايبري عليه شركت ها و خدمات 
حياتي در سراسر جهان از جمله حملات به دپارتمان 
كلانتري شهرستان س��ن برناردينو و بيمارستان هاي 
تحت اداره گروه »پراس��پكت مديكال«، نقش اساسي 
داشته است. مورد دوم به اختلال در فعاليت اورژانس ها 
و مراكز پزشكي در سراسر امريكا، منتهي شد. در بيانيه 
كريستوفر ري، مدير اف بي آي آمده است: اف بي آي اين 
زنجيره تامين مجرمانه گسترده را خنثي كرد و به عمر 
آن پايان داد. از موسسات مالي در كرانه شرقي گرفته تا 
يك پيمانكار دولتي زيرساخت هاي حياتي در منطقه 
ميدوست و يك توليدكننده تجهيزات پزشكي در كرانه 
غربي، در ميان قربانيان اين شبكه بودند. طبق برآورد 
مقامات امريكايي، اين ش��بكه از زمان ايجاد در س��ال 
۲۰۰۸، حدود ۲۰۰ هزار رايانه را در امريكا و ۷۰۰ هزار 
رايانه را در سراس��ر جهان آلوده كرده است. كيمبرلي 
گودي، مدير ارشد شركت امنيت سايبري »مانديانت« 
كه متعلق به گوگل اس��ت، اظهار كرد: اين شبكه، يك 
عمليات طولاني با سابقه بيش از يك دهه فعاليت بود 
كه به مرور زمان، فعاليتش را تطبيق داده و تغيير پيدا 
كرده و از كلاهبرداري هاي بانكي مرسوم، توجه خود را 

به حمايت از نفوذهاي باج افزارها متمركز كرد. 

اپل تا دو هفته ديگر
از آيفون ۱۵ رونمايي مي كند

رويداد پاييزه شركت اپل براي ۱۲ سپتامبر )۲۱ شهريور( 
برنامه ريزي شده است كه انتظار مي رود محل رونمايي 
جديدترين نسل آيفون باشد. به گزارش ايسنا، اين غول 
فن��اوري امريكايي، دعوتنامه ها براي ش��ركت در اين 
رويداد كه در مقر اپل پارك در كوپرتينو برگزار مي شود 
را ارسال كرده است.آيفون ۱۵، قطع به يقين در قلب اين 
نمايش بزرگ خواهد بود. مدل جديد »آيفون ايكس« 
ممكن است ارتقاهاي بزرگي را براي اين گوشي به همراه 
بياورد. با توجه به روند فعلي مجموعه بازار، ممكن است 

راه زيادي تا تزريق هيجان لازم در پيش باشد. 

بالن فضايی
در مرز مهران مستقر شد

رييس س��ازمان فضايی ايران گف��ت: بالن فضايی 
با برقراری لينک ارتباطی از ام��روز تا يک روز بعد 
از اربعين س��رويس دهی خواهد داش��ت.  حسن 
س��الاريه در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص 
اقدام سازمان و پژوهشگاه فضايی به مناسبت ايام 
اربعين حسينی جهت استقرار بالن فضايی همچون 
سال های گذشته در ايام اربعين گفت: مجموعه بالن 
و سکوی هدايت و کنترل آن در منطقه مرزی مهران 
و در ضلع شمالی گمرک مرزی با هدف ارائه خدمات 
س��رويس LTE و wifi به زائرين محترم مس��تقر 
است و اين قابليت در آن ديده شده تا در صورت نياز 
با نصب محموله پايشی جهت نظارت مرزی از آن 
استفاده شود. وی با اشاره به اينکه بالن پژوهشگاه 
فضايی روز گذشته در حال تست در مرز مهران بود، 
افزود: در اين عمليات از دو سکوی هدايت و کنترل 
يک بالن به نام بام ۵۰ اس��تفاده می شود که قادر به 
حمل محموله ای به وزن ۵۰ کيلوگرم است.رئيس 
سازمان فضايی گفت: طراحی و ساخت بالن بام ۵۰ 
به همراه سکوهای آن به صورت کامل در پژوهشگاه 
انجام شده است و در صورت برقراری لينک ارتباطی 
از امروز تا ي��ک روز بعد از اربعين س��رويس دهی 
خواهيم داشت. سالاريه ادامه داد: اين پلتفرم جديد 
علاوه بر بهينه سازی سازه، دارای ناوبری پيشرفته و 
ساختاری خودکار در داده برداری و ارسال فرامين 

ارسالی برای کنترل مکانيکی و پروازی است.

تصويربرداری ۴۰ درصد از 
سطح کشور با »خيام«

سخنگوی س��ازمان فضايی ايران از تصويربرداری از ۴۰ 
درصد از کشور توسط ماهواره »خيام« خبر داد. حسين 
دليريان در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينکه بيش از يک 
سال از پرتاب ماهواره »خيام« می گذرد، گفت: هم اکنون 
در حال انجام فرامين ارسالی متخصصين صنعت فضايی 
ايران از ايس��تگاه کنترل هستيم و به طور مرتب تصاوير 
ماهواره خيام از س��طح کشور بر اس��اس تفاهم نامه های 
منعقد شده با دستگاه های دولتی در حال اخذ است. وی 
با تاکيد بر اينکه سايت درخواست و دسترسی به تصاوير 
اين ماهواره برای اشخاص و شرکت های خصوصی بعد از 
دريافت مجوزهای فنی و امنيتی، فعال می ش��ود، اظهار 
کرد: ماهواره خيام به صورت کامل عملياتی بوده و در حال 
اجرای ماموريت ها است. سخنگوی سازمان فضای ايران 
تاکيد کرد: تاکنون حدود ۴۰ درصد از کشور توسط ماهواره 
خيام، تصويربرداری ش��ده و اين داده در اختيار نهادهای 
گوناگون نظير س��ازمان نقش��ه برداری برای استفاده در 
حوزه تهيه نقشه های پوششی کشور قرار خواهد گرفت. 
دليريان در خصوص برنامه های سازمان فضايی در زمينه 
توسعه منظومه های ماهواره ها، خاطر نشان کرد: در حوزه 
شکل دهی صنعت فضايی که مقدمه ای برای رسيدن به 
منظومه های ماهواره ای و همکاری های بين المللی است، 
حرکت و گام نخس��ت در اين زمينه با منظومه »شهيد 
سليمانی« که يک منظومه مخابراتی باند باريک است، 
شروع شده و طبق برنامه ريزی انجام شده در سند برنامه 
۱۰ ساله فضايی کش��ور است، اين روند در سال های آتی 
وارد فاز طراحی منظومه هايی با ظرفيت و پهنای باند بيشتر 
خواهد شد. وی با تاکيد بر اينکه روند همکاری مشترک 
ميان سازمان فضايی، پژوهشگاه فضايی ايران، دانشگاه ها 
و ديگر پژوهش��گاه ها در زمينه حمايت از دانش��جويان 
تحصيلات تکميلی و تعري��ف پروژه های بزرگ در حوزه 
علوم و اکتشافات فضايی در حال رشد است، اظهار کرد: اما 
ما قائل به اين سطح نيستيم و معتقديم که دانشگاه های 
کشور ظرفيت بس��يار بالاتری دارند که بايد بيش از اين، 
اين همکاری ها توس��عه يابد. دليريان اضافه کرد: بر اين 
اساس، برگزاری رويدادهای رقابتی مسأله محور گوناگون 
با هدف هدايت استعدادهای برتر دانشگاهی و وارد کردن 
دانشگاه ها به حل مسائل گوناگون صنعت فضايی در آينده 
نزديک کليد خواهد خورد. سخنگوی سازمان فضايی در 
خصوص همکاری اين سازمان با شرکت های دانش بنيان، 
توضيح داد: س��ازمان فضايی ايران با توجه به اينکه سال 
گذشته هم سال حمايت از دانش بنيان ها بود، در حمايت 
از شرکت های دانش بنيان بخش خصوصی حوزه فضايی 
اقدامات متعددی را آغاز کرده است که ثمرات اين اقدامات 
در سال جاری نمايان تر خواهد شد، ولی بايد توجه داشت 
که در حوزه فضايی، ش��رکت های دانش بنيان زيادی در 
کشور شکل نگرفته اند و در واقع دانش بنيان های فضايی در 
کشورمان نوپا هستند، اما با اين وجود، سازمان فضايی ايران 
خود را ملزم به تقويت و بکارگيری ظرفيت اين شرکت ها 
برای ايجاد يک صنعت خصوصی و يا غير دولتی می داند. 

 مجمع تشخيص 
مصوبه قير رايگان را رد كرد

در همين ماده، در موضوع ارجاع به »مرجع قضايي« در 
موارد ثبت اطلاعات خلاف واقع نيز حسب نظر اعضاي 
هيات، مغايرت همچنان باقي است. با راي اعضاي هيات 
عالي، اعلام ش��د در مواد ۸ و ۱۱و۱۳ اين مصوبه، ايراد 
هيات عالي نظارت )مغايرت با سياست هاي كلي( رفع 
شده است.  پنجمين دس��تور كار هيات عالي نظارت 
مجمع در جلسه ديروز، »اصلاح بند )ك( تبصره ۱ قانون 
بودجه ۱۴۰۲« )مصوب۳۰مرداد۱۴۰۲( درباره تامين و 
توزيع قير بود كه با اعلام باقي ماندن مغايرت اين مصوبه با 
بند۱۳ سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي )شفاف سازي 
اقتصاد( و بند ۲۳ سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي 
)شفاف و روان سازي نظام توزيع و قيمت گذاري( و بند 
۲۱ سياست هاي كلي توليد ملي )كارآمد كردن نظام 
توزيع كالاها(، حمايت از كار و سرمايه ايراني، تصريح 
ش��د: با توجه به مصوبه اخير مجمع در اين خصوص، 
مجلس نبايد به تصويب مصوبه جديد كه تكرار مصوبه 

سابق است، اقدام مي كرد.
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نجات ارزهاي ديجيتال از روند نزولي

اجرايسراسريطرحنهضتجهاديتوسعه
فيبرنورينيازمند۵۷هزارميلياردريالسرمايهاست

مديرعامل شركت مخابرات ايران گفت: براي اجراي طرح 
نهضت جهادي توسعه فيبر نوري در ۳۱ استان كشور بيش 
از ۵۷ هزار ميليارد ريال سرمايه نياز است. مجيد سلطاني 
هش��تم ش��هريورماه در آيين بهره برداري از مرحله اول 
نهضت جهادي توسعه فيبر نوري شركت مخابرات ايران و 
طرح هاي مخابراتي استان مركزي اظهار كرد: طرح نهضت 
جهادي توسعه فيبر نوري )نجما( از خرداد سال گذشته در 
سراسر كشور ابلاغ و كار عملياتي اين طرح از سال گذشته 
آغاز شده و كارهاي بسيار زيادي در ۱۴ شهر استان سرعت 
گرفته كه اكنون قابل بهره برداري است. وي خاطرنشان 
كرد: يكي از موفقيت ه��اي كليدي طرح نجما، همكاري 
در استان بين دس��تگاه هاي اجرايي است. سلطاني ادامه 
داد: ثبات در سياست ها و تصميم ها و وجود مدل عقلاني 
اقتصادي با هدف ايجاد تعادل در درآمد و هزينه ها پيگيري 
مي ش��ود كه بنگاه هاي اقتصادي را قادر ب��ه ادامه حيات 
مي كند به ويژه اينكه در كنار توجه به كسب و كارهاي نوپا، 
بنگاه هاي بزرگ اقتصادي نبايد فراموش شوند. وي افزود: 
سياست ها و تصميم هايي كه در حوزه صنعت ارتباطات و 
فناوري اتخاذ مي شود بايد پيوست اقتصادي داشته باشد 
و پيوست هاي اقتصادي بايد دورنماي اقتصادي شركت را 
براي نگهداري از شبكه هاي توسعه يافته و توسعه آينده 
تضمين كنند. مديرعامل شركت مخابرات ايران گفت: نرخ 
بازگشت سرمايه شركت بايد منطقي باشد. يك بررسي 
اجمالي نشان خواهد داد كه نرخ بازگشت هزينه هاي ما در 
شبكه ثابت و سيار در طول سال هاي گذشته روند بسيار 
نزولي را طي كرده تا جايي كه به مرز ضررده بودن نزديك 
شده است. سلطاني گفت: شركت مخابرات ايران از سال 
۹۴ توسعه لايه دسترسي فيبر نوري را آغاز كرد و اقدامات 
خوبي در سال هاي ۹۴ و ۹۵ از سوي اين شركت انجام شد 
كه البته اين اقدامات با كندي مواجه شد. وي ادامه داد: طرح 
نهضت جهادي توسعه فيبر نوري براي توسعه فيبر نوري از 
خردادماه سال گذشته كليد خورد كليد خورد و اكنون فاز 
نخست اين طرح در استان شروع شده است. سلطاني تاكيد 
كرد: اولين افتتاح در قالب طرح نجما در ۲۲ بهمن ۱۴۰۱ در 
يكي از روستاهاي تهران انجام شد و در حال حاضر هر هفته 

در جاي جاي كشور روند افتتاح ها جريان دارد. 

   ارتباطات از اركان اصلي توسعه
در كشور است

عليرضا نظ��ري نماينده مردم خمين در مجلس ش��وراي 
اسلامي نيز گفت: ارتباطات از اركان اصلي توسعه در كشور 
به ويژه در عصر جديد است. امنيتي ترين بخش كشور بخش 

شبكه ارتباطي اس��ت كه امروز دشمن به جد توجه به اين 
بخش را براي ضربه زدن در ابعاد مختلف سياسي و اقتصادي 
و فرهنگي و ... در دستور كار قرار داده است و هرگونه دستبرد 
دشمن به اين حوزه به اختلال شريان اصلي كشور در ابعاد 
مختلف منتهي مي ش��ود. وي افزود: ق��رار بود با خصوصي 
سازي شركت مخابرات روند كار در اين حوزه بهبود پيدا كند 
و مش��كلات اين حوزه به حداقل برسد اما آنچه امروز شاهد 
هستيم اين اس��ت كه در بخش هايي هنوز زيرساخت هاي 
لازم توسعه نيافته و گله مندي هايي از سوي مردم وجود دارد 
و به شكلي ورشكستگي اين شركت را شاهد هستيم. نمانيده 
مردم خمين در مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: شركت 
مخابرات امروز براي تامين حقوق و رفاهيات ۵۵ هزار شاغل و 
۵۵ هزار بازنشسته خود با مشكلاتي مواجه است. نظري اضافه 
كرد: در استان مركزي ظرفيت هاي صنعتي و كشاورزي قابل 
ملاحظه اي وجود دارد و رشد صنعت مخابرات در اين مسير 
تعيين كننده است كه اميدواريم با اجراي طرح هايي كه به 
بهره برداري مي رس��د شاهد توسعه اين صنعت باشيم. وي 
تاكيد كرد: در برنامه توسعه هفتم به شبكه مخابرات توجه 
ويژه اي شده است. ولي الله بياتي، نماينده مردم تفرش، فراهان 
و آشتيان در مجلس شوراي اسلامي نيز در اين نشست گفت: 
مردم در حوزه نگهداري تلفن ثابت گله مند هستند و مخابرات 
براي اين مهم و توجيه اقتصادي آن برنامه ريزي لازم را انجام 
دهد. وي افزود: در پروژه هاي مس��كن ملي، بنياد مس��كن 
متقاضي تلفن ثابت است و اين مهم نيز به عنوان يك ضرورت 
نيازمند برنامه ريزي است. نماينده مردم تفرش، فراهان و 
آشتيان در مجلس شوراي اسلامي اضافه كرد: آنتن دهي 
در برخي روستاها و نقاط بين شهري و ... با مشكل مواجه 
است كه براي رفع اين مشكل بايد تدبير لازم اتخاذ شود. 
عليرضا لطفي، مدير شركت مخابرات منطقه مركزي نيز 
در اين نشست گفت: در شبكه ملي اطلاعات دو ركن مهم 
استقلال و امنيت وجود دارد، اين شبكه در تمام لايه هاي 
زيرس��اختي، كاربري و محتوا، شبكه اي امن و مستقل 
تعريف مي شود. وي افزود: اقدام گسترده اتصال دستگاه ها 
و نهادهاي مختلف استان به شبكه ملي فيبر نوري از زمان 
فعاليت دولت سيزدهم به جد در دس��تور كار قرار دارد. 
مدير شركت مخابرات منطقه مركزي تصريح كرد: ۲۶۰ 
كيلومتر ش��بكه فيبر نوري در ۲۲ شهر استان مركزي 
طراحي و اجرا شده كه اين رقم هر روز در حال افزايش است 
و تا پايان سال به ۴۰۰ كيلومتر خواهد رسيد. لطفي اضافه 
كرد: با پايان پذيرفتن پروژه نهضت جهادي توسعه فيبر 
نوري شركت مخابرات ايران تا پايان سال جاري، ۹۰ درصد 
جمعيت استان از اينترنت پرسرعت بهره مند خواهند شد.

برگ سبز خودرو ایس�وزو - کامیون باری فلزی - مدل 1396 
تیپ NPR75M    رنگ س�فید و با ش�ماره موتور 644626 و 
شماره شاس�ی NAGNLR75THT003168 به نام فاطمه 
گریوانی با کد ملی 0670429929  مفق�ود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي

دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز در نظر دارد مناقصات ذیل را از طریق فراخوان عمومی در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) سامانه 
ستاد ایران ( و از میان شرکت های واجد صلاحیت واگذار نماید.

نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار) شرکت درمناقصه(: ضمانتنامه بانکی مطابق نمونه پیوست در اسناد مناقصه به نام دانشگاه علوم پزشکی 
اهواز  و یا فیش بانکی واریز وجه نقد به  ش�م��اره حس�اب 1335408974 با شناسه 20000801182 ن��زد بان�ك ملت شعب��ه دانشگاه علوم 

پزشكي اهواز.
دریافت اسناد مناقصه: برای دانلود اسناد و شرکت در مناقصه ثبت نام در سایت www.setediran.ir الزامی است. پرداخت هزینه خرید اسناد به 
صورت اینترنتی از طریق سایت قابل انجام می باشد. اسناد فقط می بایست از طریق سامانه فوق و به صورت اینترنتی خریداری گردد و نام شرکت 
جز خریداران و بارگذاری کنندگان اسناد مناقصه در سامانه ستاد ثبت گردد. در صورت خرید اسناد مناقصه به هر طریق دیگر پاکات مناقصه گر 

باز نخواهد شد و حق شرکت در مناقصه را نخواهد داشت. لازم به ذکر است اشخاص حقیقی مجاز به شرکت در مناقصه نمی باشند.
زمان دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 1402/06/12 لغایت 1402/06/21

مهلت تحویل  پاکات پیشنهادی: از تاریخ 1402/06/22 لغایت تا پایان وقت اداری ) ساعت 14:30 دقیقه( 1402/07/08 
تاریخ و محل گشایش پیشنهادات: روز یکشنبه مورخ  1402/07/09 از ساعت 9:00 صبح در دفتر مدیریت پشتیبانی و امور رفاهی

محل تحویل پیشنهادات و اسناد مناقصه: اهواز- ساختمان س�ازمان مرکزی دانشگاه - طبقه سوم- مدیریت حراست دانشگاه، تلفن تماس: 
33337079-061 و  061-33112958

هزینه آگهی روزنامه برعهده برنده مناقصه می باشد
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی جندی شاپور اهواز

شناسه آگهي : 1560462آگهی مناقصات عمومی
نوبت اول

دانشگاه علوم پزشکی
و خدمات بهداشتي درماني 

جندی شاپور اهواز

شماره فراخوان در سامانه عنوان مناقصهردیف
ستاد

مبلغ تضمین شرکت 
منبع تامین اعتباردرفرایند ارجاع کار)ریال(

مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری امور خدمات و تنظیفات و 1
2002009025000112737.000.000امور تاسیسات شبکه بهداشت و درمان هویزه

از محل درآمدهای 
اختصاصی واحدهای 

مربوطه

مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری امور خدمات و تنظیفات و 2
20020090250001131.448.000.000امور تاسیسات شبکه بهداشت و درمان گتوند

مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری امور خدمات و تنظیفات 3
2002009025000114751.000.000کلینیک امام رضا )ع( بیمارستان سینا اهواز

مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری امور خدمات و تنظیفات 4
20020090250001151.967.000.000بیمارستان امام خمینی )ره( اهواز

مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری امور نگهبانی و امور 5
20020090250001161.794.000.000خدمات و تنظیفات بیمارستان بقایی 2 اهواز

مناقصه عمومی یک مرحله ای خرید خدمات نیروهاي دستیار 6
20020090250001171.386.000.000دندانپزشکی معاونت بهداشتی دانشگاه

7
مناقصه عمومی یک مرحله ای خرید خدمات نیروهای 

پیراپزشکی، پشتیبانی، فوریت های پزشکی و خدمات شبکه 
بهداشت و درمان گتوند

20020090250001181.100.000.000

8
مناقصه عمومی دو مرحله ای خرید، ساخت، بارگیری، حمل، 

تخلیه، نصب و راه اندازی 8 دستگاه هوارسان دانشکده 
دندانپزشکی

از محل اعتبارات 20020090250001202.100.000.000
ابلاغی وزارت بهداشت

9
مناقصه عمومی دو مرحله ای خرید 41 دستگاه بیسیم ثابت، 

خودرویی و 3 دستگاه تکرار کننده رادیویی دیجیتال اورژانس 
پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه

از محل مانده وجوه 20020090250001211.060.000.000
اعتبارات استانی

بدینوسیله از کلیه شرکای شرکت پویندگان توسعه پارس دارو با مسئولیت محدود 
به شماره ثبت 441470 دعوت به عمل می آیدتا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده 
 ش�رکت که در س�اعت 9 صبح مورخ 1402/06/20 در محل قانونی شرکت برگزار 

می شود حضور بهم رسانند .
دستور جلسه مجمع عمومی فوق العاده : نقل و انتقال سهام

آگهی دعوت مجمع عمومی فوق العاده
شرکت پويندگان پارس دارو )با مسئوليت محدود(

هیئت مدیره شرکت پویندگان پارس دارو



تعادل|
قيمت خودرو طي روزهاي گذشته روند خود را به صورت 
كاهشي آغاز كرد. در اكثر محصولات، افت قيمت به چشم 
مي خورد و در مواردي، باثبات گزارش مي شود. عمده دليل 
افت قيمت ها در بازار خودرو مي تواند به علت انتشار اخبار 
مربوط به تحويل خودروهاي وارداتي باشد. طبق اين خبر 
مهدي ضيغمي، معاون وزير صمت در بازديد از نمايشگاه 
روايت، وعده تحويل 31 هزار خودروي وارداتي را تا پايان 
آذرماه 1402 داده اس��ت. بنابراين، ب��ا ورود خودروهاي 
خارجي به بازار از يك سو و افزايش تيراژ محصولات داخلي 
از سوي ديگر در كنار ثبات نرخ ارز، مي تواند قيمت خودرو 

را تا حد زيادي با كاهش مواجه سازد.

   رصد بازار خودرو 
بازار خودرو در اولين هفته شهريورماه، همچنان روند چند 
هفته اخير را ادامه داد و روزهاي كم رمقي را پش��ت س��ر 
گذاشت. در اين هفته اخبار همچنان تاثير مستقيمي روي 
بازار و قيمت ها داشت. انتشار غير رسمي آيين نامه واردات 
خودروهاي كاركرده توسط يكي از نمايندگان مجلس و 
امكان واردات خودرو براي هر كد ملي توجه بس��ياري از 
صرف كنندگان را به خود جلب كرد. همچنين ترخيص 
1000 دس��تگاه خودرو النترا از گمرك باهنر مورد توجه 
قرار گرفت. از سوي ديگر شايعه افزايش قيمت بنزين هم 
بازار خودرو را تحت تاثير قرار داد. اولين روز هفته نخست 
شهريور با اخبار و حواشي احتمال افزايش قيمت بنزين آغاز 
شد. به همين دليل قيمت برخي خودروهاي دوگانه سوز 
كمي افزايش يافت اما قيمت خودروهاي ديگر تقريبا تغيير 
نكرد. اما از روز يكش��نبه قيمت ها در بازار خودرو آرايشي 
نزولي به خود گرفت. اين روند ادامه يافت تا روز سه شنبه 
ريزش قيمت ها به بيشترين مقدار خود برسد. تيگو ۸ پرو 
مكس روز سه شنبه با ۵0 ميليون تومان كاهش نسبت به 
روز دوشنبه، 2 ميليارد و ۸3۵ ميليون تومان فروخته شد. 
روند كاهش بازار در روز چهارشنبه هفته گذشته با شيب 
كمتري ادامه يافت. اما پنجشنبه سير نزولي متوقف شد 
و قيمت ها كمي بالا رفت. كارشناس��ان معتقدند در حال 
حاضر حتي با افزايش نرخ ارز در بازه زماني كوتاه، با توجه 
به نزديك  شدن به واردات خودرو، قيمت ها در بازار كاهش 
خواهد بود. همين موضوع سبب شده تا ركود شديدي بر 
بازار خودرو حاكم شود. در اين شرايط تنها افرادي كه به پول 
نقد نياز دارند اقدام به فروش ماشين، آن هم با قيمتي كمتر 

از ارزش خودرو، مي كنند.

   قيمت خودروها
بازار خودرو پس از مدت ها ثبات ش��اهد نوسان بود. بازار 
خودروهاي داخلي طي روزهاي گذشته با افزايش قيمت 
محصولات سايپا و كاهش قيمت محصولات ايران خودرو 

آغاز شد، به نحويكه دو محصول كوئيك و شاهين سايپا به 
ترتيب با افزايش قيمت هاي دو و چهار ميليون توماني در 
بازار معامله ش��دند. بازار خودروهاي مونتاژي اما، رويكرد 
متفاوتي را نسبت به بازار داخلي ها در پيش گرفت، چراكه 

قيمت تمام محصولات مونتاژي در بازار تقريبا نزولي بود.
رصد قيمت ها نش��ان مي دهد، بازار خ��ودرو امروز پس از 
مدت ها مجدداً دچار نوسان شد. كوييك دنده اي S، نماينده 
اقتصادي نارنجي پوش��ان جاده مخصوص در بازار آزاد دو 
ميليون تومان افزايش قيمت را تجربه كرد تا با قيمت نهايي 
347 ميليون تومان در معاملات ديروز بازار حضور داشته 
باشد.شاهين G، لوكس ترين سدان سايپا با چهار ميليون 
تومان افزاي��ش قيمت پرچم دار افزايش قيم��ت در بازار 
خودروهاي داخلي بود تا با عدد نهايي ۵70 ميليون تومان در 
بازار آزاد خريد و فروش مي شود. پژو 207i دنده اي، هاچ بك 
چابك و پرطرفدار ايران خودرو در بازار آزاد نيز پنج ميليون 
تومان كاهش قيمت را تجربه كرد تا با قيمت نهايي 61۵ 
ميليون تومان در بازار معامله شود. چري آريزو ۵IE جديد 
توربو، مديران خودرو در بازار آزاد پرچم   دار كاهش قيمت 
بود، اين محصول محبوب مديران خودرو امروز 20 ميليون 
تومان كاهش قيمت داشت تا با قيمت نهايي يك ميليارد 
و 100 ميليون تومان در بازار خريد و فروش شود. ام وي ام 

X22 دنده اي، كراس اورر محبوب اما، نه چندان قدرتمند 
مديران خودرو نيز طي روزهاي گذشته 10 ميليون تومان 
افت قيمت را تجرب��ه كرد تا با قيمت نهايي 710 ميليون 
تومان در بازار آزاد معامله شود. قيمت جك S۵ نيوفيس، 
كراس اوور قدرتمند و قديمي كرمان موتور نيز طي يكي دو 
روز گذشته 10 ميليون تومان كاهش يافت تا اين خودرو 
با قيمت نهايي يك ميليارد و 390 ميليون تومان در بازار 
ديروز حاضر ش��ود. فونيكس تيگو 7 پرو، بردار كوچك تر 
تيگو ۸ پرومكس 10 ميليون تومان ارزان شد تا با عدد نهايي 
يك ميليارد و 700 ميليون تومان در بازار آزاد معامله شود.

   پيش بيني قيمت خودرو در ماه آينده
باتوجه به تعطيلي بازار خ��ودرو در روزهاي آينده، انتظار 
تغييرات قيمت خودرو در اين دو روز اش��تباه اس��ت. اما 
باتوجه به وضعيت ثبات نرخ ارز در بازار آزاد، تسهيل روند 
واردات و افزايش تيراژ خودرو نسبت به سال گذشته، طي 
هفته آتي نيز انتظارات كاهشي از بازار وجود دارد و احتمالًا 
شاهد افت بيشتر محصولات باشيم. سعيد موتمني، رييس 
اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودروي تهران در 
مصاحبه با مهر درباره دليل راكد بودن معاملات بازار خودرو 
گفته است: تقريباً از حدود سه ماه پيش ركود بازار شروع 

شده و همچنان ادامه دارد. در اين مدت نوسانات جزئي در 
قيمت ارز داشتيم كه اين نوسانات خود را در قيمت خودرو 
هم نشان داد و ۵ درصدي قيمت خودرو بالا رفت اما باز هم 
همزمان با ورود دلار به كانال 49 هزار تومان، قيمت خودرو 

نيز در بازار پايين آمد.
اين كارش��ناس خودرو درب��اره دليل انص��راف برندگان 
خودروهاي مونتاژي سامانه يكپارچه اينگونه گفته است: 
اكثر سرمايه گذاران در بازار خودرو كه در سامانه يكپارچه 
فروش خودرو به دليل فاصله قيمتي كارخانه و بازار خودروها 
ثبت نام كرده بودند وقتي مي بينند فاصله قيمت خودرو در 
كارخانه و بازار تنها يك تا دو درصد است و حتي در مواردي 
كمتر از قيمت كارخانه هم شده است، ديگر تمايلي به خريد 
از سامانه ندارند. از سويي ديگر مي ترسند كه قيمت در بازار 

كمتر هم شود.
او در ادامه گفته است: در حال حاضر خريدار و فروشنده 
بلاتكليف هستند و با شروع واردات نه تنها بازار خودرو 
رونق مي گيرد بلكه خريدار و فروش��نده هم تكليف 
خود را مي دانند. در صورتي كه اتفاق خاصي نيفتد و 
خودروهاي خارجي به صورت واقعي وارد بازار شوند و 
به نوعي عرضه خودرو افزايش يابد قطعاً قيمت ها در 

بازار روند نزولي را ادامه خواهند داد.

اخبارخبر

ويژه
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توسعه بريكس، چه تاثيري بر 
مناسبات اقتصاد جهاني دارد؟

بزودي 6 كشور جديد قرار است به گره بريكس افزوده 
ش��وند تا حضور خود را در صحنه اقتص��اد جهاني به 
نمايش بگذارند؛ روندي كه ممكن است اهداف اقتصادي 
و پايدار اقتصادهاي غربي را تحت تأثير خود قرار دهد. 
بزودي 6 كشور جديد قرار است به گره بريكس افزوده 
شوند تا حضور خود را در صحنه اقتصاد جهاني به نمايش 
بگذارند؛ روندي كه ممكن اس��ت اهداف اقتصادي و 
پاي��دار اقتصادهاي غربي را تحت تأثير خود قرار دهد. 
در ش��انزدهمين اجلاس بريكس به ميزباني آفريقاي 
جنوبي تصميم گرفته شد تا تركيبي شگفت انگيز از 
كشورهاي مختلف به گروه بريكس ملحق شوند تا اين 
ائتلاف اقتصادي، متشكل از برزيل، روسيه، هند، چين و 
آفريقاي جنوبي ازنظر مالي به ائتلافي قدرتمندتر تبديل 
شود. به اين ترتيب و با پيوستن كشورهاي عربستان، 
امارات، آرژانتين، مصر، ايران و اتيوپي، مجموع توليد 
ناخالص داخلي اعضاي گروه بريكس به 31 هزار ميليارد 
دلار خواهد رس��يد. ۵ عضو از اعضاي جديد بريكس 
توليدكننده نفت به ش��مار مي روند. ائتلاف بريكس 
كه در ابتدا هيچ هدف مش��خصي را دنبال نمي كرد، 
اكنون نه تنها به دنبال عضوگيري است، بلكه به گفته 
رييس اجلاس بريكس در آفريقاي جنوبي، بيش از 40 
كشور خواستار پيوستن به اين گروه هستند. به گفته 
اقتصاددانان، تحريم هاي اخير عليه روسيه و چين به 
عنوان يك كاتاليزور عمل كرده است؛ زيرا مسكو و پكن 
در تلاش اند تا حد امكان اتكاي خود از شركاي غربي را 
كاهش دهند. تأسيس بريكس در سال 2001 دردسر 
چنداني براي اقتصادهاي غربي ايجاد نكرد، زيرا اين ايده 
سال ها وجود داش��ته و توسعه خاصي در آن مشاهده 
نش��ده بود؛ اما اقدامات تدريجي اين ائتلاف، از جمله 
تأسيس يك بانك مشترك آغاز شده است. بااين همه 
تفاوت هاي عمده اي كه كش��ورهاي عضو اين ائتلاف 
در حوزه منافع سياس��ي، استانداردهاي توليد، ارزش 
ارز و ديگر حوزه ها دارند باعث شد تا نتوانند درصحنه 
اقتصاد جهاني به مهره اي كليدي تبديل شوند. بااين همه 
تغيي��رات ژئوپليتيك اخير تأثيرات زي��ادي بر روابط 

اقتصادي در جهان داشته است.

  تأثيرات توسعه بريكس
عضوگيري مداوم و توسعه اتلاف بريكس ممكن است 
به فرصتي براي دست يابي به صدايي قدرتمند در حوزه 
مديريت آب وهوا و كنترل س��امانه هاي مالي تبديل 
شود. اعضاي جديد اين گروه ممكن است عضويت در 
آن را راهي براي تنوع بخشيدن به فرصت هاي تجاري 
كمتر وابسته به شركاي غربي ببينند در شرايطي كه 
مشوق هايي مانند تجارت ترجيحي ميان اعضا و ساير 
مشوق ها براي افزايش تجارت و سرمايه گذاري هاي 
فرام��رزي هم براي آنها فراهم اس��ت. اعضاي كنوني 
بريكس حدود 42 درصد از جمعيت جهان و بيش از 
27 هزار ميليارد دلار توليد ناخالص داخلي انباشته شده 
را در اختيار دارند. با پيوس��تن اعضاي جديد، س��هم 
جمعيتي گروه به 46.۵ درصد از جمعيت جهان رسيده 
و بر اساس داده هاي سال گذشته صندوق بين المللي 
پول، سهم توليد ناخالص انباشته شده آنها به 30.۸ هزار 
ميليارد دلار از 100 هزار ميليارد دلار توليد ناخالص 
جهاني خواهد رس��يد. از سويي ديگر، توليد ناخالص 
داخلي براساس قدرت خريد يا PPP توازن نيروهاي 
اقتصادي را به شكلي متفاوت نشان مي دهد. در مجموع 
سهم بريكس توس��عه يافته از توليد ناخالص داخلي 
براس��اس توان خريد در جهان ب��ه 36 درصد خواهد 
رسيد كه از سهم گروه 7 بيشتر است. گروه جديد 4۵ 
درصد از توليد نفت جهان را در اختياردارند و س��هم 
بزرگي از منابع معدني مانند سنگ آهن، زغال سنگ 
و بوكس��يت دارند و در اين ميان نباي��د نقش آنها در 
كشاورزي جهاني را هم ناديده گرفت؛ ازاين رو است كه 
كشورهاي توسعه يافته، به ويژه كشورهاي گروه 7 براي 
هماهنگي درباره موضوعاتي مانند تغييرات اقليمي 
و مسائل محيط زيس��تي به اعضاي اين گروه متكي 
هستند و به اين ترتيب ديگر قادر نخواهند بود نيازهاي 
اقتصادي اعضاي بريكس را ناديده بگيرند، كاري كه 
تا پيش ازاين به تكرار توسط كشورهاي عضو گروه 7 
انجام مي شد. بر همين اساس، كارشناسان اميدوارند 
درحالي كه فناوري، سرمايه گذاري و تجارت مهم ترين 
موضوعات مورد مذاكره مي��ان اقتصادهاي گروه 7 و 
اعضاي گروه بريكس خواهد بود، اما يكي از موضوعات 
محوري هم مي تواند پر كردن شكاف منافع كشورهاي 
بريكس در حوزه محيط زيست و ايجاد اولويت بندي در 
زمينه توسعه پايدار باشد. اين طور گفته مي شود كه 
در كشورهاي درحال توسعه، محيط زيست به اندازه 
كشورهاي توسعه يافته در اولويت قرار ندارد. حتي در 
شرايطي كه كشورهايي مانند عربستان و امارات توسعه 
پاي��دار را به عنوان يك اولويت مهم معرفي مي كنند؛ 
اما تطبيق يافتن با اين اه��داف به زمان نياز دارند، اما 
وضعيت اقليم و محيط زيس��ت جهاني نيازمند اقدام 

فوري است.

  ارز مشترك بريكس
تا چه حد قابل اجرا است

كارشناسان بر س��ر اينكه آيا اعضاي گروه بريكس 
قصد ايج��اد ارزي جدي��د براي خارج ك��ردن دلار 
از بازاره��اي جهاني را دارند ي��ا نه، چندان مطمئن 
نيستند. ايجاد واحد پولي يورو، در ميان كشورهايي 
كه ازنظ��ر جغرافيايي تفاوت و تن��وع كمتري باهم 
داش��تند، چندين دهه به طول انجاميد. بااين همه 
بسياري باور دارند افزايش تجارت هاي دوجانبه در 
مي��ان اعضاي اين گروه و يافت��ن راهكارهايي براي 
تسويه حساب با اس��تفاده از ارزهاي دوجانبه بسيار 
محتمل اس��ت. در حال حاضر تنها روس��يه و چين 
اقدام به اين كاركرده اند اما بانك هاي مركزي اين دو 
كشور هم براي راه اندازي چنين سيستم چندين سال 
تلاش كردند. ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه 
به تازگي اعلام كرده است كه ۸0 درصد تجارت ميان 

اين كشور و چين با روبل يا يوان انجام مي شود.

افزايش ۱۰ هزار توماني 
قيمت شكر

رييس اتحاديه دارندگان قنادي با بيان اينكه شكر را 
به نرخ آزاد تهيه مي كنيم، گفت: قيمت شكر طي 1۵ 
روز با افزايش مواجه شده و به 34 هزار تومان رسيد.

علي بهره مند، رييس اتحادي��ه دارندگان قنادي، 
شيريني فروشي و كافه قنادي تهران در گفت وگو 
با خبرنگار مهر در مورد وضعيت بازار ش��كر، اظهار 
داشت: شكر را به نرخ آزاد تهيه مي كنيم و بر همين 
اساس نيز قيمت شكر حدود 10 هزار تومان افزايش 
يافته و از نرخ 24 هزار تومان به 34 تا 3۵ هزار تومان 
رسيده است. وي افزود: قيمت شكر طي 1۵ روز با 
افزايش مواجه و به 34 هزار تومان رسيد و نكته اينكه 
با سختي شكر مي خريم و در تهيه اين كالا مشكلات 
زيادي داريم. بهره مند تصري��ح كرد: توجه كنيد 
كه اگر كمبود كالايي در بازار نباشد، قيمت ها بالا 
نمي رود. وي در مورد روغن هم گفت: در تهيه روغن 
و ساير كالاها مشكلي نداريم و در حال حاضر مشكل 
اصلي در تهيه شكر است. رييس اتحاديه دارندگان 
قنادي، شيريني فروش��ي و كافه قنادي تهران در 
خصوص ميزان فروش اين صنف گفت: با توجه به 
ايام محرم و گرماي هوا، مي��زان فروش افت كرده 
است و علاوه بر آن امسال به دليل افزايش قيمت ها 
و كاهش قدرت خريد مردم ميزان فروش ما نسبت 

به سال گذشته بيشتر كاهش يافت.

پروژه انتقال آب از درياي عمان 
به اصفهان را پيگيري خواهم كرد

وزير صمت گفت: پروژه انتقال آب اصفهان از درياي 
عمان را تا زمان بهره برداري كامل پيگيري خواهم 
كرد. به گزارش خبرگزاري مهر، عباس علي آبادي 
پس از بازديد از پروژه انتق��ال آب درياي عمان به 
اصفهان اظهار داشت: اين پروژه بزرگ براي تأمين 
آب صنعت برنامه ريزي ش��ده است تا برداشت آب 
صنايع از زاينده رود به صفر برس��د. وي با اش��اره 
به اهميت اين پروژه اف��زود: همه ظرفيت ها براي 
بهره ب��رداري از پروژه انتق��ال آب درياي عمان به 
اصفهان بسيج شده است و در روند اجراي اين پروژه 
آب از جنوب به فلات مركزي منتقل خواهد ش��د. 
وزير صمت با بيان اينكه شركت هاي سرمايه گذار 
در اين پروژه از جمله ف��ولاد مباركه و ذوب آهن و 
ساير س��هامداران همكاري خوبي داشتند، تاكيد 
كرد: بر اساس برنامه ريزي صورت گرفته اين پروژه 
تا نيمه اول سال آينده به بهره برداري خواهد رسيد. 
وي با اشاره به اينكه تاكنون 200 كيلومتر از مسير 
اين پروژه لوله گذاري شده است و در مبدأ و مقصد 
مخازن ب��زرگ در حال احداث اس��ت، گفت: تنها 
300 كيلومتر از لوله گذاري فاز اول خط انتقال آب 
درياي عمان به استان اصفهان باقي مانده است. علي 
آبادي بيان كرد: همين جا قول مي دهم پيگير اجراي 
پروژه انتقال آب از درياي عمان به اصفهان تا زمان 

بهره برداري كامل با همه توان خود خواهيم بود.

بهره برداري از طرح هاي جديد 
در استان بوشهر

س�عيده ناصري| همزمان با هفته دولت طرح هاي 
افزايش ظرفيت پست هاي تامين و انتقال برق شهرستان 
تنگستان بوشهر، طرح افزايش ظرفيت پست 132/20 
كيلوولت اهرم وكليد خانه 20 كيلوولت اين شهرستان 
در استان بوشهر و طرح راه اندازي تجهيزات مخابراتي 
واسكادا ايس��تگاه هاي اهرم، تنگ ارم و توسعه كنگان 
در اين استان به بهره برداري رس��يد.به گزارش روابط 
عمومي ش��ركت برق منطقه اي فارس و بوش��هر، اين 
مراسم با حضور مهندس ش��جاعي پور مدير امور برق 
بوشهر، مهندس رنجبر مجري پست هاي فوق توزيع 
ش��ركت برق منطقه اي فارس و مهندس تنگستاني 
معاون عمراني فرمانداري تنگستان و جمعي از مسوولان 
محلي ترتيب يافت. رنجبر مجري پست هاي فوق توزيع 
در اين مراسم با گراميداشت هفته دولت و پاسداشت نام 
شهيدان رجايي و باهنر ابراز داشت: طرح افزايش ظرفيت 
ترانسفورماتورهاي اين ايستگاه و توسعه كليدخانه 20 
كيلوولت با 3 فيدر خروجي انجام شده است. براي اجراي 
اين طرح ها 4۵0 ميليارد ريال هزينه شده است. اين مقام 
مسوول اضافه كرد: تهيه، نصب وراه اندازي كليه تجهيزات 
مخابراتي واسكادا نيز در حاشيه اجراي بهره برداري از 
طرح هاي افزايش ظرفيت پست هاي تامين و انتقال برق 
شهرستان تنگستان بوشهر انجام شده است. اجراي اين 
طرح هم حدود ۵0 ميليارد ريال هزينه داش��ته است.  
معاون فرماندار تنگس��تان هم در حاشيه اين مراسم با 
تقدير از خدمات شركت برق منطقه اي از افتتاح و آغاز 
س��اخت طرح هاي عمراني و اقتصادي اين شهرستان 
با 2 هزار و 971 ميليارد تومان اعتبار و سرمايه گذاري 
در هفته دولت خبر داد.  تنگس��تاني، با اشاره به افتتاح 
و اجرايي طرح هاي هفته دولت در تنگس��تان، اظهار 
داش��ت: 44 درصد به لح��اظ تع��داد و 300 درصد به 
لحاظ ميزان اعتبار پروژه هاي هفته دولت در تنگستان 
افزايش يافته است. وي هفته دولت را فرصت مناسب 
براي تبيين و تجلي دستاوردهاي دولت در عرصه هاي 
گوناگون دانست و بيان كرد: در هفته دولت سال جاري 
تعداد 144 پروژه با اعتبار 2 هزار و 791 ميليارد تومان 
در تنگستان افتتاح يا عمليات اجرايي آن آغاز مي شود. 
معاون فرماندار تنگستان با بيان اينكه 1۵ پروژه هفته 
دولت در حوزه اقتصادي و 129 پروژه عمراني اس��ت 
گف��ت: پروژه ها فراگي��ري لازم در حوزه هاي متفاوت 
برق، آب، گاز، بهداش��ت، ورزش، فرهنگي، نوس��ازي، 
كش��اورزي، مخابرات، جاده و راه، عمران روس��تايي و 
شهري، گردش��گري و اقتصادي دارد و باعث توسعه و 

رضايت بيشتر مردم شهرستان شده است.

سيگنالي كه وارداتي ها به بازار خودرو دادند

قيمت خودرو در مسير نزولي

تحول ديجيتال بخش صنعت از نگاه يونيدو و درس هايي براي ايران

بررسي فرار مالياتي واردكنندگان آيفون و موبايل بالاي ۶۰۰ دلار

جه��ان در بحبوح��ه انقلاب 
صنعتي )4IR( قرار گرفته است 
و فناوري هاي ديجيتال جوامع، 
اقتصادها و محيط زيست جهان 
را متحول س��اخته اند وعلاوه 
بر آن ب��ا ق��درت فزاينده خود 
فرصتي براي تسريع پيشرفت 
به سوي دس��تيابي به اهداف 
توسعه پايدارايجاد نموده اند و بسياري از دولت ها در سطح 
جهان به س��رعت در حال افزايش پذيرش و اس��تفاده از 
فناوري ديجيتال هستند و فرصتهايي را براي ارايه خدمات 
پاسخگوتر و موثرتر به شهروندان ايجاد نموده اند. بديهي 
است كه اتصال و ارتباطات فزاينده اشياء، ماشين ها، افراد 
و محيط، موجب شده است تا ماهيت جديد اين تحولات 
نوآوري و تكنولوژيكي، برنام��ه ريزي و پيش بيني آينده 
را دش��وار كند اما واضح است آنچه كه تحولات ديجيتال 
به ارمغان مي آورند پيامده��اي عمدهاي براي صنعت و 
توسعه پايدار دارد. در واقع اين اتكاي جهاني به فناوري هاي 
ديجيتال در هم��ه جنبه هاي زندگي روزم��ره )از جمله 
آموزش از راه دور، خدمات حوزه سلامت و بهداشت، تجارت 
الكترونيك و صنعت( رس��وخ كرده است و نياز به ترويج و 
توسعه فناوري هاي ديجيتال براي پر كردن شكاف فناوري 
موج��ود و كمك به ارتقاي وضعيت اجتماعي و اقتصادي 
جوامع را بيش��تر كرده اس��ت.در يك نگاه كلان، »تحول 
ديجيتال« اصطلاحي گسترده تر از ديجيتالي شدن است و 
شامل ادغام و يكپارچگي همه جانبه فناوري هاي ديجيتال 
در تمام حوزه هاي كسب و كارها است كه اساساً مي تواند 
نحوه عملكرد كس��ب و كارها و ارايه ارزش به مشتريان يا 
ذي نفعان را در يك صنعت تغيير دهد.مطالعات حاكي از آن 
است كه سه عامل اصلي محرك تحول ديجيتال هستند 
كه عبارتند از: احساس نياز و ضرورت، تحولات خاص حوزه 
فناوري و افزايش س��طح انتظارات اجتماعي، اقتصادي و 

صنعتي از ديجيتال شدن.  بنا بر آنچه بيان شد، با توجه به 
اهميت تحول ديجيتال به ويژه در بخش صنعت، سازمان 
توسعه صنعتي ملل متحد )UNIDO( نيز در سال هاي 
اخير توجه ويژهاي به ترويج مقوله »صنعت 4.0 « و بررسي 
تاثير آن بر توسعه صنعتي كشورهاي در حال توسعه داشته 
است. در واقع رويكرد اين سازمان به انقلاب صنعتي چهارم 
يك رويكرد چندسطحي و با تمركز بر ذي نفعان متعدد است 
كه با مشاركت در اشتراك گذاري دانش و ظرفيت سازي 
براي تحول ديجيتال صنعت صورت مي گيرد. از نظر سازمان 
توسعه صنعتي ملل متحد )UNIDO(، در تحول ديجيتال 
بايد همكاريهاي فناورانه، تحول در خط مش��ي گذاري و 
فعاليت هاي پذيرفته شده صنعتي و همچنين مشاركت هاي 
استراتژيك با ذينفعان كليدي يا جديد )مشتمل بر بخش 
خصوصي و مراكز پژوهشي و دانشگاهي( به شكل همه جانبه 
صورت گيرد. به اين ترتيب، در زمينه صنعت 4.0، رويكرد 
سازمان توسعه صنعتي ملل متحد )UNIDO( متمركز 
بر هدايت تخصصي بخش هاي مختلف صنعت و تحول 
ديجيتال در تمام س��طوح صنعت مشتمل بر سه سطح 
كلان، بخش��ي و خرد مي باشد. قابل تذكر است كه اركان 
توانمندساز كشورها در تحول بخش هاي صنعتي مطرح 
شده براس��اس نظر )UNIDO( مشتمل بر شش حوزه 
است كه مشتمل اس��ت بر: 1- ارتقاي دانش و مهارت ها 
)تحول صنعت به سوي بخش هاي دانشي كه خلق ارزش 
افزوده بالاتري دارند و اين بخش ها به مهارت هاي شغلي 
پيچيده تري براي ارتقاي بهره وري و رشد اقتصادي نياز 
دارند(، 2-زنجيره ارزش و ارتباطات صنعتي )پيوندهاي 
پايدار بين شركت ها و سازمان هاي پشتيبان در هر مرحله 
از زنجيره ارزش، تعيين كننده  كلي��دي انعطاف پذيري 
صنايع و ظرفيت آنها براي ايجاد مقياس اقتصادي و تنوع 
اس��ت(، 3-محيط كس��ب و كار پذيرنده )ايجاد و حفظ 
فضاي كسب و كاري كه توسعه صنعتي فراگير و پايدار را 
در محيطي فناورانه و رقابتي تحريك مي كند(، 4-افزايش 

سرمايه گذاري در زيرساخت هاي صنعتي )كشورهايي كه 
به دنبال ارتقاي صنعتي خود و تقويت تغييرات تكنولوژيكي 
هستند بايد ابزارها و سياست هاي مناسب براي اطمينان از 
سرمايه گذاري كافي در زيرساخت هاي ديجيتال بخش 
صنعت را فراهم نمايند(، ۵-نوآوري و فناوري )اثربخشي 
كارب��رد فناوري ه��اي انقلاب صنعتي چهارم و توس��عه 
نوآوري هاي موثر بر رش��د اقتصادي(، 6-توس��عه سطح 
كيفيت و اس��تانداردهاي صنعتي )توسعه كيفي مبتني 
بر تقاضا و ايجاد استانداردها در راستاي ارزش آفريني در 
زنجيره ارزش جهاني(  لذا براساس ديدگاه سازمان توسعه 
صنعتي ملل متحد )UNIDO( در گذار به تحول ديجيتال 
صنعتي )در عصر انقلاب صنعت��ي 4.0( رويكرد جامع به 
تحول ديجيتال صنعتي شامل تحول از طريق چهار ستون 
اصلي تمايز يافته است كه به ترتيب اولويت ورود در مسير 
تحول ديجيتال صنعتي عبارتند از: 1-توس��عه سرمايه 
انساني )شامل توس��عه مهارت نيروي انساني در تجزيه و 
تحليل داده ها، پردازش اطلاعات و مهارت هاي حوزه ارتقاي 
امنيت سايبري(، 2-توسعه محيط نوآوري )ابزارهاي نوآورانه 
كه كس��ب و كارها را قادر مي سازد محصولات، فرآيندها و 
مدل هاي تجاري جديد طراحي كنند(، 3- ش��كل گيري 
خوشه هاي صنعتي جديد )هم افزايي بين اقدامات هماهنگ 
شده بخش هاي مختلف صنعتي( و 4-پذيرش فناوري ها 
)كاربرد فرآينده��اي ديجيتال رقابتي ت��ر و بهره ورتر در 
ش��ركت هاي مختلف اعم از كس��ب وكاره��اي بزرگ و 
كسب و كارهاي كوچك و متوس��ط( .. بايد در نظر داشت 
ستون هاي مطرح ش��ده در شكل فوق مبناي مداخلات و 
 )UNIDO( كمك هاي سازمان توسعه صنعتي ملل متحد
به كشورهاي در حال توس��عه نيز هستند، به طوري كه از 
آگاه سازي تا كمك به راه اندازي، توسعه و تقويت بنگاه هاي 
كوچك و متوسط با ملاحظات ديجيتال شدن را در بر دارد 
و همچنين پيامدهاي آن ارتقاي بهره وري صنعت، افزايش 
اشتغال صنعت و يكپارچه سازي تجاري بازارها مي باشد كه 

در بلندمدت به تحقق اهداف تحول ديجيتال خواهد انجاميد. 
براساس يافته هاي مستخرج از رويكرد جامع سازمان توسعه 
صنعتي ملل متحد )UNIDO( در گذار به تحول ديجيتال 
صنعتي، در ادامه درس هايي براي ايران در 2 محور بنيادين 

احصا و ارايه شده است: 
1( گذار به تحول ديجيتال صنعتي از مسير تحول كسب 
وكارهاي سنتي. اهتمام سياست گذاري صنعتي ايران بايد 
بر گذار به سوي صنعت ديجيتال متمركز گردد كه اين مهم 
بدون تحول آفريني گسترده در سطح كسب و كارهاي كشور 
)مشتمل بر حمايت و تشويق به ديجيتالي شدن فرآيندها 
و توسعه محصولات نوآورانه در واحدهاي بزرگ مقياس و 

يا SME هاي صنعت( ممكن نخواهد شد.
2( تعهد به تامي��ن اركان توانمندس��از تحول ديجيتال 
صنعتي. سياست گذاري در راستاي بهره برداري مقتضي 
از ظرفيت ه��اي داخلي به ويژه امكانات و پتانس��يل هاي 
ديجيتال كشور در راس��تاي توسعه صنعتي ديجيتال از 
اقدامات ضروري كنوني كشور است و بايد برنامه ريزي لازم 
به منظور پيش بيني محمل لازم براي سرمايه گذاري در 

راستاي اركان توانمندساز زير صورت گيرد: 
 الف( تامين مهارت هاي ديجيتال و نيروي انساني ماهر؛ 
ب( شكل گيري ارتباطات فناورانه زنجيره ارزش صنعتي 
و خوشه هاي نوين در بستر تحولات ديجيتال؛ ج( توسعه 
زيرساخت هاي ديجيتال صنعتي نظير دسترسي مستمر 
به اينترنت پرس��رعت )۵G(، كم هزينه، اينترنت اشيا و 
دستگاه ها و ابزارهاي توليد و عرضه هوشمند؛ د( كاهش 
شكاف محيط فناوري صنعت كشور با پيشگامان جهاني 
در حلقه هاي پيش از توليد، حي��ن توليد و پس از توليد؛ 
ه�( تدوين استانداردهاي لازم در راستاي ارتقاي كيفيت 
فرآيندهاي ديجيتال و هوشمندس��ازي شده صنعتي و 
تحول محصولات ديجيتال مبتني بر اس��تيفاي حقوق 

مصرف كنندگان.
استاديار موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني

وزير اقتصاد خواستار بررسي فوري سازمان امور مالياتي در 
خصوص احتمال فرار مالياتي واردكنندگان آيفون و موبايل 
بالاي 600 دلار در سال 1401 شد. سيد احسان خاندوزي 
وزير امور اقتصاد و دارايي در گفت وگو با تسنيم، در پاسخ به 
سوالي در خصوص واردات 700 ميليون دلاري آيفون هاي 
امريكايي رف��رش و ري پك از طريق روي��ه واردات در برابر 
صادرات خود و فروش آن به قيمت نرخ ب��ازار آزاد در حالي 
كه سازمان امور مالياتي، ماليات اين دسته از گرانفروشان را 
براساس نرخ اسكناس سامانه سنا محاسبه مي كند، گفت: از 
رييس س��ازمان امور مالياتي مي خواهم اين مساله را ظرف 

يك هفته آينده بررس��ي و نتيجه را اعلام كند. وي افزود: با 
توجه به مصوبات چند سال اخير نرخ سنا مورد توجه نبوده و 
نرخ هايي نظير ETS در حوزه تجارت خارجي مورد توجه قرار 
گرفته است، با وجود اين )و با در نظر گرفتن تأكيد سازمان 
حمايت از مصرف كنندگان بر ملاك بودن نرخ سامانه سنا 
در رويه واردات در برابر صادرات خود( مس��اله را از سازمان 
امور مالياتي پيگيري خواهيم كرد.بر اين اساس وزير اقتصاد 
خواستار بررسي فوري س��ازمان امور مالياتي در خصوص 
احتمال فرار مالياتي واردكنن��دگان آيفون و موبايل بالاي 
600دلار در سال 1401 شد. ماجراي فساد و عدم شفافيت 

جدي در واردات تلفن همراه از طريق واردات در برابر صادرات 
خود/ چگونه صادركننده آبگرمكن واردكننده گوشي بالاي 
600 دلار مي ش��ود؟ گفتني اس��ت، طي چند روز گذشته 
شكراللهي مديركل دفتر تخصصي تلفن همراه وزارت صمت 
نيز در خصوص رويه واردات در برابر صادرات خود و واردات 
برخي تلفن هاي همراه ب��الاي 600 دلار از طريق اين رويه 
وارداتي گفته اس��ت: از خرداد ماه سال قبل قرار شد جهت 
واردات موبايل بالاي 600 دلار از ارز صادرات خود استفاده 
شود كه از ابتدا با اين مدل مخالف بودم. وي اظهار كرده بود: 
تلفن همراه يك حوزه تخصصي است و نبايد يك واحد لوازم 

خانگي توليدكننده آبگرمكن گوشي بالاي 600 دلار وارد 
كش��ور كند، ضمن اينكه بايد شاخص هاي سختگيرانه تر 
براي ساماندهي بازار تلفن همراه در دستور كار قرار گيرد كه 
اين مسير از طريق رتبه بندي تخصصي پيگيري خواهد شد. 
لازم به ذكر است كه به گفته دبير انجمن واردكنندگان تلفن 
همراه در بحث گوش��ي هاي بالاي 600 دلار رويه واردات از 
محل صادرات خود بسيار فسادزا بوده و بازرگانان را مجبور 
به استفاده از كارت هاي بازرگاني اجاره اي كرده است. عبقري 
تأكيد كرده بود كه اين رويه بايد حذف شود و همه تلفن هاي 

همراه به يك رويه يكسان وارد كشور شوند.

فائزه هدايت نظري

يادداشت
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خبرروز

استرداد متهم ۶۰۰ ميلياردي به كشور
جانشين ریيس پليس بين الملل فراجا از استرداد فردي متهم به ۶۰۰ ميليارد ریال كلاهبرداري خبر داد. سردار رضا موذن اظهار داشت: 
در پي اعلام مراجع قضایي فردي به اتهام كلاهبرداري به مبلغ ۶۰۰ ميليارد ریال از طریق جلب اعتماد تعداد زیادي از هموطنان با عنوان 
۲ شركت مهاجرتي، تحت پيگرد قرار گرفت. او افزود: متهم پس از كلاهبرداري به یكي از كشورهاي منطقه متواري كه با بررسي هاي به 
عمل آمده و استفاده از ظرفيت سازمان اینترپل، متهم بلافاصله در یكي از كشورهاي منطقه ردیابي، شناسایي و حكم جلب بين المللي یا 
همان اعلان قرمز عليه وي صادر و موضوع تحت تعقيب بين المللي متهم به اینترپل كشور محل اختفا نيز ارسال شد. سردار موذن تصریح 
كرد: با هدایت اطلاعاتي عملياتي پليس بين الملل فراجا متهم پس از كمتر از ۷ ماه از ارتكاب كلاهبرداري در كشور محل اختفا دستگير شد.

رويداد

مع��اون محيط زیس��ت دریایي و تالاب هاي س��ازمان 
حفاظت محيط زیس��ت با تاكيد بر ل��زوم جلوگيري از 
برداشت هاي غيرمجاز در طول مسير رهاسازي حقابه 
تالاب گاوخوني توس��ط وزارتخانه هاي ني��رو و جهاد 
كش��اورزي گفت: نجات زاینده رود و گاوخوني هيچ راه 
دیگري جز اصلاح الگوي كشت و صرفه جویي در مدیریت 
مصرف آب كشاورزي در حوضه آبریز این رودخانه ندارد، 
البته در این منطقه، صنایع آب بر زیادي نيز وجود دارند، 
ولي مشكل اصلي مربوط به توسعه نامتوازن كشاورزي 
و هدررفت آب در این بخش اس��ت. مجتبي ذوالجودي 
درباره آخری��ن وضعيت اجراي برنامه ه��اي لازم براي 
احياي رودخان��ه زاینده رود و ت��الاب گاوخوني به ایلنا 
گفت: متاسفانه در سال آبي جاري )مهر ۱۴۰۱ تا شهریور 
۱۴۰۲( بخش اندكي از حقابه محيط زیستي تعيين شده 
براي رودخانه زاینده رود و تالاب گاوخوني رهاسازي شده و 
بخشي از همين حقابه اندك رهاشده نيز در طول مسير به 
صورت غيرمجاز برداشت شده است. بارها تاكيد كرده ایم 
كه از نظر سازمان محيط زیست، حقابه تالاب گاوخوني، 
مقدار آبي نيست كه به عنوان حقابه رهاسازي شده از سد 
اعلام مي ش��ود، بلكه مقداري است كه به صورت واقعي 

وارد تالاب مي شود. 

   توسعه نامتوازن كشاورزي
مع��اون محيط زیس��ت دریایي و تالاب هاي س��ازمان 
حفاظت محيط زیس��ت ادامه داد: مهم ترین مشكل در 
حوضه آبریز زاینده رود، توس��عه نامتوازن كشاورزي از 
دهه هاي گذشته است و این مساله در كنار برداشت هاي 
غيرمجاز از رودخانه باعث شده است كه در طول سال هاي 
متمادي، حقابه زاینده رود و گاوخوني بسيار كمتر از نياز 
محيط زیستي آنها تامين شود. این در حالي است كه در 
طول مسير رهاس��ازي حقابه نيز شاهد آن هستيم كه 
برخي كشاورزان، بخشي از حقابه تالاب را با استفاده از 
پمپ به صورت غيرقانوني برداشت مي كنند و حتما باید 
وزارتخانه هاي نيرو و جهاد كشاورزي، اقدامات لازم براي 

جلوگيري از این برداشت هاي غيرمجاز را انجام دهند.  او 
افزود: وزارت نيرو براساس قانون حفاظت، احيا و مدیریت 
تالاب هاي كشور، موظف است كه حقابه تمام تالاب ها 
را براساس ارقام تعيين ش��ده توسط سازمان حفاظت 
محيط زیست تخصيص دهد و اگر هم در یك سال آبي 
ميزان بارندگي ها كمتر از نُرمال باشد، مقدار تخصيص 
حقابه تالاب ها باید به نس��بت ميزان كاهش بارش در 
حوضه آبریز مربوطه كمتر شود. ولي در سال هاي گذشته 
در برخي حوضه ها از جمله حوضه آبریز زاینده رود شاهد 
آن بوده ایم كه حقابه گاوخوني با درصد كمتري نسبت به 
ميزان كاهش بارندگي ها تخصيص یافته و این در حالي 
است كه طبق قانون، حقابه هاي محيط زیستي بعد از آب 

شرب در اولویت دوم قرار دارد. 

   برداشت هاي غيرمجاز
و سهم اندكي از حقابه گاوخوني 

ذوالجودي با بي��ان اینكه جلوگيري از برداش��ت هاي 
غيرمجاز در طول مسير رودخانه زاینده رود نه در شرح 
وظایف سازمان حفاظت محيط زیس��ت است و نه این 
سازمان نيروي انس��اني كافي براي انجام این اقدام را در 
اختيار دارد، خاطرنش��ان كرد: مدیریت برداشت هاي 
مجاز و غيرمجاز از رودخانه ها برعهده وزارتخانه هاي نيرو 
و جهاد كشاورزي است و اگر هم این وزارتخانه ها عِده و 
عُده كافي نداشته باشند یا نتوانند با افرادي كه به صورت 
غيرقانوني آب رودخانه را برمي دارند، برخورد كنند، نياز 
به حمایت قوه قضایيه و دستگاه انتظامي كشور در این 
زمينه وجود دارد؛ چراكه در سال هاي گذشته شاهد آن 
بوده ایم كه به دليل برداشت هاي غيرمجاز، سهم اندكي 
از حقابه رهاسازي شده به تالاب گاوخوني مي رسد. معاون 
محيط زیس��ت دریایي و تالاب هاي س��ازمان حفاظت 
محيط زیس��ت ادامه داد: نجات زاینده رود و گاوخوني 
هيچ راه دیگري جز اصلاح الگوي كشت و صرفه جویي 
در مدیریت مصرف آب كش��اورزي در حوضه آبریز این 
رودخانه ندارد، البته در این منطقه، صنایع آب بر زیادي 

نيز وجود دارند، ولي مش��كل اصلي مربوط به توس��عه 
نامتوازن كش��اورزي و هدررفت آب در این بخش است. 
در حال حاضر در حوضه آبریز زاینده رود، هم محصولات 
آب بري نظير برنج، یونجه، هندوانه و سيب كاشته مي شود 
و هم آبياري این محصولات به ش��يوه هاي س��نتي و با 
هدررفت بالاي آب صورت مي گيرد و حتما لازم اس��ت 
كه در این حوضه آبریز كه در سال هاي گذشته به شدت 
درگير خشكسالي بوده، شيوه هاي نوین آبياري با اجراي 

سياست هاي تشویقي ترویج شود. 

   پيش بيني وقوع بارندگي هاي مناسب
در حوضه آبريز زاينده رود 

این مقام مسوول در سازمان حفاظت محيط زیست تاكيد 
كرد: قطعا عموم مردم به خصوص كش��اورزان حوضه 
آبریز زاینده رود نقش مهمي در نجات این رودخانه دارند، 
البته دولت نيز باید براي تعریف كشت ها یا معيشت هاي 
جایگزین براي كش��اورزان، برنامه هاي حمایتي لازم را 
اجرا كند و تسهيلات و زیرساخت هاي لازم را براي ترویج 
شيوه هاي مدرن آبياري فراهم كند. در حال حاضر ۹۹ 
درصد تالاب گاوخوني خشك ش��ده است و این تالاب 
در معرض تبدیل ش��دن به كانون گرد و غبار قرار دارد، 
اگر این اتفاق بيفتد، حتما زندگي و معيشت مردم استان 
اصفهان و استان هاي همجوار به خطر مي افتد و حتما باید 
با همكاري تمام دستگاه هاي دولتي و البته با یاري خود 
مردم، جلوي این اتفاق گرفته ش��ود.  او در پایان تصریح 
كرد: خوشبختانه پيش بيني ها نشان مي دهد كه از اواسط 
پایيز امسال شاهد بارندگي هاي مناسبي در بيشتر نقاط 
كشور از جمله حوضه آبریز زاینده رود باشيم و اميدواریم 
با مدیریت منابع آبي حاصل از این بارندگي ها توسط وزارت 
نيرو، تا حد امكان از این بارش ها براي احياي تالاب هاي 
مختلف از جمله گاوخوني اس��تفاده كنيم. باید توجه 
داشته باشيم كه كشاورزي پایدار زماني انجام مي شود كه 
تالاب ها در وضعيت مناسبي قرار داشته باشند و در آستانه 

تبدیل شدن به كانون ریزگردها نباشند.

نجات زاينده رود و گاوخوني راهي جز »اصلاح الگوي كشت« ندارد

شركت داروگر با نزديك به يك قرن سابقه در حال تعطيلي است

چراغ توليد كم سوتر از قبل
گليماندگار|

 وقتي شركت ها و كارخانه هاي با نزدیك 
به یك قرن س��ابقه به دليل مش��كلات 
مالي، نبود مواد اوليه و... خط توليدشان متوقف مي شود 
وقتي چراغ توليد در كش��ور هر روز كم س��و تر از روز 
قبل هاله اي ناپيدا از نور را منعكس مي كند نمي توان 
گفت كه همه آن چيزي كه مسوولان مدعي هستند 
مخدوش نيس��ت. نمي توان به اعلام بانك مركزی و 
س��ازمان برنامه در مورد خروج اقتصاد ایران از ركود 

دل خوش كرد. 
غلامرضا داروگر وقتي در سال ۱۳۰۷ هجري شمسي 
ش��ركت داروگر را بنيان مي گذاش��ت هيچ وقت فكر 
نمي ك��رد روزي خط تولي��د این كارخان��ه به دليل 
بي تدبيري و عدم توجه مس��وولان دولتي از حركت 
باز ایستد. از آن سال تا سال ۱۳۷۴ كه نزدیك به یك 
هزار و ۸۰۰ پرسنل در این شركت فعاليت مي كردند 
داروگر هميشه رونق داشت. اما حالا از آن همه جلال و 
جبروت این شركت تنها ۳۸ كارگر باقي مانده اند كه نه 
حقوق درستي دریافت مي كنند و نه شرایط معيشتي 
مناس��بي دارند. این در حالي است كه آخرین ليست 
تعدیلي هاي این شركت نيز همين چند هفته پيش 
رقم خورد و ۵۰ كارگر دیگر از كار بيكار شدند و البته 
براي دریافت معوقات و گرفتن حقوق بيكاري به اداره 
كار شكایت كرده اند اما كارفرما از آنها خواسته شكایت 
خود را پس بگيرند تا بتوانند دوباره به سر كار بازگردند. 
این در حالي است كه همين ۳۸ كارگر باقي مانده هم 
از شرایط دریافت حقوق خود رضایت چنداني ندارند 
و هر روز با بيم و اميد بر سركار حاضر مي شوند و نگران 
از دس��ت رفتن همين شغل در آس��تانه نابودي شان 
هستند. مساله اینجاست كه چه عواملي باعث شده تا 
شركت ها و كارخانه هایي مانند داروگر، ارج و... با این 
همه سال سابقه فعاليت به چنين وضعيت بغرنجي 
گرفتار شوند. سياست هاي غلط در راستاي گسترش 
صنعت یا بي توجهي به صنایع قدیمي هر چه هست 
چنين اتفاقاتي نه تنها ش��وكي به ح��وزه توليد وارد 
مي كند كه باعث بيكاري تعداد قابل توجهي از كارگران 
مي شود. این در حالي است كه ادعاي ایجاد دو ميليون 
شغل طي دو سال گذش��ته همين چند روز پيش از 

طرف یكي از معاونان ریيس دولت عنوان شد. ادعایي 
كه البته باعث شد تا بسياري از كارشناسان حوزه كار 

به آن خرده بگيرند و آمار را مخدوش بدانند. 

   اقتصاد نيمه تعطيل
و بي توجهي هاي دولت

علي ميثاقي، كارشناس بازار كار و سرمایه در این باره 
به »تعادل« مي گوید: متاسفانه داروگر آخرین شركتي 
از این دست نيست كه قرباني اقتصاد نيمه تعطيل و 
بي توجهي هاي دولت به صنعت مي شود همانطور كه 
كارخانه ارج و آزمایش با آن همه قدمت سرنوش��تي 
تلخ را تجربه كردند حالا نوبت به داروگر رسيده است و 
در این سياهه باید به شركت هایي مانند روغن جهان 
و... هم اشاره كرد كه وضعيت چندان مناسبي ندارند 
و خط توليد آنها هر روز بي رونق تر از روز قبل مي شود. 
او مي افزاید: واقعيت این اس��ت كه حال و روز صنعت 
توليدي در كش��ور ما اصلا خوب نيس��ت. متاسفانه 
مس��وولان س��عي دارند با ارایه آمارهای��ي كه هيچ 
مستنداتي ندارد دست به تحریف حقيقت بزنند اما 
واقعيت بالاخره یك جایي خودش را نشان مي دهد. 
ش��ركت داروگر مدت هاست كه با مش��كلات ریز و 
درشت دست و پنجه نرم مي كند. چه اتفاقي رخ داده 
كه شركتي با داش��تن نزدیك به ۲ هزار پرسنل الان 
تعداد پرسنل آن به زیر ۴۰ نفر رسيده است. چه كسي 
پاسخگوي كارگراني است كه شغل خود را اینگونه از 
دست مي دهند و به جاي اینكه زیر سایه دولت حاشيه 
امنيت داشته باشند بيشتر از پيش امنيت شغلي خود 

را از دست مي دهند. 

   سياهه قربانيان بي تدبيري بلند است
این كارشناس بازار كار و سرمایه در پاسخ به این سوال 
كه طي س��ال هاي گذشته چند ش��ركت و كارخانه 
ب��ا قدمت و معروف از رده خارج ش��ده و كارش��ان به 
تعطيلي كشيده است به »تعادل« مي گوید: سياهه این 
بي تدبيري خيلي بلند است اما اگر بخواهيم به نام هاي 
معروفي اشاره كنيم از ارج و آزمایش گرفته تا پارس 
الكتریك، كفش بلا، كفش وین، كفش ملي، شركت 
تولي پرس، نس��اجي مازندران و... اینها همه نام هاي 

آشنایي هستند كه سال هاي سال محصولاتشان در 
خانه ایرانيان جاي داش��ت و از كيفيت مناسبي هم 
برخوردار بودند اما امروز با وج��ود ظهور و بروز نام ها 
و برندهاي مختل��ف دیگر نمي توان تاثيري را كه این 
برندهاي قدیمي در بازار ایران داشته اند تجربه كرد.  
او مي افزاید: شركت داروگر با توليد مایع ظرفشویي 
ریكا و پودرلباسش��ویي تاید كاري كرد كه تا سال ها 
هر محصول دیگري از ه��ر كارخانه دیگري هم وارد 
بازار مي شد با همين نام ها شناخته مي شدند. تعطيلي 

برندي با این قدمت و سابقه واقعا درد آور است. 

   تيغ برنده سوءمديريت ناشي از 
خصوصي سازي

خسرو شكيبا كارشناس اقتصادي نيز در این باره به 
»تعادل« مي گوید: متاسفانه داروگر اولين و آخرین 
صنعتي كه قرباني خصوصي س��ازي غير اصولي در 
كشور مي شود نيس��ت. نه تنها داروگر كه بسياري از 
صنایع كش��ور به دليل همين خصوصي سازي هاي 
غير اصولي با مش��كلات عدی��ده مواجه اند فراموش 
نكنيم كه چه بر س��ر كارگران نيشكر هفت تپه رفت. 
فراموش نكنيم كه خصوص س��ازي هاي غير اصولي 
در تمامي زمينه ها چه آسيب هایي به صنعت كشور 
وارد كرده است و این روند همچنان ادامه دارد. داروگر 
نه اولين قرباني این روند اشتباه است و نه آخرین آن.  
این كارشناس اقتصادي در بخش دیگري از سخنان 
خود مي گوید: بدهي به نظام بانكي و س��وء مدیریتي 
كه درسال هاي گذشته بر شركت داروگر حاكم بود، به 
عنوان دلایل اصلي تعطيلي این كارخانه قدیمي عنوان 
مي ش��ود. بحران هایي كه موجب افزایش روزافزون 
بدهي ه��ا، كاهش س��هم داروگر در ب��ازار و افزایش 

زیان انباشته این شركت شده است.
ش��كيبا مي افزاید: افزایش تصاعدي زیان انباش��ته 
داروگر، درس��ت ۴ س��ال پس از واگذاري سهام این 
شركت آغاز ش��د. به گونه اي كه طي سال هاي ۹۲ تا 
۹۹، زیان انباشته داروگر افزایش ۲۷۰ برابري داشت. 
صورت مالي این شركت نشان مي دهد كه زیان انباشته 
داروگر در حالي از ۸۳۸ميليارد تومان در سال ۹۸، به 
هزار و ۷۹ ميليارد تومان در سال ۹۹ افزایش یافته كه 

كل درآمد عملياتي این شركت در سال ۹۹، حدود ۸ 
ميليارد و ۶۰۰ ميليون تومان بود. این در حالي است 
كه زمزمه هاي ورشكس��تگي داروگر یك بار در سال 
۹۶ و بار دیگر در س��ال ۹۹، با اشاره به بدهي مالياتي 
۸۳۰ ميليارد توماني و آگهي مزایده اموال این شركت 
توسط سازمان امور مالياتي در رسانه ها بازتاب داشت. 
ورشكستگي داروگر در سال ۹۶ توسط وزارت صمت 
تكذیب شد. در سال ۹۹ نيز بدهي این شركت با فروش 
۴۸ كاميون توسط سازمان امور مالياتي تسویه شد. تيغ 
سوءمدیریت ناشي از خصوصي سازي اما برنده تر بود. 
بررسي حجم توليدات داروگر نيز ۷ مهر تایيدي بر روند 
سقوط آن مي زند. توليد پودر لباسشویي این شركت 
در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸، حدود ۲۹ درصد، توليد 
شامپو ۶۱ درصد و توليد نرم كننده موي سر ۵۰ درصد 
كاهش داشتند. به طور كلي اما، مقدار توليدات داروگر، 
بلافاصله پس از خصوصي س��ازي تا ۱۳۹۹، ش��اهد 
كاهش ۷۰ درصدي بوده اس��ت. با اس��تناد به نمودار 
مربوط ب��ه كل محصولات توليدي ش��ركت داروگر، 
توليدات این شركت از ۷۴ هزار و ۶۶۳ تن در سال ۸۹، 
به ۲۲ هزار و ۲۷۷ تن در پایان سال ۱۳۹۹ رسيده بود.

   حضور نمايندگاني از وزارت صنايع
و اداره ماليات و... در داروگر

بر اس��اس آخرین اخبار روز گذش��ته نمایندگاني از 
وزارت صنای��ع، اداره مالي��ات و ني��روي انتظامي در 
كارخانه داروگر حاضر شدند. در تماسي كه كارگران 
این كارخانه با ایلنا داش��تند عن��وان كردند: هرچند 
ازاهداف این حضور سرزده اطلاعاتي به كارگران داده 
نشده اما بهتر بود حداقل یك نماینده  از جانب كارگران 

در جلسه حضور مي داشت.
طبق اظه��ارات كارگ��ران؛ همزمان ب��ا حضور این 
مسوولان در كارخانه؛ حدود ده نفر از كارگران تعدیلي 
كارخانه براي وصول طل��ب مالي خود با نامه قضایي 
وارد كارخانه ش��دند كه در نهایت توانستند بخشي 
از محصولات توليد در انب��ار كارخانه را براي مصادره 

صورت جلسه كنند.
به گفت��ه یكي از كارگران، در ح��ال حاضر در داروگر 
تهران كه سال ۷۴ هزارو ۸۰۰ كارگر داشت، حدود ۳۸ 
كارگر مشغول به كار هستند كه دستمزدها همچنان 
با تاخير چند ماه��ه پرداخت مي ش��ود و حدود ۵۰ 
كارگري كه اخيرا تعدیل شده اند؛ وضعيت معيشتي 

خوبي ندارند. این كارگر اف��زود: كارفرما به همكاران 
تعدیلي گفته است در صورت قبول شرایط كارخانه و 
پس گرفتن شكایت خود از اداره كار مي توانند به پاي 
خط هاي توليد بازگردند. طبق اظهارات او؛ تاكنون دو 
كارگر با قبول شرط كارفرما به كارخانه بازگشته اند و ۵ 
كارگر دیگر تا اوایل هفته آینده قول بازگشت داده اند 
این اظهارات در حالي مطرح است كه در حال حاضر 
فقط دو خط توليد شامپو كوزه اي و مایع ظرفشویي 
ریكا، فعال است و سایر خطوط به علت نبود مواد اوليه، 

توليد ندارد.

   حالا لشكر رفته و نفر برگشته
با این اوصاف نمي توان خيلي به بهبود اوضاع صنایعي 
مانن��د داروگر امي��دوار بود. حالا از لش��كر برندهاي 
معروف ایراني چيزي باقي نمانده و مساله اینجاست كه 
خصوصي سازي سال هاست كه تيشه به ریشه صنعت 
مي زند و بي توجهي به سوءمدیریت ها باعث شده تا هر 
روز شاهد از بين رفتن یكي از برندهاي قدیمي باشيم. 
اتفاقي كه معلوم نيست چه زماني و چه كسي باید مانع 

از تكرار آن شود.

گزارش

يادداشت

هر دم از اين باغ بري مي رسد...
این روزها مردم دیگر ناي 
چانه زن��ي با مس��وولان را 
ندارند. هر چه هس��ت آنها 
بر سبيل خود استوارند و در 
مورد انتقادات و انتظارات 
مردم دیوار حاشا را بلندتر 
بن��ا مي كنن��د. ه��ر روز 
خبرهای��ي از بهترین هاي 
ایران منتش��ر مي ش��ود؛ از تجهيزات پزش��كي و 
دارویي گرفته تا س��بقت گرفتن كشورهاي دیگر 
براي واردات كالا از ای��ران اما در مورد هيچ كدام از 
این ادعاها مسوولان مس��تنداتي ارایه نمي دهند. 
هيچ كس از وزیر بهداش��ت در مورد ادعاي بهترین 
بودن در منطقه مس��تنداتي نمي خواهد. در مورد 
اینكه راه اندازي ۳۱ خ��ط توليد دارو چه تاثيري بر 
هزینه هاي درماني مردم گذاش��ته و اصلا چقدر بر 
از بين بردن كمبودهاي دارویي موثر بوده است. اما 
وقتي پاي گلایه هاي مردم ب��ه ميان مي آید اولين 
چيزي كه مس��وولان طلب مي كنند مس��تندات 
است. اینكه بيماران هموفيلي با تمام درد و بيماري 

خود هر از گاهي براي پيدا كردن دارو س��رگردان 
مي ش��وند یك ط��رف قضيه اس��ت و اس��تفاده از 
پروتزه��اي بي كيفيت چيني ط��رف دیگر ماجرا. 
البته ریيس سازمان غذاودارو معتقد است بيماران 
بای��د در این زمينه مس��تندات ارایه كنن��د تا آنها 
بتوانند به موضوع رس��يدگي كنند. این مستندات 
جز دردي كه بيماران متحمل مي ش��وند چه چيز 
دیگري مي تواند باش��د. مگر مي ش��ود بيمار پروتز 
را از مح��ل جاگذاري آن بيرون بي��اورد و به عنوان 
مستندات به مس��وولان این س��ازمان ارایه دهد. 
این سازمان كه مس��وول صدور مجوز براي واردات 
دارو و تجهيزات پزش��كي است چرا نباید راهكاري 
مناسب براي رسيدگي به اینگونه از شكایات داشته 
باشد. مساله یك یا دو بيمار نيست كه بگویيم بهانه 
مي آورند و ... مس��اله گروهي از بيماران هستند كه 
هميش��ه از این موضوع شكایت دارند و هر بار هم با 
جواب هاي سربالا مواجه مي شوند همانطور كه در 
مورد نب��ود و كمبود دارو این اتفاق مي افتد حالا در 
مورد تجهيزات پزش��كي هم همان داستان تكرار 
مي شود. این مردم هستند كه در هر صورت بازنده 

این بازي مي ش��وند. آنها هزینه مي كنند آنها درد 
مي كشند و در نهایت این مسوولان هستند كه هر 
اتفاقي را قبل از بررسي تكذیب مي كنند یا مدعي 
مي شوند كه افراد مستنداتي براي حرف هاي خود 
ندارند. مس��اله اینجاست كه تمام بيماران از جمله 
بيم��اران هموفيلي، تالاس��مي و... انجم��ن دارند. 
این مساله باید از س��وي انجمن ها پيگيري شود و 
مسوولان حوزه بهداش��ت و درمان نيز موظفند به 
این مش��كلات رس��يدگي كنند. همانطور كه آنها 
هيچ مستنداتي براي ادعاهاي خود ارایه نمي دهند 
نمي توانن��د از بيماران هم انتظار مس��تندات براي 
دردي كه مي كشند داشته باشند. سازمان غذاودارو 
طبق قانون وظيفه دارد حتي اگر یك مورد شكایت 
در این زمينه مطرح شده هم پيگير آن باشد. مسوول 
ش��ركت وارد كننده را احضار كرده و از آنها توضيح 
بخواهد اگر لازم اس��ت كيفيت كالاي وارداتي یك 
بار دیگر سنجيده ش��ود و خيلي كارهاي دیگر كه 
مي توان بدون در نظر گرفتن مس��تندات انجام داد 
و به واقعيت دس��ت پيدا كرد. كافي است مسوولان 

كمي احساس مسووليت كنند.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

متلاشي شدن ۴ باند قمار اينترنتي از ابتداي سال
ریيس مركز مبارزه با جرایم ملي و س��ازمان یافته 
پليس فتا فراجا گفت: از ابتداي س��ال جاري ۴ باند 
قمار اینترنتي با گردش مالي بالغ بر یك هزار ميليارد 
ریال متلاشي شده  است.  سرهنگ مصطفي نوروزي 
از شناسایي و دستگيري اعضاي یك باند حرفه اي 
فعال در زمينه قمار اینترنتي خبر داد و اظهار داشت: 
در جریان اش��راف و پایش شبانه روزي كارشناسان 
این پليس بر روي فعاليت سایت هاي قمار، ۳ نفر از 
اجاره دهندگان حساب هاي بانكي به یك سایت قمار 
مورد شناسایي قرار گرفتند كه پس از انجام تحقيقات 
فني و تخصصي صورت گرفته ۲ نفر از متهمان اصلي 
مرتبط با بزه در یكي از اس��تان هاي ش��مالي كشور 

دستگير شدند.  این مقام مسوول افزود: متهمان از 
طریق افراد واسط در زمينه اجاره حساب هاي بانكي 
با فریب افراد با وعده هایي نظير س��رمایه گذاري در 
بورس، ف��رار از ماليات، فعالي��ت در زمينه ارزهاي 

دیجيتال و ... اقدام به اجاره حساب و كارت هاي بانكي 
شهروندان و به دنبال آن بهره گيري در سایت هاي 
قم��ار مي كردند و در بررس��ي حس��اب هاي بانكي 
شناسایي شده گردش مالي بالغ بر ۹۸ ميليارد ریال 

احصاء شده است. 
س��رهنگ نوروزي بيان داشت: برابر اقدامات فني و 
تخصصي صورت گرفته از س��وي واحدهاي پليس 
فتا استان ها در مجموع از ابتداي سال جاري ۴ فقره 
باند قمار اینترنتي با گ��ردش مالي بالغ بر یك هزار 
ميليارد ریال متلاشي شدند و ۱۴ نفر از افراد اصلي 
این سایت ها در داخل كش��ور دستگير و به مراجع 

قضایي معرفي شدند.

بارش باران و كاهش دما در برخي مناطق كشور
سازمان هواشناس��ي از كاهش نسبي دما، وزش 
باد، بارش باران و خيزش گ��رد و خاك در برخي 

استان ها خبر داد.
بر اساس این گزارش روزهاي پنجشنبه تا یكشنبه 
هفت��ه آینده )۹ تا ۱۲ ش��هریور( نيز در ارتفاعات 
البرز مركزي در اس��تان هاي مازن��دران و تهران 

بارش پراكنده پيش بيني مي شود.
 تا روز جمعه در ش��مال شرق، شرق و دامنه هاي 
جنوبي البرز شرقي وزش باد شدید و گردوخاك 
مورد انتظار اس��ت. این وضعيت چهارش��نبه در 

برخي نقاط اس��تان هاي تهران، الب��رز، قزوین و 
مركزي نيز پيش بيني مي ش��ود. خليج فارس در 

روز جمعه م��واج خواهد بود. آس��مان تهران )۹ 
ش��هریور( صاف و گاهي وزش باد با حداقل دماي 
۲۴ و حداكثر دماي ۳۲ درجه س��انتيگراد و روز 
جمعه )۱۰ ش��هریور( صاف تا كمي ابري و گاهي 
وزش باد با حداقل دماي ۲۳ و حداكثر دماي ۳۳ 

درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود. 
طي پنجش��نبه اهواز ب��ا دم��اي ۴۴ و ۴۳ درجه 
س��انتيگراد گرم ترین و ش��هركرد با دماي ۸ و ۷ 
درجه سانتيگراد خنك ترین مراكز استان كشور 

هستند.


